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روزنامه

گفت:  قم  استانداری  اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،  معاون   
امنیت، آرامش و نظم استان قم امروز خار چشم و استخوان در 
گلوی دشمنان شده است. بیژن سلیمان پو عصر شنبه در جلسه 
شورای اداری استان قم ر افزود: دشمنان برای برهم زدن امنیت 
و آرامش در قم به عنوان خاستگاه انقلاب اسلامی، نگاه مضاعف 
و جدی داشته و امروز شاهد هستیم که با وجود نقشه های شوم 
دشمنان، هیچگونه حادثه امنیتی منجر به وقوع هزینه و خسارت 
در قم ایجاد نشده است. وی با اشاره به سیاست قم مبنی برتوسعه 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: ساختمان های 
دولتی باید برای حرکت به سمت سبز شدن الگو و پیشرو بوده و 
شهروندان نیز برای توسعه فضای سبز و رعایت مسائل زیست 
محیطی در ساختمان ها ایده های خلاقانه ارائه دهند. سید رضا 
موسوی مشکینی در وبینار تخصصی »محیط زیست، شهر پایدار 
و ساختمان سبز« گفت: در حوزه محیط زیست شهری قوانین و 
ضوابط مشخصی آنچنان وجود ندارد، البته در قانون جدید هوای 
پاک، به این مسأله توجه بیشتری شده است. وی با بیان اینکه 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم  :

امنیت و آرامش قم خار چشم دشمنان 
شده است

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

ساختمان های دولتی برای سبز شدن 
پیشرو باشند
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مدیرکل ورزش و جوانان قم، با اشاره به توسعه زیرساخت های 
ورزشی این استان به ویژه در بخش بانوان طی فعالیت دولت 
تدبیر و امید گفت: باشگاه های اختصاصی بانوان قم طی هشت 

سال بیش از ۱۵۰ درصد افزایش یافته است.

طرح   ۲ از  بهره برداری  آیین  در  یکشنبه  روز  منعم  رسول 
ورزشی درسالن اختصاصی بدمینتون مجموعه ورزشی شهید 
حیدریان قم، با بیان اینکه زیرساخت ها و شاخص های ورزشی 
استان در دولت تدبیر و امید با تحول مواجه شده است، اظهار 

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم: 

راهپیمایی۲۲بهمنبهصورتخودروییبرگزارمیشود

استانداردر جلسه شورای اداری استان قم مطرح کرد:

به کارگیری همه ظرفیت ها برای 
توسعه استان قم 

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم خبرداد

افزایش۱۵۰درصدی 
باشگاه های اختصاصی بانوان

۱
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بازپرس شعبه دو دادسرای قم  خبرداد

صدور دستورات قضایی برای ایمن سازی کوه دوبرادران

از   استاندار قم گفت: همه تلاش خود را برای بهره مندی 
ظرفیت ها و سرمایه های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی در این 

استان در جهت توسعه این خطه مقدس به کار گرفته ایم.

بهرام سرمست عصر شنبه در جلسه شورای اداری استان قم 
افزود: در مسیر خدمتگزاری در استان قم برنامه های روشن و 
 مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم، با بیان اینکه به تازگی الزام بانک ها به مشخصی در حوزه های مختلف طراحی و تدوین شده است و 

حذف ضرورت ارائه مدارک به استان ابلاغ شده است، گفت: با اجرایی شدن  این 
موضوع برای دریافت هرگونه خدماتی در این استان نیازی به دریافت کپی مدارک 
وجود نخواهد داشت. جواد غلامپور اظهارداشت: پیش از این استان های قم، 
سمنان و خوزستان پایلوت کشوری برای حذف اخذ کپی مدارک در دستگاه های 
اجرایی برای دریافت خدمات بودند که این طرح شامل بانک ها نمی شد. وی ادامه 
داد: یکی از موضوعات مهم که درماه های اخیر به صورت جدی در این استان 

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم:

حذف رونوشت مدارک از فرایند بانکی اجرایی می شود
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از صرفه جویی در مصرف 
آب های زیرزمینی با ذخیره سازی بخش از حق آبه شهرداری قم در دریاچه بوستان 
جوان خبر داد. پیام جوادیان با اشاره به سیستم آبیاری بوستان جوان، اظهار کرد: 
شهرداری قم از قدیم الایام حق آبه داشته است و در قدیم که آبیاری و استفاده از 
آب به شکل امروز نبوده در امور مختلفی این آب استفاده می شده است. مدیرعامل 
سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ادامه داد: بعد از اینکه شهرها گسترش 
پیدا کردند و علم پیشرفت کرد و آب به شکل لوله کشی در اختیار همه قرار گرفت 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد:

ذخیره سازی حق آبه شهرداری در دریاچه بوستان جوان
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تاثیرانقلاباسلامیایران
برسیاستخارجی

انقلاب  پیروزی  سالگرد  دومین  و  چهل  که  روزهایی  در   
اسلامی ایران نزدیک و نکوداشت های متناسب با همه گیری 

کووید ۱۹ نیز برقرار است بی مناسبت نخواهد بود تا تاثیر پیروزی انقلاب اسلامی ایران در 
عرصه سیاست خارجی کشور و نیز منطقه خاورمیانه و پهنه گیتی را مورد واکاوی و یادآوری قرار 
بدهیم. سطور ذیل جهدی به قدر وسع در این حوزه است و خداوند نیز بر عهده بشر مگر به 

قدر وسعش قرار نداده است.
 باری پیروزی انقلاب اسلامی در ایران به پرچمداری یک روحانی عالی مقام شیعه فصلی 
تازه و نگاهی از مفکره اراده الهی و نه منافع به تمامی غریزی انسان به سیاست خارجی را 
به عرصه قلم و سپهر عمل درآورد که تا هنوز خود صاحب مدعا در مولف بودن در این حوزه 

پرمدعا و مدعیست.
۱- سیاست خارجی منزه:

شاید بتوان سیاست خارجی برآمده از مطلع الفجر انقلاب اسلامی و شاخص اندیشه و فعل 
حضرت امام خمینی)ره( ترسیم سیاست خارجی منزه باشد. شاکله ای که شاید تنها شمه ای 
باشد از یک کل سترگ و نه تمامی آن. در چهارچوب سیاست خارجی منزه که ریشه در 
نهاده های الهی - مذهبی دارد با تاسی به مکتب اهل عصمت تشییع هم نفی سلطه و سیطره 
حسینی)ع( است و هم نرمش قهرمانه حسنی)ع( و مسیر تا نهایت نهضت قائم)عج( و رسیدن 
به کمال مطلوب در سیاست خارجی که ظل و ذیل آخرین ذخیره الهی به تکوین و تکامل 

می رسد، راهنمایان مسیر هستند.
فردای پیروزی انقلاب اسلامی با قطع رابطه با رژیم صهیونیستی و تبدیل نمایندگی این رژیم 
در تهران به مقر سازمان آزادیخش فلسطین نمودی از جوانه زدن همین اندیشه نو و پرهیز از 
منفعت گرایی ماتریالیستی در نگاه به نوع انسان و سیاست است. قطع رابطه با رژیم آپارتاید 
آفریقای جنوبی که احتمالا آسیب ملموس مادی چشمگیری هم برای نظام نوپای مستقر 
در تهران نداشت و نیز دفاع تمام قد از حقوق فلسطینیان سنی مذهب آیینه تمام نمای ظلم 
ستیزی و سخن مولای اول شیعیان مبتنی بر رفع ظلم در هر شکلش و غم مظلوم را فارغ از نام 

و نشان و مسلکش داشتن است.
۲-نفی استیلا:

شاید بتوان سیاست خارجی برآمده از مطلع الفجر انقلاب اسلامی و شاخص اندیشه و فعل 
حضرت امام خمینی)ره( ترسیم سیاست خارجی منزه باشد. شاکله ای که شاید تنها شمه ای 
باشد از یک کل سترگ و نه تمامی آن. در چهارچوب سیاست خارجی منزه که ریشه در 
نهاده های الهی - مذهبی دارد با تاسی به مکتب اهل عصمت تشییع هم نفی سلطه و سیطره 
حسینی)ع( است و هم نرمش قهرمانه حسنی)ع( و مسیر تا نهایت نهضت قائم)عج( و رسیدن 
به کمال مطلوب در سیاست خارجی که ظل و ذیل آخرین ذخیره الهی به تکوین و تکامل 

می رسد، راهنمایان مسیر هستند
از فردای پیروزی انقلاب اسلامی ایران یک حضور استیلاجویانه یا به قصد انتفاع نامشروع 
از منافع هم در حافظه تاریخ مضبوط نیست. حضور مستشاران ایرانی همواره به درخواست 
دولت های قانونی و برای کمک به برقراری آرامش و صیانت از نفوس در مقابل اشقیا بوده است. 
نمونه ملموس و نزدیکش نبرد بی چشم داشت با وجود منحوس داعش در دو کشور سوریه و 

عراق که بی تقاضایی از نوع آنچه در بالا توضیح داده شد بوده و هست.
 ۳-بودن در کنار ملت ها:

اگر شهادت حاج احمد متوسلیان و یارانش را طلایه حضور ارکان سیاست خارجی منزه 
جاری در رگ های انقلاب اسلامی بدانیم و بنامیم تا همین امروز هم آن نفحه مشام نواز برقرار و 
استوار است. آنجا که برای صیانت از حقوق مردم و نوع بشر اهم مساعی در عالی ترین سطوح 
و فارغ از مناسبات مرسوم و بیم جان به اجرا در می آید. از جنگ بوسنی و هرزگوین تا سقوط 
مزار شریف و اولی تر صحنه لبنان همه تابلویی از سیاست جهد تا سرحد جان برای حراست از 
مردمان و افتادگان است که تا قبل از پیروزی انقلاب اسلامی کمتر در سپهر سیاست خارجی 
کشورها مفهوم و معنای پررنگی داشته است. نهایت روایت این که طلوع انقلاب اسلامی ایران 
در سال ۱۳۵۷ خورشیدی باعث بروز مضامینی نو در سیاست خارجی شد که تا پیش از آن 
کمتر شنوده و ممکن گشته بود. این که انسان و کرامتش در پیوند با تلاش برای رفع ظلم از 
حیثیت یگانه این خلیفه الله و حمایت و صیانت از منافع مشروع و دارای حدود کشورها به 
مرکزیت یک سیاست خارجی تبدیل شود، یگانه پس از بهمن ماه سال ۱۳۵۷ بود که به میان و 
میدان آمد. لیک با وجود تنوع و تکثر دشمنی ها و بحران سازی ها در این چهاردهه و اندی هنوز 
این تفاوت در سیاست خارجی تشخ و تفاوتی یگانه به جمهوری اسلامی ایران بخشیده است 

که از دیروز تا همیشه این سرزمین را به محور توجه و تحلیل تبدیل کرده است.
شاید تا رسیدن به کمال مطلوب گام های پرشماری مانده باشد و راه هم ناهموار و گاه صعب و 
طویل، لیک ایمان به راه و اینکه هر نگاشته ای و پیموده ای و لو کامل ترین و بهترینش تا رساندن 
پرچم به دست آخرین ذخیره الهی عیوب خود را خواهد داشت و در حکم "کوشیدن به قدر 

وسع است" می تواند امید و التیام مضاعفی برای ادامه راه باشد.
* کارشناس روابط بین الملل

نرجس نیازمند در مراسم تجلیل از بانوان فعال :

بانواندربیانیهگامدومانقلابنقش
آفرینیکنند

یکی از بانوان فعال فرهنگی گفت: لازم است به عنوان زن انقلابی در عرصه های مختلف 
فعالیت داشته باشیم و با مطالعه بیانیه گام دوم انقلاب بررسی شود کدام بخش این بیانیه به 

بانوان مربوط می شود. 
نرجس نیازمند در مراسم تجلیل از بانوان فعال که به همت هیأت خواهران متوسلین به 
حضرت ابوالفضل در مصلی قدس برگزار شد، اظهار کرد: روز ولادت حضرت زهرا)س( از این 

ظرفیت برخوردار است که به عنوان روز جهانی ثبت شود.
وی با تأکید بر پرداختن به ابعاد مختلف زندگی حضرت و شخصیت ایشان خاطرنشان کرد: 
الگوبرداری ما بانوان از حضرت زهرا)س( باید در بخش های مختلف زندگی جلوه گر شود و 
بانوان در امور فرزندآوری، تربیت فرزند، همسرداری، کار و فعالیت اقتصادی، اجتماعی و 

سیاسی به ایشان تأسی کنند.
عضو علی البدل شورای اسلامی شهر قم با اشاره به شناسایی جلوه های مختلف زندگانی 
حضرت زهرا)س( گفت: بانوان باید به وظایف خود در محیط خانه و خانواده  عمل کنند ولی 

در شیوه غربی می خواهند زن را از خانه و خانواده دور کنند.
وی عنوان کرد: برخی از بانوان در امور خانواده و فرزندآوری موفق بودند و حتی در عرصه 
علمی و فرهنگی ورود پیدا کردند بنابراین نباید به یک بعد توجه شود و از جنبه های دیگر 
فعالیت خود غافل شویم. نیازمند با بیان اینکه باید الگوبرداری به طور مطلوب انجام شود، 
گفت: لازم است به عنوان زن انقلابی وارد عرصه های مختلف شویم و با مطالعه بیانیه گام دوم 
انقلاب بررسی شود کدام بخش این بیانیه به بانوان مربوط می شود. وی تقویت معنویت در 
خانواده را یکی از مهمترین وظایف بانوان عنوان کرد و افزود: مهمترین نقش و وظیفه بانوان 
این است که در زمینه بیانیه گام دوم رهبر معظم انقلاب اقدام کنند و در این حوزه به ایفای 
نقش خود در خانواده بپردازند. عضو علی البدل شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: 
بانوان در گذشته قالیبافی می کردند و به همه امور مربوط به خود رسیدگی داشتند که در 
تقویت روحیه آنها بسیار مؤثر بود و آرامش را برای آنها به ارمغان می آورد. وی با اشاره به سخنان 
و تأکید رهبر معظم انقلاب در زمینه اهمیت عهده گیری مسؤولیت فضای مجازی گفت: 
مادران می توانند فضای مجازی را هدایت و رهبری کنند تا در آینده مشکلاتی در این حوزه 
گریبانگیر جامعه نشود. این فعال فرهنگی تأکید کرد: بانوان در شهر قم باید منشأیی برای 
کار و تلاش اقتصادی همراه تقویت معنویت در جامعه باشند و به سمت گام دوم انقلاب پیش 
بروند که اگر این امر محقق نشود؛ شرایط سختی رقم خواهد خورد. وی یادآور شد: معنویت، 
اقتصاد و فرهنگ در سبک زندگی اسلامی سبب شد شرایط خوبی را رقم بزنیم که برای 
جهانیان الگو باشد. نیازمند با اشاره به اثرات قرآن در زندگانی ما گفت: اثر معنوی قرآن هر روز 
در زندگانی ما افزایش پیدا می کند و فرزندان ما در مسیر کتاب روشنگر قرآن حرکت می کنند.

با حضور آیت اله اعرافی صورت گرفت:

تجلیلازطلابجهادیفعالدر
آرامستانهاوبیمارستانها

در  قم  استان  آرامستان های  و  بیمارستان ها  در  فعال  جهادی  طلاب  از  مراسمی  در 
ایام شیوع کرونا تجلیل شد. مدیر حوزه های علمیه در این مراسم که عصر دیروز با رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی در مجتمع فرهنگی و آموزشی امامزاده شاه سیدعلی)ع( برگزار 
شد، با اشاره به نقش روحیه جهادی و انقلابی در تحقق اهداف متعدد نظام اسلامی در 
دوره های مختلف گفت: فرهنگ و گفتمان جهاد مقاومت علاوه بر ایران اسلامی در بسیاری 
از کشور های منطقه نیز تجلی یافت که پیروزی های بزرگی را به همراه داشت. آیت اله اعرافی 
از  تصریح کرد: این فرهنگ متعالی که ریشه در اندیشه های ناب اسلامی و دینی دارد 
حوزه های علمیه گسترش یافت و روحانیت در ترویج و تبلیغ این فرهنگ متعالی نقش بسیار 

زیادی داشتند.

مناقصه عمومی نوبت اول

منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم
 در نظر دارد موارد ذیل را برای سال ۱400 از طریق برگزاری مناقصه واگذار 
نماید اشخاص حقوقی و حقیقی واجد شرایط می توانند جهت اخذ برگ شرایط 
مناقصه از تاریخ درج آگهی نوبت اول به مدت یک هفته روز کاری به آدرس سه 
راهی سلفچگان، کیلومتر سه جاده اصفهان، منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان، 

دبیرخانه مراجعه نمایند.
۱-سرویس ایاب و ذهاب کارکنان

۲-تهیه و طبخ و توزیع غذای کارکنان
۳-قرائت، محاسبه، صدور و توزیع قبوض آب مشترکین منطقه ویژه 

اقتصادی سلفچگان )اشخاص حقوقی(

امور اداری

2

استان  اسلامی  تبلیغات  هماهنگی  شورای 
قم در خصوص یوم الله ۲۲بهمن در اطلاعیه ای 
باعظمت  و  حساس  راهپیمایی  کرد:   تاکید 
یوم الله ۲۲بهمن امسال به دلیل شرایط خاص با 
رعایت حداکثری دستورالعمل های بهداشتی و 
به صورت خودرویی و موتوری برگزار خواهد شد. 
عصر  آن  از  نسخه ای  که  اطلاعیه  این  در 
یکشنبه در اختیار ایمان قرار گرفت آمده است: 
یوم الله ۲۲بهمن سرآغاز حکومت الله بر جهان، 
و عید  پرچم عدالت اسلامی  برافراشته شدن 
حقیقیِ ملّت ایران است، روز موعود عزّت طلبان 
و مجاهدان برای عقد پیمانی دوباره بر ایستادگی 
بر سر اهداف والای انقلاب اسلامی، ابراز تنفّر 
و انزجار از دشمنان اسلام و یکی از زیباترین 

جلوه های قدرت لایزال الهی است.
این  بزرگداشت  در  حاکیست:  اطلاعیه 

مناسبت مهّم، راهپیمایی شورآفرین و تماشایی 
الهی،  قدرت  دست  تجلّی  ۲۲بهمن  یوم الله 
خلق حماسه حضور، مظهر عظمت، بصیرت، 
دشمن شناسی و اقتدار ملّی است که در شرایط 
حساس و سرنوشت ساز مقطع کنونی و علی رغم 
و  سلطه گران  خصمانه  سیاست های  تشدید 
و  جوانان  تلاش  و  همّت  با  عالم  مستکبران 
دانشمندان ایران اسلامی شاهد درهم شکستن 
هیمنه شیطان بزرگ هستیم آماده ایم تا با حضور 
مقتدرانه خود در سالروز چهل و دومین پیروزی 
راه  دهنده  ادامه  اسلامی  انقلاب  شکوهمند 
حاج  دلها  سردار  خصوصاً  انقلاب  شهیدان 
شهید  هسته ای  دانشمند  و  سلیمانی  قاسم 
محسن فخری زاده باشیم و بار دیگر عظمت و 
سربلندی نظام مقدس جمهوری اسلامی را به 

رخ جهانیان بکشیم.

شورای  اینک  است:  یافته  ادامه  اطلاعیه 
هماهنگی تبلیغات اسلامی خیل عظیم مردم 
متدیّن، انقلابی و ولایتمدارِ خاستگاهِ انقلاب 
طهارت  و  عصمت  اهلبیت  محّب  و  اسلامی 
پیشگام  و  سرافراز  همیشه  قم  علیهم السلام، 
راهپیمایی  در  قبل  از  پرشورتر  شرکت  به  را 
امسال  یوم الله ۲۲بهمن  باعظمت  و  حساس 
رعایت حداکثری  با  به دلیل شرایط خاص  که 
به صورت  و  بهداشتی  دستورالعمل های 
برگزار خواهد شد دعوت  و موتوری  خودرویی 

می نماید.
خمینی)ره(  امام  ورود  سالروز  بهمن   ۱۲ از 
بنیانگذار فقید جمهوری اسلامی ایران به میهن 
پیروزی  سالروز  بهمن،  تا ۲۲  سال ۱۳۵۷  در 
شکوهمند انقلاب اسلامی ایران در همان سال، 

دهه فجر نامیده می شود.

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم: 
راهپیمایی۲۲بهمنبهصورتخودروییبرگزارمیشود

مجید خورشیدی*

رهبر انقلاب در دیدار با فرماندهان نیروی هوایی ارتش: 

آمریکا تمامی تحریم ها را لغو کند، 
به تعهدات برجامی برمی گردیم
علت اشتباه محاسباتی آمریکایی ها، نشناختن مردم ایران است
یاوه گویی های اخیر اسرائیل به علت ترس است
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سرلشکر سلامی: 

آرایشمردمبرایعبورازتحریمها،
جهادیوجدیاست

فرمانده کل سپاه گفت: آرایش مردم ما برای عبور از تحریم و غلبه بر دشمن و 
تامین نیازها جهادی و جدی است.

در  فناوری  و  سرلشکر حسین سلامی در حاشیه جشنواره جهادگران علم 
جمع خبرنگاران با گرامیداشت ایام دهه فجر گفت: امروز رویداد خوبی را در این 
نمایشگاه مشاهده می کنیم و شاهد شکوفایی استعدادهایی هستیم که این 

استعدادها به وفور در جامعه ما وجود دارد.
وی با بیان اینکه برای پیشرفت در حوزه های علمی، صنعتی، اقتصادی و 
فناوری پتانسیل های خوبی داریم، افزود: دشمنان ما تلاش می کنند همه 
روزنه های پیشرفت را به روی ملت ایران ببندند اما به همت جوانان هوشمند 
و پرتلاش که جهاد علمی و فناوری را در مسیر پیشرفت کشور قرار دادند امروز 
می بینیم بسیاری از محصولاتی که تا قبل از این از کشورهای خارجی وارد می شد 
و ما را به کشورهای دیگر وابسته می کرد در داخل تولید می شود. سرلشکر سلامی 
با اشاره به اینکه کشور ایران در حال پیشرفت است، تاکید کرد:در حال قطع همه 
وابستگی ها هستیم. به نظر ما تحریم یکی از فرصت های بزرگ تاریخی برای 
ایران است نه یک فرصت در یک مقطع زمانی بلکه برای تمام تاریخ فرصت است. 
وی با اشاره به اینکه امروز تحریم به فرصتی برای تحریک انگیزه ها، اعتقادات 
و باورهای مردم تبدیل شده است، تصریح کرد: به مفهوم واقعی تحریم ها یک 
تلاش واقعی را در جامعه برای قطع همه نیازمندی ها ایجاد کرده است. فرمانده 
کل سپاه با اشاره به اینکه نمی توانیم به هیچ کشوری وابسته باشیم، عنوان کرد: 
ما با همه کشورهای دنیا متفاوت هستیم، ما در تحریم جهانی هستیم و هیچکس 
به ما کمک نمی کند حتی دوستان ما در بهترین حالت با ما دشمنی نمی کنند 
ولی هیچکس کمک نمی کند که این کشور روی پای خودش بایستد. سرلشکر 
سلامی با اشاره به اینکه جوانان ما یادگرفتند که باید به پای خودشان تکیه کنند، 
تاکید کرد: جوانان ایرانی روی پای خود ایستادند تا آرزوی دشمنان را دفن کنند. 
وی  با بیان اینکه این حرکتی که امروز می بینیم آرایش جهادی بسیجیان ما برای 
پیشرفت های علمی، فناورانه است، گفت:البته نه در سطح محصولات پیش پا 
افتاده بلکه در سطح پیچیده ترین قطعات و دستگاه های مورد نیاز کشور، واقعا 
یک شور فوق العاده ای در سطح جامعه ما وجود دارد که نمونه آن را در این 
نمایشگاه دیدیم. فرمانده کل سپاه با اشاره به اینکه آرایش مردم ما برای عبور از 
تحریم و غلبه بر دشمن و تامین نیازها جهادی و جدی است، خاطرنشان کرد: ما 
مطمئن هستیم که فرمول ما برای عبور از مسایل جاری همین همت و عظمی 

است که در این نمایشگاه می بینیم.

پیش از عزیمت به کشور روسیه؛

قالیباف:حاملپیاممهمیبرایدولت
روسیههستم

 رییس مجلس شورای اسلامی افزایش روابط پارلمانی دو جانبه را موجب تعمیق 
روابط ایران و روسیه دانست و گفت: رهبر انقلاب همواره بر روابط راهبردی با 

کشور روسیه تأکید دارند. 
محمدباقر قالیباف  دیروز پیش از عزیمت به کشور روسیه در جمع خبرنگاران 
ضمن تبریک به مناسبت فرا رسیدن ایام دهه فجر و روز نیروی هوایی، گفت: سفر  

به روسیه به دعوت والادین رییس دومای روسیه انجام می شود.
رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه مقام معظم رهبری همواره بر 
روابط راهبردی با کشور روسیه تأکید داشته اند، اظهار کرد: این تأکیدات مستمر، 
موجب شد اولین سفر خارجی من در جایگاه ریاست مجلس با دعوت رسمی، به 
روسیه باشد لذا یکی از برجستگی های سفر این است که حامل پیام مهمی برای 
دولت روسیه در خصوص مسائل راهبردی هستم. وی ادامه داد: روابط تهران و 
مسکو در خصوص مسائل اقتصادی، سیاسی، دفاعی، امنیتی، فناوری، علمی 
و دانشگاهی بسیار مناسب و خوب است و روابط دو جانبه پارلمان های دو کشور 
خصوصاً کمیسیون عالی مشترک که با ریاست دو رییس مجلس اداره می شود، 
روابط را عمق بخشیده و بسیار تأثیرگذار بوده است. قالیباف ادامه داد: اشتراکات 
زیادی بین دو کشور در مسائل منطقه ای و جهانی وجود دارد؛ این اشتراکات ما را 
به سمتی هدایت می کند که بتوانیم فرصت هایی که در منطقه و جهان وجود دارد 
را از طریق هماهنگی در چارچوب مشترک جدیدتر و ساختارهای مناسب تر به 

نفع دو کشور در منطقه و حرکت  به سمت طرح صلح جهانی پیش ببریم.
رییس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: ملاقات با روسای دو مجلس دوما و 
سنای روسیه و مقامات عالیرتبه دولتی از دیگر برنامه های این سفر است که در این 
راستا رایزنی هایی را در رابطه با مسائل دو جانبه، منطقه و جهانی خواهیم داشت 

که امیدواریم سبب تعمیق روابط راهبردی شود.

محسن هاشمی:

ردلایحهبودجهمخابرهپیامناامیدیبه
مردماست

رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: رد کم سابقه کلیات لایحه بودجه 
۱400 توسط مجلس شورای اسلامی بدون توافق بر سر چیستی و چگونگی آن، 

از مصادیق مخابره پیام های منفی، ناامیدکننده و تنش زا به جامعه است. 
محسن هاشمی، روز یکشنبه در دویست و هفتادمین جلسه شورا  اظهارداشت: 
اگر از مردم انتظار داریم با وجود این مشکلات بازهم از نظام دفاع کنند، دست کم 
نباید پیام های ناامید کننده و تنش زا را به افکار عمومی مخابره کنیم که رد کم 
سابقه کلیات لایحه بودجه بدون توافق برسر چیستی و چگونگی رد، از مصادیق 

این پیام های منفی به جامعه است.
هاشمی افزود: در این شرایط مسئولان مربوطه به جای همکاری و همراهی 
در حل مشکلات، به درگیری سیاسی و تخریبی علیه یکدیگر می پردازند و این 

درگیری ها، علامت منفی به اقتصاد کشور می دهد.
وی تأکید کرد: اگرچه نباید برای حل مشکلات داخلی چشم به خارج از کشور 
داشت اما دیپلماسی و سیاست خارجی را نیز نباید ابزاری برای کسب منافع 
سیاسی داخلی کرد و حل مشکلات مردم را گروگان گرفت تا در دوران مسئولیت 
جناح ما، گشایش ها صورت گیرد. وی با بیان اینکه دامنه صبر جامعه تنگ تر از 
همیشه و مشکلات اقتصادی و روحی ناشی از کرونا موجب فشار روانی مضاعفی 
روی مردم شده است، گفت: این مسایل تحمل رفتارهای نامتناسب مسئولان 
را سخت تر کرده است. به گفته وی، استفاده ابزاری از ارزش ها و مفاهیم حتی 
در اقشار سنتی و انقلابی جامعه نیز با بازخورد منفی مواجه می شود و زمان آن 
رسیده که مسئولان و جریان های سیاسی صاحب قدرت در رفتار و عملکرد خود 
تجدید نظر کنند. رییس شورای تهران عنوان کرد: همچنین مسئولان رسانه ملی 
نیز باید توجه داشته باشند که روایتی یکسویه، تنگ نظرانه و گزینشی از انقلاب، 
خدمت به نظام نیست بلکه خیانت به انقلاب و کاهش سرمایه اجتماعی و پشتوانه 

مردمی جمهوری اسلامی است.

مصباحی مقدم:

نمایندگانبهعنوانعصارهفضایلملت
بایدالگوباشند

 عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: نمایندگان مجلس، نخبگان جامعه 
و به تعبیر حضرت امام )ره( عصاره فضایل ملت هستند و باید فضائل خود را نشان 

دهند و برای عامه مردم الگو باشند. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامرضا مصباحی مقدم با اشاره به بیانات رهبر 
معظم انقلاب درباره پرهیز از بدگویی و بدزبانی روز یکشنبه به ایرنا، گفت: هرچند 
مخاطب مستقیم بیانات رهبر انقلاب اسلامی، مداحان بودند ولی مقصود ایشان 
محدود و منحصر به آنها نمی شد.  رهبر انقلاب اسلامی از این بابت که مداحان 

می توانند مروج اخلاق در جامعه باشند این بیانات را بیان کردند.

معماریایرانی-اسلامی؛
چالشهاوراهکارها

در معماری و شهرسازی ایرانی - اسلامی مهمترین 
شهر  آورنده  پدید  عامل  و  جزء  اصلی ترین  و  عنصر 

»انسان ها« هستند. پس از انسان، »قوانین و مقررات« مهم است که رابطه شهروندان 
و همه اجزاء شهر را با یکدیگر و با طبیعت تنظیم  کنند و بالاخره در مرحله سوم »کالبد 
شهر« قرار دارد که متأثر از دو عامل دیگر به اضافه شرایط خاص محیطی، اقتصادی، 

فنی علمی و  هنری است. 
 به این ترتیب برای دستیابی به شهرهایی به سبک ایرانی– اسلامی، نمی توان 
تنها بر معماران و طراحان شهری تکیه کرد؛ بلکه این مهم همکاری و همفکری 
نخبگان سیاسی، علمی و فرهنگی در حوزه های مختلف را می طلبد که بایستی در 
هماهنگی و اجماع با یکدیگر، برای سه موضوع اصلی تشکیل دهنده یک شهر برنامه 
ریزی کنند. در این صورت است که شهرهای ایران می توانند زمینه رشد شخصیت 

فردی و اجتماعی شهروندان را فراهم کنند.
از این رو گام نخست که مهمترین و متأسفانه مغفول ترین اقدام است؛ »آموزش 
و پرورش انسانها« است که حاصل آن ساختن )یا هدایت( روح انسان ها و تعالی 
بخشیدن به آنهاست. مراد از این بخش از شهرسازی تربیت انسانهایی است که با 
تاریخ، فرهنگ، ارزشها و البته حقوق و تکالیف خود آشنا باشند و بتوانند بر اساس 
چنین دانش و بصیرتی برای رفع نواقص و ضعف های دو بخش دیگر نیز گامهای 

اساسی بردارند.
به عبارت دیگر، برای ساختن و تحقق شهر ایرانی – اسلامی، نخستین راهکار 
باید فرهنگ سازی و بهبود و اصلاح روند جامعه پذیری شهروندان به عنوان سازنده 
و ساکن شهرها باشد. فرهنگ سازی در بین شهروندان شهرهای ایرانی- اسلامی 
باید هم در راستای آشنا ساختن آنها با حقوق و تکالیف شهروندی باشد و هم تبیین 
ارزشهای ملی– مذهبی. به عبارت دیگر ساکنان شهرهای ایرانی- اسلامی باید در 
درجه نخست با غنای تاریخی، فرهنگی و ارزشی خود آشنا شوند و در درجه دوم 

چگونگی کاربرد این ارزشها در زندگی اجتماعی را بیاموزند. 
شهروند شدن و شهروند خوب بودن یک فرهنگ است که هم نیاز به آموختن دارد 
و هم زمان زیادی را می طلبد. رعایت حقوق شهروندی منوط است به شناسایی این 

حقوق در جامعه، چگونگی عمل به آنها و نحوه تضمین اجرایی شدن آنها. 
بی شک محیط های شهری که در آنها دروغ، فریب کاری، بی اخلاقی، تکیه بر 
پول برای پیشبرد کارها، عدم صداقت و فرار از قانون تحت عناوینی همچون زرنگی و 
همرنگ شدن با جماعت رواج یافته است، هیچ تناسبی با شهرهای بنا شده بر مبنای 
فرهنگ ایرانی – اسلامی ندارند و مواجهه با چنین فضاهایی ضرورت هر چه بیشتر 
فرهنگ سازی و آموزش و پرورش شهروندان را مطرح می کند. البته انجام این مهم 
یعنی وظیفه یک یا دو نهاد نیست و می طلبد نهادهای مختلفی از خانواده گرفته تا 
مدرسه، دانشگاه، حوزه های علمیه، روحانیون مساجد، فرهیختگان و نخبگان علوم 
انسانی، سازمانهای مردم نهاد، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، رسانه ها و به ویژه 

رسانه ملی برای تحقق آن اهتمام و برنامه ریزی جدی داشته باشند.
راهکار دوم »تدوین مقررات و ضوابط« است تا شهروندان بتوانند براساس آنها رفتار 
و زندگی کرده و با محیط و دیگران ارتباط برقرار کنند. در این راستا »قانون تأسیس 
شورای عالی شهرسازی و معماری ایران« در سال ۱۳۵۱ به تصویب رسید و در 
سالهای پس از انقلاب نیز با برخی اصلاحات به مورد اجرا گذاشته شد. در سالهای 
اخیر نیز با توجه به اهمیتی که رعایت حقوق شهروندی و حفظ کرامت انسانی در 
بین قوای سه گانه در جمهوری اسلامی ایران پیدا کرده است، قوانین و آیین نامه 
های جدیدی در راستای تسهیل و بهبود کیفیت زندگی شهروندان و رعایت شأن و 
کرامت آنها به تصویب رسیده است. با این حال به دلایل متعدد از جمله نا آگاهی و بی 
توجهی مقامات مسئول به قوانین موجود، اولویت دادن به درآمد زایی و کسب سود 
بیشتر و البته فقدان نظارت کافی بر اجرای قوانین شاهد نادیده گرفتن، دور زدن و 

عدم اجرای این قوانین به انحاء مختلف بوده ایم.
بی توجهی مسئولان و مجریان به قانون و منفعت طلبی برخی از آنها، طبیعتا بی 
قانونی را در بین شهروندان نیز گسترش داده و این فرهنگ و نگرش را در آنها ایجاد 
کرده که می توانند با پرداخت مبالغی، هر قانونی را دور بزنند و هر نوع ساخت و ساز 
در هر جایی از شهر که مورد نظرشان است، را انجام دهند! بنابراین شاید بتوان گفت 
مشکل راهکار دوم بیش از اینکه کمبود قوانین باشد، فقدان ضمانت اجرا برای آنها 
و دور زدن این قوانین توسط مردم و مسئولان است؛ معضلی که بار دیگر اهمیت و 

ضرورت فرهنگ سازی و آموزش و پرورش را مطرح می کند.
گام سوم »پرداختن به کالبد« است؛ در اینجاست که معماران و طراحان شهری باید 
ورود کنند و  براساس ارزشها، هنجارها و آرمانهای شهروندان و نیز قوانین و مقررات 
تدوین شده، فضا و کالبدی را پدید آورند که بتواند مکانی درخور و قابل برای زندگی 

و فعالیت شهروندان باشد. 
ایرانی- اسلامی« همچون  این راستا لازم است »اصول و قواعد شهرسازی  در 
ایمنی، سرزندگی، عدالت، اجتماع پذیری فضا، خودمانی بودن فضا، همخوانی با 
طبیعت در کالبد شهر و منظر و فضاهای شهری مورد توجه قرار بگیرد.  البته توجه 
به این نکته ضروری است که ساخت شهرها و خانه هایی منطبق با فرهنگ ایرانی- 
اسلامی، بدون تعامل با شهروندان و دخیل کردن آنها در این موضوع امکانپذیر 

نیست.
 در این راستا رسانه های عمومی به ویژه رسانه ملی می توانند اثر گذار باشند و 
ضمن تبلیغ مطلوبیت و فواید معماری و شهرسازی ایرانی- اسلامی، زمینه های 
پذیرش و جذابیت لازم برای مشارکت جامعه در این فرایند را فراهم کند. از سوی 
دیگر به نظر می رسد تکیه ما بیشتر از هر چیز باید بر جوانان خلاق و هنرمند این 

کشور باشد.
 لازم است مسئولان شهری با برگزاری جلسات همفکری و نیز مسابقات طراحی 
شهری، ایده های قشر جوان و خلاق جامعه را جذب کنند و ضمن کاربرد آنها در 
مباحث ساخت و ساز و مبلمان شهری، رابطه بین جامعه و فضاهای شهری را تقویت 

کنند.  

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا :

واکسنکرونااجبارینیست
سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: برای انجام واکسیناسیون کووید ۱۹ هیچ 
اجباری وجود ندارد و ما از کسی تعهدی نمی گیریم و هرکسی که بخواهد می تواند 

داوطلبانه واکسینه شود و اجباری در کار نیست. 
علی رضا رییسی روز یکشنبه درباره برخی موارد مطرح شده در فضای مجازی 
مبنی بر اجباری بودن واکسیناسیون یا اخذ تعهد برای تزریق واکسن کرونا افزود: 
واکسیناسیون کووید ۱۹ کاملا رایگان بوده و از طریق شبکه بهداشت و درمان انجام 
خواهد شد. گروه هدف برای انجام واکسیناسیون در شبکه بهداشت مشخص بوده و 

بر اساس سند ملی واکسیناسیون عمل خواهد شد.
وی بیان کرد: تا پایان سال ۹۹، گروه آسیب پذیر فاز یک که حدود یک میلیون و 

۳00 هزار نفر هستند برای کرونا واکسینه می شوند.
معاون بهداشت وزارت بهداشت درباره واردات واکسن کووید ۱۹ گفت: پنجشنبه 
هفته گذشته اولین محموله واکسن کرونا از روسیه وارد کشورمان شد و برنامه ریزی 

شده که بر اساس اولویت ها، واکسیناسیون انجام شود.
وی افزود: اولویت بندی واکسیناسیون طبق سند ملی واکسیناسیون کووید ۱۹ 
مصوب ستاد ملی مقابله با کرونا بوده و در فاز اول، کادر بهداشت و درمان و گروهی از 
سالمندان، معلولان و جانبازان که در مراکز نگهداری می شوند واکسینه خواهند شد.

گروههای آسیب پذیر تا پایان سال واکسینه می شوند
رییسی اظهار کرد: اولین گروهی که واکسینه می شوند، پرسنل بخش کرونا و 
پرسنل آی سی یوهایی هستند که مستقیم با افراد مبتلا به کووید ۱۹ سروکار دارند و 

بعد از آن به سراغ مراکز نگهداری سالمندان، معلولان و جانبازان می رویم.
معاون بهداشت وزارت بهداشت بیان کرد: خبر خوش دیگر اینکه واکسن از منبع 
دیگری نیز به دستمان خواهد رسید و تا پایان  سال ۹۹، گروه آسیب پذیر فاز یک که 

حدود یک میلیون و ۳00 هزار نفر هستند، واکسینه می شوند.
وی درباره میزان واردات واکسن کووید ۱۹ گفت: تاکنون ۲0 هزار دوز واکسن کووید 
۱۹ وارد شده و هفته آینده نیز ۱00 هزار دوز دیگر وارد خواهد شد و به همین ترتیب 

محموله های بعدی نیز وارد خواهند شد.

اخبار

محمد مهدی مظاهری*

 

 رهبر انقلاب اسلامی گفتند: اگر می خواهند ایران به تعهدات برجامی برگردد، 
آمریکا بایستی تحریم ها را کلا در عمل لغو کند و ما بعد راستی آزمایی کنیم و ببینیم 
که درست تحریم ها لغو شده، آن وقت به تعهدات برجامی برمی گردیم.  این سیاست 

قطعی جمهوری اسلامی است و مورد اتفاق مسئولان کشور هم هست. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله 
خامنه ای صبح روز )یکشنبه( در دیدار جمعی از فرماندهان نیروی هوایی و پدافند 
هوایی ارتش، بیعت تاریخی همافران با امام خمینی)ره( در ۱۹ بهمن ۵۷ را یکی از 
شگفتی سازی های مهم و از عوامل اصلی پیروزی انقلاب و همچنین نشان دهنده 
خطای محاسباتی آمریکایی ها برشمردند و گفتند: لازمه استمرار حرکت پرشتاب 
انقلاب، حضور مردم در صحنه، کار و تلاش بی وقفه، اتحاد کلمه بخصوص میان 

مسئولان، اعتماد به وعده الهی و افزایش مؤلفه های قدرت ملی در عمل است.
رهبر انقلاب اسلامی قضایای فضاحت بار اخیر آمریکا و سقوط ترامپ را افول آبرو، 
قدرت و انتظام اجتماعی و سیاسی آمریکا خواندند و با اشاره به اظهارنظر مقام های 
اروپایی و آمریکایی درباره برجام و تحریم ها تأکید کردند: آمریکایی ها و اروپایی ها 
حق هیچ گونه شرط گذاری ندارند زیرا تعهدات برجامی خود را نقض کردند و آن 
طرفی که باید شرط بگذارد جمهوری اسلامی است زیرا به تعهدات خود پایبند بود.

 ایشان تاکید کردند: ایران هنگامی به تعهدات برجامی خود بازخواهد گشت 
که آمریکا همه تحریم ها را در عمل و نه در حرف یا بر روی کاغذ، لغو کند و این لغو 
تحریم ها مورد راستی آزمایی ایران قرار گیرد. این، سیاست قطعی و غیرقابل برگشت 
جمهوری اسلامی و مورد اتفاق همه مسئولان است و هیچکس از آن عدول نخواهد 

کرد.
ایام الله خواندند و  از  فرمانده کل قوا در این دیدار حادثه ۱۹ بهمن ۱۳۵۷ را 
افزودند: جدا شدن بخش مهمی از ارتش و پیوستن آنها به امام و مردم شبیه معجزه 
بود زیرا تکیه اصلی رژیم طاغوت به ارتش و ساواک بود و در نهایت از آنجایی ضربه 

خوردند که هیچ گاه تصور نمی کردند.
علت اشتباه محاسباتی آمریکایی ها، نشناختن مردم ایران است

 حضرت آیت الله خامنه ای به خطای محاسباتی عجیب دولت دموکرات آمریکا در 
آن زمان، در ارزیابی شرایط کشور و مردم اشاره کردند و گفتند: آمریکایی ها به ارتش 
شاهنشاهی بسیار امیدوار بودند و بر اساس اخبار قطعی، کودتایی را طراحی کرده 
بودند تا با دستگیری سران و پیشروان انقلاب و با استفاده از خشونت گسترده علیه 
مردم، مانع سقوط رژیم شوند اما یکی از عواملی که نقشه شیطانی آنها را باطل کرد، 

حرکت نیروی هوایی در نوزدهم بهمن بود.
ادامه دارد و  ایران  آمریکا در قبال  اینکه خطای محاسباتی  بر  تأکید  با  ایشان 
همچنان درک و شناخت صحیحی از ملت ایران ندارند، افزودند: یک نمونه از این 
خطای محاسباتی در فتنه ۸۸ بود که رییس جمهور دموکرات آمریکا به خیال آنکه 

کار را تمام خواهد کرد، رسماً از فتنه حمایت کرد.
رهبر انقلاب اسلامی تحریم های بی سابقه با هدف از پا درآرودن ایران را نمونه 
دیگری از خطاهای محاسباتی آمریکا برشمردند و گفتند: یکی از همان احمق های 
درجه یک، دو سال پیش گفته بود که عید ژانویه ۲0۱۹ را در تهران جشن می گیریم. 
حالا آن شخص خودش به زباله دان تاریخ رفته و رییس او هم با لگد و با افتضاح از 
کاخ سفید اخراج شده است اما جمهوری اسلامی ایران به لطف خداوند سربلند 

ایستاده است.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه در قبال دشمن و معیوب بودن دستگاه 
محاسباتی آن نباید ساده انگاری کرد، خاطرنشان کردند: عوامل دیگری نیز در موفق 
بودن حرکت انقلاب اسلامی مؤثر بوده اند که عبارتند از کار و تلاش، حضور مردم در 

صحنه و ایمان آنان به لزوم این حضور، اعتماد به وعده الهی و طراحی های متقابل.

فرمانده معظم کل قوا تأکید کردند: با نشستن و تماشا کردن هیچ کاری پیش 
نمی رود. مسئولان با حضور در میدان کار و عمل، و با اعتماد به خدا، دائماً مولفه 

های قدرت ملی را افزایش دهند و در عمل تولید قدرت کنند.
ایشان یکی از مظاهر تولید قدرت را تقویت نیروهای مسلح به تناسب اقتضائات 
منطقه ای و بین المللی برشمردند و با تجلیل از رزمایش های اخیر افزودند: انجام 
چنین رزمایش های بزرگ و اعجاب برانگیز، آن هم در شرایط تحریم، در واقع تأمین 
امنیت ملی به دست فرزندان کشور در نیروهای مسلح کشور و بسیار افتخارآمیز 

است.
حضرت آیت الله خامنه ای لازمه تولید قدرت در نیروهای مسلح را علاوه بر تقویت 
تجهیزات، حفظ و ارتقای روحیه، ایمان و قدرت معنوی نیروها دانستند و گفتند: 
خطای بزرگ برخی کشورهای منطقه این است که امنیت ملی خود را از بیگانگان 
طلب می کنند و با وجود میلیاردها دلار هزینه و تحقیر شدن و توهین شنیدن، در 
نهایت در بزنگاهها امنیت آنها تأمین نمی شود؛ همانگونه که در قضایای چند سال 

قبل مصر و تونس و یا در سرنوشت محمدرضا پهلوی دیدیم.
ایشان در ادامه لزوم مراقبت از بروز خطا و اشتباه در داخل را نیز گوشزد کردند و 
افزودند: یکی از اشتباه های بزرگ این است که مرعوب قدرت دشمن شویم و یا در 

امور سیاسی و اقتصادی به دشمن امید ببندیم.
اگر با هرتوانی، مرعوب دشمن شویم از کار خواهیم افتاد 

رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه بنای بر مبالغه درخصوص نیرو و توان داخلی 
نیست، خاطرنشان کردند: اما واقعیت های درون را ببینیم و آن را ارتقاء دهیم و بدانیم 

که اگر با هرتوانی، مرعوب دشمن شویم از کار خواهیم افتاد.
حضرت آیت الله خامنه ای، افرادی را که در خصوص توانایی های آمریکا و برخی 
قدرتها ارزیابی های غیرواقعی دارند، به قضایای اخیر امریکا ارجاع دادند و افزودند: 
حوادث فضاحت بار اخیر آمریکا، مسایل کوچکی نیستند و نباید درچارچوب افول 
یک رییس جمهور ناباب ارزیابی شوند بلکه این قضایا افول آبرو، قدرت و انتظام 

اجتماعی آمریکا است.
ایشان با استناد به اظهارات صاحبنظران برجسته سیاسی آمریکا گفتند: خود آنها 
می گویند نظام اجتماعی آمریکا از درون پوسیده است و برخی سخن از دوران پسا 

آمریکا به میان آورده اند.
از  دیگر  هرنقطه  در  آمریکا  قضایای  شبیه  اگر  افزودند:  اسلامی  انقلاب  رهبر 
آنها مشکل دارد، رخ داده بود، آن را  با  دنیا بخصوص در کشورهایی که آمریکا 
رها نمی کردند اما امپراطوری خبری در دست آنها است و تلاش دارند تا ماجرا را 

تمام شده نشان دهند درحالی که قضیه تمام نشده و دنباله دار است.
یاوه گویی های اخیر اسرائیل به علت ترس است

 ایشان علت دستپاچگی و سراسیمه بودن رژیم های وابسته به آمریکا در منطقه 
بخصوص رژیم صهیونیستی و یاوه گویی های اخیر آنها را ترس و اضطراب از واقعیت 

افول آمریکا در محیط بین المللی و محیط داخلی دانستند.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از سخنانشان با اشاره به اظهارات 
مقام های آمریکایی و اروپایی در قضیه تحریم ها، گفتند: اولًا در جمهوری اسلامی 
هیچ کس گوشش بدهکار مهمل گویی های افراد بدون استحقاق در آمریکا و اروپا 
نیست.  ثانیاً بر اساس منطق و استدلال، آمریکا و سه کشور اروپایی که تعهدات 

برجامی خود را زیر پا گذاشته اند، حق تعیین شرط و شروط برای برجام ندارند.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: آنها صرفاً در یک برهه بسیار کوتاه در اول 
کار، بعضی از تحریم ها را موقتاً تعطیل کردند اما بعداً تحریم ها را برگرداندند و حتی 
افزایش هم دادند، بنابراین حق گذاشتن شرط و شروط ندارند.  طرفی که حق دارد 
برای ادامه کار برجام شرط بگذارد، جمهوری اسلامی ایران است چرا که از اول به 

همه تعهدات برجامی خود عمل کرد ولی آنها تعهدات خود را نقض کردند.
ایشان سیاست قطعی، غیرقابل بازگشت و عدول ناپذیر جمهوری اسلامی در 
خصوص برجام را که مورد اتفاق همه مسئولان کشور است، به این شکل بیان 
کردند: اگر می خواهند ایران به تعهدات برجامی خود برگردد باید آمریکا تحریم ها را 
در عمل و نه با زبان و یا روی کاغذ، کلًا لغو کند، آن گاه پس از راستی آزماییِ صحت 

لغو تحریم ها، جمهوری اسلامی به تعهدات برجامی خود باز خواهد گشت.
رهبر انقلاب اسلامی مسئولان و دست اندرکاران امور کشور را به اتحاد کلمه و 
همصدایی توصیه موکد کردند و گفتند: اتحاد کلمه مردم و همچنین مسئولان 
عامل اصلی عبور از بسیاری از مشکلات در 4۲ سال گذشته بوده و این هماهنگی 

و هم صدایی باید ادامه یابد.
فرمانده کل قوا، نیروهای مسلح را به ادامه تولید قدرت توصیه و در پایان تأکید 
کردند: به لطف خداوند و دعای حضرت ولی عصر)عج( فردای ملت و کشور ایران، 

قطعاً به مراتب بهتر و بالاتر از امروز خواهد بود.
پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، امیر سرتیپ نصیرزاده فرمانده نیروی هوایی 
ارتش با بیان گزارشی از برنامه های این نیرو در سال گذشته گفت: نیروی هوایی با 
سابقه حضور اثرگذار خود در انقلاب و حفظ دستاوردهای آن، امروز با دستی پر از 
رویش های برخواسته از تفکر مقاومت و آموزه های مکتب شهید سلیمانی، با انگیزه تر 

از پیش در مسیر ارتقای قدرت هوایی کشور گام برداشته است.

 رییس جمهوری کشاورزی را بزرگترین پایه سلامت، 
حیات و امنیت جامعه و مردم عنوان کرد و گفت: تا سال 
۹۲ کل گلخانه های کشور هشت هزار هکتار بوده است 
و امروز ۹۵4 هکتار گلخانه در سراسر کشور افتتاح شد. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز یکشنبه 
در مراسم بهره برداری از طرحهای کشاورزی و تجلیل 
از برگزیدگان بخش کشاورزی با تبریک روز ۱۹ بهمن 
و افتخار بزرگ نیروی هوایی در ملحق شدن به انقلاب 
در سال ۵۷ و شرفیاب شدن به محضر امام )ره( انقلاب 
گفت: آن روز تحول بزرگی در روند پیروزی انقلاب شکل 
گرفت و این روز را به عنوان روز ملحق شدن نیروهای 
مسلح به ویژه نیروی هوایی تبریک می گویم کار بزرگی 

انجام گرفت.
 وی با بیان اینکه نیروی هوایی مسئولیت های بسیار 
سخت و سنگینی بر دوش داشته است،  ادامه داد: 
نیروی هوایی به ویژه در دوران هشت سال دفاع مقدس 
حماسه های بسیار بزرگی آفریده و در این دوران هم از 
لحاظ پروازهای داخلی و خارجی و هم در زمینه پدافند 

هوایی کارهای بزرگی انجام داده است.
رییس جمهوری با گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان 
نیروی  پرسنل  و  خلبانان  همه  و  ستاری  و  بابایی 
هوایی ارتش گفت: امروز برای ما به خاطر اتفاقات و 
افتتاحیه هایی که در زمینه های مختلف شاهد بوده ایم، 

روز بسیار خوشحال کننده ای بود.
 روحانی با بیان اینکه در همین یک روز شاهد افتتاح 
حدود یک هشتم گلخانه کل دولت های گذشته تا سال 
۹۲ بوده ایم، اضافه کرد: تا سال ۹۲ کل گلخانه های ما 
هشت هزار هکتار بوده است و امروز ۹۵4 هکتار افتتاح 

گلخانه در سراسر کشور افتتاح شد.
 رییس دولت دوازدهم گفت: کشاورزی بزرگترین پایه 
سلامت، حیات و امنیت جامعه و مردم است. اگر مواد 
و محصولات کشاورزی در اختیار جامعه نباشد و محتاج 
به بیرون باشیم در شرایط حساس مشکلات بسیاری 

پیدا می کنیم.
روحانی خاطرنشان کرد: در همین ایام کرونا شاهد 
چنین  شد،  بسته  کرونا  خاطر  به  مرزها  همه  بودیم 

چیزی در این قرن به ذهن نمی آمد که روزی برسد که 
در همه دنیا مرزها بسته شود آن هم نه برای یک روز و 

چند ماه.
و  شود  بسته  مرزها  اگر  که  سوال  این  طرح  با  وی 
کشوری در گندم زندگی و مواد غذایی نیازمند باشد چه 
وضعی پیش می آید، ادامه داد: در اوایل کرونا در اروپا 
دیدیم که در فروشگاه های خود بخاطر حمل و نقل و 
مواد غذایی خود دچار مشکل شدند و وقتی مرزها 

بسته شد دیدیم چه مشکلاتی به وجود آمد.
در  است  مهم  بسیار  بنابراین  کرد:   تاکید  روحانی 
شرایط جنگ، شرایط تحریم و جنگ اقتصادی و اینکه 
دیگران می خواهند به ما فشار وارد کنند، در مسئله 
مواد غذایی و کشاورزی خودکفا باشیم. چون غذا و 
کشاورزی با همه چیز متفاوت است. در کنار آب، غذا 
این مسئله همراه  با  و سلامت و صحت مردم  است 

است.
رییس جمهوری یکی از افتخارات دولت در ۷ سال 
و نیم گذشته را انجام کار بسیار بزرگ در زمینه های 
مختلف عنوان و تصریح کرد: در این مدت بذر مناسب 
در اختیار کشاورزان قرار گرفت. تصور کنید یک هکتار 
زمین دارید. زمین وابسته به بذر است با یک بذر می 
توان دو تن و با بذر دیگر می توان حتی ۱0 تن محصول 

برداشت کرد و محصول ۵ برابر افزایش یابد.
وی با مهم توصیف کردن نقش تجهیزات کشاورزی 
برداشت  نباشد  تراکتور  و  کمباین  اگر  داد:  ادامه 
محصول در زمان کوتاه و شخم زمین در عمق مورد نیاز 
امکان پذیر نیست. علاوه بر این نحوه استفاده از زمین 

امروز در کنار کود و سم هم مهم است.
فضای  کانال   4۹ گرفتن  قرار  به  اشاره  با  روحانی 
مجازی در اختیار کشاورزان برای شرکت در کلاس های 
آموزشی، گفت: این کلاس ها برای این است که از 
زمین محدود محصول بیشتری بگیریم. گسترش زمین 
و توسعه آب به سادگی امکان پذیر نیستو در هر دو مورد 
محدودیت داریم. بنابراین باید کاری کنیم که از آب و 

خاک محدود محصول بیشتری به دست بیاوریم.
رییس دولت دوازدهم با بیان اینکه در این دولت بعد از 

سال ها توانستیم برای تولید نان در گندم خودکفا شویم 
و حتی در برخی از سال ها اصلا نیاز به واردات گندم 
نداشتیم، گفت: در زمینه تامین نان مورد نیاز مردم روی 
پای خود ایستاده ایم. این کار بسیار مهم است غیر از 
مسئله ارز، واردات و تحریم، اینکه کشور بتواند در سفره 
از نان کشاورز خود استفاده کند بسیار مهم است این 

موضوع در برنج و سایر محصولات هم مصداق دارد.
روحانی با بیان اینکه برای هر کشوری افتخار  است 
که در تامین نیازمندی ها روی پای خود ایستاده و به 
کشاورزان خود متکی باشد، گفت: در هفت سال و نیم 
اخیر کار بزرگی در زمینه کشاورزی انجام شده است 
و شاهد سدسازی ها، کانال کشی ها و زهکشی ها 
استان  در  زهکشی  در  قبلی  افتتاح  در  و  بوده ایم 
گلستان ۷۸ هزار هکتار زهکشی را شاهد بودیم که 

تقریباً بی نظیر بود.
وی افزود: در سیل گلستان دیدیم زهکشی ها تبدیل 
به نهر شد و توانست بخش هایی از گلستان را نجات 
برخی  واردات  و  هدایت  ریزی،  برنامه  بنابراین  دهد. 
اقلام مورد نیاز توسط وزارتخانه کشاورزی بسیار مهم 

است.
اینکه اصل کار کشاورزی  بیان  با  رییس جمهوری 
روی دوش کشاورزان است، اظهار کرد: امروز در سراسر 
کشور 4 میلیون و ۳00 هزار نفر در بخش کشاورزی 
مشغول فعالیت هستند که برای ما بسیار مهم است و 
از همه چهار میلیون و ۳00 هزار عزیز فعال در بخش 
کشاورزی و از کشاورزان نمونه که امروز لوح دریافت 
کرده اند قدردانی و برای آنان آرزوی موفقیت می کنیم. 
و  خودکفایی  می تواند  مسیر  این  هستم  مطمئن 
استقلال کشور را در بخش غذایی و امنیت مردم را 
تامین کند و امیدوارم تا پایان دولت هم این راه را ادامه 

دهیم.
روحانی با بیان اینکه افتتاحیه های بسیار دیگری تا 
پایان دولت در زمینه کشاورزی خواهیم داشت، اضافه 
کرد:  امروز شاهد افتتاح طرح های کشاورزی با ارزش 
۵ هزار میلیارد تومان و با اشتغال ۱۲ هزار نفر بوده ایم 

که به ملت بزرگ در این دهه مبارک تبریک می گوییم

روحانی در مراسم بهره برداری از طرحهای کشاورزی: 

کشاورزیبزرگترینپایهسلامتوامنیتکشوراست

رهبر انقلاب در دیدار با فرماندهان نیروی هوایی ارتش: 

آمریکا تمامی تحریم ها را لغو کند، به تعهدات برجامی برمی گردیم
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سلامت

دیابت اثر چشمگیری بر کل بدن انسان دارد و به استرس فیزیکی منجر می شود که 
عملکرد عادی فولیکول های مو و چرخه رشد مو را مختل می کند. 

دیابت یک اختلال متابولیک مزمن است که به واسطه تولید ناکافی انسولین از 
پانکراس عدم استفاده موثر از انسولین تولید شده توسط پانکراس یا هر دو شکل می 
گیرد. در مواردی که انسولین کافی وجود ندارد یا بدن به طور موثر از انسولین استفاده 

نمی کند، سطوح قند خون بالاتر از حد عادی خواهد بود.
انسولین به قند کمک می کند تا از جریان خون وارد سلول های بدن شود و به عنوان 
منبع انرژی استفاده شود. سطوح بالای انسولین موجب آسیب دیدن اندام ها و بافت 
های مختلف بدن می شود. همچنین، سطوح بالاتر این ماده می توانددر ریزش مو 

نقش داشته باشد.
دلیل این که چرا و چگونه دیابت به ریزش مو منجر می شود همچنان به طور دقیق 
مشخص نیست. اگر ریزش موی دیابتی مشکل شما است باید با پزشک خود در این 
زمینه مشورت کنید. در ادامه با برخی دلایل احتمالی بروز این شرایط بیشتر آشنا می 

شویم.
مشکلات گردش خون 

افراد مبتلا به دیابت دارای سطوح قند خون بالاتر از حد عادی هستند. سطوح 
بالای قند خون عملکرد عادی سیستم گردش خون را مختل می کند و امکان تولید 
هموگلوبین گلیکوزیله وجود دارد. این نسخه از هموگلوبین موجب تغییر شکل و 

عملکرد گلبول های قرمز می شود.
هموگلوبین گلیکوزیله به اندازه هموگلوبین عادی انعطاف پذیر نیست و زمانی که وارد 
مویرگ ها، کوچکترین رگ های خونی در بدن انسان می شود، گیر می کند. به طور 
معمول، این شرایط به مشکلات گردش خون منجر می شود. در مواردی که مشکلات 
گردش خون در مویرگ هایی رخ می دهند که خون مورد نیاز فولیکول های مو را تامین 

می کنند، این فولیکول ها از بین رفته و ریزش مو رخ می دهد.
ناهنجاری های غدد درون ریز 

دیابت در عملکرد عادی سیستم غدد درون ریز اختلال ایجاد می کند. در حالت 

که  است  شده  تشکیل  مختلفی  های  هورمون  از  ریز  درون  غدد  سیستم  عادی، 
عملکردهای بسیاری در بدن انسان را کنترل می کنند. سطوح بالای قند خون به 
واسطه دیابت در عملکرد عادی این هورمون ها اختلال ایجاد می کند که به مشکلات 
دلیل  به  بیشتر  این  مو منجر می شود.  ریزش  از جمله  انسان،  بدن  در  مختلفی 
ناهنجاری های آندروژن است و ریزش ساقه های مو به ریزش موی گسترده منجر می 
شود. در مواردی که دیابت زیر کنترل باشد، سطوح آندروژن عادی خواهد بود و امکان 

رشد دوباره مو فراهم می شود.
اختلالات خودایمنی 

اختلالات خودایمنی بیماری های مزمنی هستند که به واسطه حمله سیستم 
ایمنی بدن به بافت های سالم شکل می گیرند. سیستم ایمنی بدن بافت سالم را به 
عنوان یک ارگانیزم خارجی تشخیص داده و به آن حمله می کند که به بروز نشانه ها 
و علائم مختلفی منجر می شود. در بیمارانی که به اختلالات خودایمنی نیز مبتلا 
هستند، دیابت می تواند اثر غیر مستقیم بر ریزش مو داشته باشد. به طور معمول، 
سیستم ایمنی بدن می تواند به سلول های بتا که از پانکراس انسولین تولید می شوند، 
حمله کند و حتی سطوح بالای قند در خون را هرچه بیشتر افزایش دهد. زمانی که 

به فولیکول های مو حمله می شود، ریزش مو و حتی ممکن است طاسی رخ دهد.
برخی دیگر از دلایل ریزش موی دیابتی شامل موارد زیر می شوند: 

استرس فیزیکی - دیابت اثر چشمگیری بر کل بدن انسان دارد و به استرس فیزیکی 
منجر می شود که عملکرد عادی فولیکول های مو و چرخه رشد مو را مختل می کند.

استرس عاطفی - از آنجایی که دیابت یک بیماری مزمن است و فرد در ادامه زندگی 
خود به کنترل منظم قند خون، مصرف داروها یا تزریق انسولین نیاز دارد، برخی افراد 
برای مقابله و رسیدگی به این تغییرات با دشواری مواجه می شوند. نظارت بر رژیم 
غذایی نیز اهمیت دارد. استرس عاطفی به واسطه دیابت، به ویژه در هفته ها یا ماه 

های نخست پس از تشخیص بیماری می تواند به ریزش مو منجر شود.
عفونت ها - به واسطه سطوح بالای قند خون، افراد مبتلا به دیابت مستعد ابتلا به 
عفونت های مختلف به واسطه آسیب پذیرتر بودن سیستم ایمنی بدن خود هستند. 

عفونت ها می توانند در چرخه عادی رشد مو اختلال ایجاد کرده و به ریزش مو منجر 
شود.

بیماری های تیروئید - مشکلات تیروئید بین افراد مبتلا به دیابت شایع هستند. 
بیماری های تیروئید با دارو به راحتی قابل مدیریت هستند.

داروها - افراد مبتلا به دیابت در ادامه زندگی خود نیازمند مصرف داروهای مختلف 
هستند تا سطح قند خونشان در محدوده عادی باقی بماند. برخی داروها می توانند 

در برخی بیماران موجب ریزش مو شوند.
کاهش وزن سریع - یک رژیم غذایی سالم و ورزش منظم برای افراد مبتلا به دیابت از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است. اما این می تواند به کاهش وزن چشمگیر منجر شود. 
کاهش وزن سریع به واسطه یک رژیم غذایی سالم و ورزش منظم می تواند به ریزش 

موی دیابتی منجر شود.
کمبود روی )زینک( - افراد مبتلا به دیابت به طور معمول با کمبود ماده معدنی روی 

مواجه هستند که می تواند اثر منفی بر رشد سالم مو داشته باشد.
چگونه با ریزش مو مقابله کنیم 

ریزش مو می تواند استرس زا باشد. با این وجود، تشخیص دلیل بروز این شرایط و 
دریافت درمان درست اهمیت دارد. گاهی اوقات، ریزش مو موقتی است و در برخی 
موارد می تواند دائمی بوده و به طاسی منجر شود. از جمله روش های درمان شایع 

برای ریزش مو می توان به موارد زیر اشاره کرد:
برای بهره مندی از موهایی سالم باید سالم غذا بخورید. کمبود برخی مواد مغذی 
مانند روی، آهن، و مس می تواند به مشکلات ریزش مو منجر شود زیرا این مواد مغذی 

در فرآیند رشد مو بسیار مهم هستند.
برخی روغن های اساسی مانند اسطوخودوس، آویشن، رزماری یا چوب سرو ممکن 

است در زمینه رشد مو موثر باشند.
داروهایی مانند فیناستراید یا ماینوکسیدیل برای درمان ریزش مو تایید شده اند. به 
خاطر داشته باشید که این داروها دارای عوارض جانبی هستند. فیناستراید تنها برای 

مردان تجویز می شود. اثر این داروها از فردی به فرد دیگر می تواند متفاوت باشد.
روش های درمانی با لیزر به طور معمول فولیکول های مو را تحریک کرده و به رشد 
دوباره مو منجر می شود. نتیاج لیزر درمانی از فردی به فرد دیگر می تواند متفاوت 

باشد. این روش ها اغلب پر هزینه هستند.
عمل جراحی مانند جراحی ترمیمی یا کاشت مو می توانند گزینه ای برای افرادی 
باشند که با مشکلات شدید ریزش مو مواجه هستند. از جمله عوارض جانبی این 
روش های درمان می توان به عفونت ها و جای زخم اشاره کرد. روش های درمانی 

جراحی برای ریزش موی دیابتی پر هزینه هستند.
نکاتی برای مراقبت از تارهای نازک مو 

اگر موی شما نازک است و قصد دارید رشد موی خود را تقویت کنید، می توانید نکته 
های مراقبتی زیر را مد نظر قرار دهید:

- موی خود را کوتاه نگه دارید.
- از مدل موهایی مانند دم اسبی یا کشیدن و بافتن مو پرهیز کنید زیرا می تواند به 

مو آسیب برساند.
- از سشوار یا اتوی مو استفاده نکنید.

- از برس ها یا شانه هایی دارای دندانه هایی با فاصله زیاد استفاده کنید.
- از محصولات ملایم مراقبت از مو استفاده کنید.

- از قرار گرفتن بیش از حد در معرض نور خورشید، باد یا کلر پرهیز کنید.
- استرس خود را کاهش دهید.

- خواب کافی و با کیفیت داشته باشید.
- به طور منظم ورزش کنید.

- یک رژیم غذایی سالم و متعادل را مصرف کنید.

چرا دیابت موجب ریزش مو می شود؟ 

ریزش موی مرتبط با دیابت؛ دلایل و درمان 

یک جراح شانه و آرنج، در ارتباط با علل بروز آرتروز آرنج و مشکلاتی که بیمار دچار آن می 
شود، نکاتی را متذکر شد.

مرتضی نخعی امرودی، با عنوان این مطلب که آرتروز آرنج یک بیماری اکتسابی است 
که پس از گذشت زمان در بدن حادث می شود، گفت: هرکدام از مفاصل بدن می توانند به 

آرتروز مبتلا شوند و آرتروز آرنج یکی از آنها است.
وی با عنوان این مطلب که آرتروز آرنج معمولًا افراد میانسال را درگیرمی کند، افزود: در اثر 
ابتلاء به این بیماری، غضروف مفصلی نرم تر و شکننده تر شده و کم کم شکاف هایی در آن 

پیدا می شود و به مرور زمان و با بدتر شدن بیماری، قطعاتی از آن کنده می شود.
دانشیار دانشگاه علوم پزشکی ایران تاکید کرد: وقتی بیماری آرتروز آرنج پیشرفت کند، 
قطعات بزرگ تری از غضروف های بین دو استخوان جدا شده و عملًا تماس استخوان با 

استخوان اتفاق می افتد.
نخعی امرودی اظهار داشت: در صورت ابتلاء به آرتروز، غضروف ها از بین می روند و 
استخوان بر روی استخوان حرکت کرده، خراشیده شده و باعث بروز درد می شود. به دنبال 
آن بیمار کم کم نمی تواند مفصل خود را حرکت دهد و بنابراین به مرور زمان دامنه حرکتی 
آرنج کمتر و کمتر می شود و این امر باعث می شود که پس از گذشت زمان مفصل آرنج نتواند 

به طور کامل صاف و خم شود.
به گفته وی، مهم ترین نشانه ابتلاء به آرتروز آرنج، ایجاد محدودیت حرکتی است. یعنی 

بیمار نمی تواند آرنج خود را به طور کامل صاف و یا آن را کامل خم کند.
این جراح شانه و آرنج افزود: این محدودیت حرکتی معمولًا همراه با درد است و گاهی 
اوقات هنگام گیر کردن استخوان ها بر روی یکدیگر سر و صداهایی به صورت خرت خرت 

کردن هم احساس می شود.
آرنج قطعات  آرتروز  به  ابتلاء  نیز در صورت  اوقات  امرودی اضافه کرد: بعضی  نخعی 
غضروف شکسته شده بین دو استخوان دو طرف مفصل در برخی زوایا گیر می کنند و آرنج 

دچار قفل شدگی می شود و بیمار با کمی تکان دادن آن را آزاد می کند.
این جراح شانه و آرنج مطرح کرد: معمولًا مفصل که دچار آرتروز می شود مقداری نیز تورم 
در آن وجود دارد و از آرنج سالم بزرگ تر به نظر می رسد. در اغلب موارد همراه آرتروز مفاصل، 
مقدار مایع مفصل نیز افزایش می یابد که در اصطلاح عامیانه به آن می گویند »مفصل آب 
آورده است«. بنابراین افزایش مایع مفصلی خود یک بیماری جداگانه نیست و معمولًا 

نشانه ای از سایر بیماری های مفصلی مانند آرتروز است.
وی اظهار داشت: فردی که دچار آرتروز آرنج می شود، در هنگام انجام کارهای سنگین 
دچار درد در ناحیه آرنج شده و توان حرکت دادن این ناحیه نیز در برخی موارد وجود ندارد.

انجام  سن،  مثل  عواملی  گفت:  آرنج،  آرتروز  بروز  علل  با  ارتباط  در  امرودی  نخعی 
ورزش های سنگین، آسیب های وارده به آرنج و شکستگی یا دررفتگی های قبلی از عوامل 

مستعد کننده آرتروز هستند.
دانشیار دانشگاه علوم پزشکی ایران ادامه داد: معمولًا این بیماری در افرادی که کارهای 
سنگین دستی و نیز در ورزشکارانی که ضربات سنگین با دست می زنند مانند بوکسورها 

شایع تر است.
وی افزود: راه تشخیص آرتروز آرنج در مرحله اول گرفتن شرح حال و معاینه است. اگر قرار 
باشد بیمار با جراحی درمان شود یا به مشکل دیگری غیر از آرتروز هم شک داشته باشیم از 

کارهای تشخیصی دیگر مانند ام آر آی و سی تی اسکن نیز استفاده می کنیم.

یک جراح شانه و آرنج مطرح کرد؛

آرتروزآرنجچگونهایجادمیشود

حرکات ورزشی مخصوص درد بالای کمر
تمرینهاییبرایپیشگیریوتسکینکمردرد

درد بالای کمر و تنش این قسمت از بدن از ناراحتی های رایج است، خصوصاً 
کامپیوتر  مقابل  یا  میز  پشت  زیادی  زمان  یا  دارند  استرس  افراد  که  وقتی 
می نشینند. ورزش هایی که گردن و شانه ها و بالای کمر را می کِشند می توانند به 

تسکین کمردرد و شُل کردن عضلات گرفته شده کمک کنند.
 تنش عضلات در شانه ها نیز می تواند منجر به گرفتگی گردن و سردرد 
شود. بنابراین مهم است که درد بالای کمر را نادیده نگیرید. انجام منظم 
حرکات کششی می تواند کمردرد فعلی تان را تسکین داده و جلوی تکرار 

آن را بگیرد.
در این مطلب چند حرکت ورزشی و کششی برای تسکین درد بالای کمر به شما 
توصیه می کنیم. در بعضی از این تمرین ها بهتر است از تشک ورزشی یا زیرانداز 

یوگا استفاده کنید و آن ها را روی زمین سفت انجام ندهید.
حرکت گربه – گاو

برای انجام حرکت گربه – گاو:
. در حالت چهار دست و پا قرار بگیرید. دست ها باید به اندازه عرض شانه ها 
باز شوند و زانوها نیز مستقیماً زیر لگن قرار بگیرند. به این وضعیت، حالت میز 

می گویند.
. کمر خود را به آرامی به سمت بالا قوز کنید، شانه ها را پایین بکشید و سر خود را 

به سمت سینه پایین بیندازید. به این حالت وضعیت گربه می گویند.
. چند ثانیه در وضعیت گربه بمانید و سپس رها کنید.

. به حالت شروع برگردید با پایین انداختن کمر به سمت زمین ادامه دهید. سر 
را به آرامی به سمت عقب ببرید و چانه و بینی تان به سمت بالا باشد. به این حالت 

وضعیت گاو می گویند.
. چند ثانیه در وضعیت گاو بمانید و سپس رها کنید.

. به وضعیت میز برگردید و تمام مراحل را چند بار تکرار کنید.
حرکت بچه

برای انجام حرکت بچه:
. با وضعیت میز شروع کنید اما انگشتان بزرگ پا را به هم نزدیک کنید.

. باسن را به آرامی به سمت زمین پایین بیاورید و روی پاهایتان بگذارید. حین 
انجام این کار، سینه را پایین و به سمت ران هایتان بیاورید و پیشانی را روی زمین 

بگذارید.
. دست ها را مقابل خود بکشید و کف دست ها را روی زمین بگذارید.

. با فشار به دست ها به آرامی به وضعیت نشسته برگردید.
همچنین به جای اینکه دست ها را مقابل خود بکشید می توانید سعی کنید 
دست ها را عقب برده و کنار ران هایتان بگذارید. کف دست ها باید به سمت بالا 

باشد.
حرکت کشش با کمک دیوار

برای انجام حرکت کشش با کمک دیوار:
. بایستید جوری که سمت راست بدنتان مقابل دیوار باشد.

. دست راست را از آرنج خم کرده و ساعد را روی دیوار بگذارید. بازوی شما باید 
کاملًا صاف باشد جوری که آرنج تان یک زاویه نود درجه بسازد.

. به آرامی قدمی با پای راست به جلو بردارید و به سمت چپ بچرخید، اجازه 
دهید شانه راست و بالای کمرتان کشیده شود.

. این کشش را چند ثانیه نگه دارید و سپس به وضعیت شروع برگردید.
. کشش را چند بار برای هر دو طرف تکرار کنید.

حرکت چرخش بدن
برای انجام حرکت چرخش بدن:

. به پشت دراز بکشید و زانوها را خم کرده و کف پاها را روی زمین بگذارید.
. به آرامی زانوها را به سمت راست بچرخانید و همچنان خمیده نگه دارید.

. این وضعیت را برای چند ثانیه حفظ کنید.
. زانوها را به وسط برگردانید.

. این کشش را چند بار برای هر طرف انجام دهید.
حرکت چرخش شانه

برای انجام حرکت چرخش شانه:
. صاف بنشینید یا بایستید، دست ها را طرفین تان نگه دارید.

. شانه ها را به آرامی به سمت جلو بچرخانید، و با حرکات مکرر به سمت بالا و 
پایین ببرید. دست هایتان آزاد باشند.

. این حرکت را سی ثانیه انجام دهید و سپس در جهت مخالف تکرار کنید.
حرکت خم کردن گردن

برای انجام حرکت خم کردن گردن:
. صاف بنشینید یا بایستید.

. چانه را به آرامی به سمت سینه ببرید. اگر درد یا احساس ناراحتی کردید 
حرکت را متوقف کنید.

. سرتان را بچرخانید جوری که گوش راست تان به سمت شانه راست تان پایین 
بیاید. این وضعیت را چند ثانیه نگه دارید.

. چانه را پایین نگه دارید، سرتان را به آرامی به عقب بچرخانید، ادامه دهید تا 
گوش چپ تان نزدیک به شانه چپ تان شود. این وضعیت را چند ثانیه نگه دارید.

. این چرخش ملایم سر از شانه به شانه را چند بار انجام دهید.
حرکت کشیدن دست ها بالای سر

برای انجام حرکت کشیدن دست ها بالای سر:
. با وضعیت نشسته یا ایستاده شروع کنید.

. دست ها را بالای سر بکشید.
. به سمت راست خم شوید، هر دو دست را به سمت بالا کشیده نگه دارید. برای 
عمق دادن به کشش، از دست راست استفاده کرده و دست چپ را به آرامی به 

سمت راست بکشید.
. به وضعیت شروع برگردید.

. کشش را چند بار برای هر دو طرف تکرار کنید.
حرکت زانو داخل سینه

برای انجام حرکت زانو داخل سینه:
. به پشت دراز بکشید.

. به آرامی پاها را بالا آورده، زانوها را خم کرده و به طرف سینه بکشید.
. زانوها را داخل سینه بغل کنید، دم و بازدم انجام دهید و سپس پاها را رها کرده 

و اجازه دهید کف پاهایتان روی زمین قرار بگیرد.
. چند بار حرکت را تکرار کنید.
حرکت انبساط قفسه سینه

برای انجام حرکت انبساط قفسه سینه به فوم رولر یا بلوک یوگا نیاز دارید:
. روی زمین بنشینید.

. بلوک یا فوم رولر را روی زمین و پشت بدنتان قرار دهید. به آرامی دراز بکشید 
جوری که بلوک یا فوم رولر از بالای پشت تان حمایت کند. باسنتان باید روی زمین 

باشد و دست ها زیر سرتان، جوری که سر و گردن تان حمایت شود.
. برای کشش عمیق تر می توانید دست ها را بالای سرتان بکشید.

. چند نفس عمیق بکشید و اجازه دهید عضلات کمر و شانه تان ریلکس باشند.
. این حرکت را چند بار تکرار کنید.

چه زمانی باید بخاطر کمردردتان به پزشک مراجعه کنید؟
استراحت،  با  بهبود می یابد، خصوصاً  به خود  اغلب خود  بالای کمر  درد 
داروهای OTC و چند کشش ملایم. اما اگر کمردردتان شدید شد یا برطرف 
نشد به پزشک مراجعه کنید. پزشک کمک می کند بفهمید آیا کمردردتان 
ناشی از مشکلی جدی است یا نه و در صورت لزوم، درمان های مناسب را 

توصیه کند.
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مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان قم :

املاکمُشاعمشکلآفریناست
مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان قم از تداوم آسیب شناسی همه اراضی 
قم خبر داد و تصریح کرد: باید گفت تعداد زیاد املاک مُشاع و معاملات عادی، 
مشکلات زیادی برای ثبت اسناد و املاک و تحقق نظم حقوقی و ثبتی به وجود 

آورده است.
سیروس سلامتی با اشاره به ضرورت برقراری نظم حقوقی و ثبتی در استان 
اظهار کرد: مبایعه نامه های عادی فراوانی در استان به چشم می خورد و همین 
امر سبب ایجاد مشکلات بسیار و حتی برخی سودجویی ها به دلیل عدم وجود 

سند رسمی شده است.
وی افزود: قانون بیان می دارد که نقشه برداری املاک مُشاع باید به صورت کل 
پلاک صورت گیرد که با توجه به زمانبر بودن این امر، گاهی برخی مشکلات در 

انتقال اسناد مالکیت به وجود می آید.
وی اذعان کرد: البته این نقشه برداری ها به صورت هوایی و با اخذ مجوّزهای 
لازم در حال انجام است و تلاش می شود تا نقشه برداری کامل هوایی دستگاه 

های اجرایی و دولتی در اسرع وقت و با حداکثر تسهیلات انجام شود.
 مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان قم با اشاره به آن که آسیب شناسی همه 
زمین ها و اراضی قم از چند سال قبل در دستور کار قرار گرفته و ادامه دارد یادآور 
شد: تعداد زیاد املاک مُشاع و معاملات عادی در استان، تحقق نظم حقوقی و 
ثبتی را با مشکلاتی مواجه کرده است. سلامتی خاطر نشان کرد: البته درباره 
املاک مُشاع مربوط به برخی از دستگاه ها و مشکل انتقال اسناد مالکیت آن ها، 
می توان این امر را با هماهنگی دو طرف مسئله و تا آماده شدن نقشه های هوایی 

تسریع کرد تا این دستگاه ها در این موضوع با مشکلات جدی رو به رو نباشند.

مدیرکل اقتصاد ودارایی استان قم:

اطلسسرمایهگذاریظرفیتهایقمرا
نمایانترمیکند

اطلس  تدوین  اینکه  بابیان  قم  استان  دارایی  و  اقتصادی  امور  مدیرکل 
سرمایه گذاری  اطلس  گفت:  خورد  کلید  فجر  دهه  در  استان  سرمایه گذاری 
علاوه بر معرفی جاذبه های تاریخی، فرهنگی و جغرافیایی قم به شناساندن بهتر 

ظرفیت های گردشگری در استان کمک می کند.
عادل علی پور در جمع خبرنگاران استان از کلید خوردن طرح تدوین اطلس 

سرمایه گذاری استان، توسط اساتید پژوهشی دانشگاه تهران خبر داد.
وی افزود: با تدوین اطلس سرمایه گذاری، اطلاعات جامعی از پتانسیل های 
سرمایه گذاری استان به سهولت در اختیار سرمایه گذاران قرار می گیرد و مقدمه ای 
برای جلب سرمایه گذاری بیشتر با اطلاعات شفاف، خواهد بود. مدیرکل امور 
اقتصادی و دارایی استان قم بیان کرد: در چهاردهم بهمن ماه در نشستی با 
اساتید دانشگاه تهران، مقدمات تدوین اطلس سرمایه گذاری استان، فراهم و 
تفاهمات اولیه صورت گرفته است. علی پور عنوان کرد: اطلس سرمایه گذاری 
می تواند علاوه بر معرفی جاذبه های تاریخی، طبیعی، فرهنگی، اجتماعی و 
جغرافیایی قم به شناساندن بهتر ظرفیت های سرمایه گذاری و گردشگری در 
استان کمک کند. وی بابیان اینکه بسترهای بکر و بدیع سرمایه گذاری در تمامی 
عرصه ها در سطح استان قم فراهم است، افزود: یکی از مهم ترین شاخص های 
توسعه اقتصادی، فراهم بودن زمینه های جلب سرمایه گذار است. مدیرکل امور 
اقتصادی و دارایی استان قم خاطرنشان کرد: خوشبختانه استان قم، یکی 
از مهم ترین مناطق استراتژیک کشور است که با همکاری های بین سازمانی، 
اگر تسهیل کننده جلب سرمایه گذار باشیم ، با همه محدودیت های تحریمی، 

پیشرفت چشمگیری در جذب سرمایه گذار خارجی خواهیم داشت.

رییس اداره ایمنی و حریم اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قم  خبرداد

اجرایهزارکیلومترخطکشیدرسطح
راههایاستانقم

رییس اداره ایمنی و حریم اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
از اجرای فاز چهارم از طرح جایگزینی نیوجرسی های  مفصلی با گاردریلهای رفوژ 
آزادراه قم – تهران  به طول ۲۵ کیلومتر ، نصب یکهزارعدد انواع تابلو ترافیکی و 
اجرای یکهزار کیلومتر خط کشی درسطح راههای استان  قم  ، طی سال ۹۹ 

خبرداد.
جعفر اویسی  با اشاره به اقدامات شده در حوزه ایمنی وحریم راههای استان 
قم  اظهارداشت:  ازجمله فعالیتهای برجسته که عملیات اجرایی آن درمردادماه 
امسال آغاز گردید ، فاز چهارم از طرح جایگرینی نیوجرسی های مفصلی  با 

گاردریلهای رفوژ آزادراه قم – تهران بود . 
وی افزود :  آزادراه قم – تهران به عنوان سومین محور ترافیکی کشور ، نقشی 
ارزنده درکریدور اتصالی استانهای جنوبی و غربی با مرکز کشور دارد که همین امر  

، تامین ایمنی آن را درزمره او لویتهای این اداره کل قرار داده است .
اویسی ادامه داد : درفاز چهارم این طرح  ۲۵ کیلومتر از گاردریلهای رفوژ آزاداره 
قم – تهران  ، جای خودرا به نیو جرسی های مفصلی که هریک شش متر طول 

وبالغ بر4/۵ تن وزن دارند ، می دهند.
جعفر اویسی هزینه اجرایی فاز چهارم طرح مذکور را با لغ بر ۳۲0 میلیارد ریال 
عنوان و خاطر نشان ساخت : بخش عمده طرح اجرا و  انشا...تا پایان مرداد ماه 

سال ۱400 شاهد تکمیل و بهره برداری از این پروژه خواهیم بود . 
وی یاداور شد :درقالب اجرای این طرح که سه فا ز آن تکمیل و به بهره برداری 
رسیده ، 6۳کیلومتر از گا ردریلهای  طرفین رفوژ آزادراه قم – تهران جای خودرا به 
نیوجرسی ها ی مفصلی داده و درفاز چهارم نیز ۲۵ کیلومتر باقی مانده از رفوژ این 

آزادراه ، با نیوجرسی مفصلی ایمن سازی خواهد شد . 
رییس اداره ایمنی و حریم اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
قم  ازدیگراقداماتی که به دلیل ارتباط مستقیم با مردم از اهمیت خاصی برخوردار 
است به فعالیتهای واحد حریم اداره متبوع اشا ره و بیان داشت : طی سال ۹۹ 
بیش از ۱۷۵ برگه مجوز صادر و نسبت به تعیین تکلیف افزون بر ۲۳00 نامه 
استعلام اقدام شده است . جعفر اویسی نصب بیش از یکهزار عدد انواع تابلوها 
ی ترافیکی در سطح راههای استان را ، از دیگر اقدامات اداره متبوع طی سال ۹۹ 
دانست و اظهار داشت : از مجموع یک هزار تابلوی منصوبه  ،  600 عدد مسیر 
نما -جهت نما ، ۱00 عدد  انتظامی – اخطا ری و  ۳00 متر مربع  نیزمتعلق به 

تابلوهای اطلاعاتی بوده است . 

شهردار جعفریه مطرح کرد

تفکیکاراضیموقوفهجعفریهبراساس
نظراتآستانحضرتمعصومه)س(

شهردار جعفریه گفت: تمامی املاک و اراضی موقوفه در طرح تفکیکی متعلق 
به آستان مقدس بانوی کرامت است و بر اساس نظرات و صلاحدید آستان مقدس 
این طرح ها اجرایی خواهد شد و شهرداری در این زمینه مساعدت کافی را خواهد 

داشت.
 جهانبخش نجف زاده اظهار کرد: نقشه پیشنهادی تفکیک اراضی موقوفه 
آستان مقدس در شهر جعفریه توسط شهرداری ارائه  شده که نیاز به بررسی های 
مجدد و اصلاحاتی دارد و امیدواریم به زودی این طرح ها تایید و به نتیجه مناسب 
برسد. وی افزود: قرار نیست تمامی کسری های شهر جعفریه در اراضی موقوفه 
آستان مقدس اجرا شود. هر آنچه در این اراضی به صورت نقشه تفکیکی ارائه  
شده، بر اساس اصول شهرسازی بوده که با رایزنی با دیگر سازمان ها می توان 

اصلاحات خوبی را انجام داد.
نجف زاده تأکید کرد: چشم انداز آینده شهر جعفریه بر اساس پیشنهادات آستان 
مقدس و شهرداری جعفریه تعیین خواهد شد که خوشبختانه جای نگرانی ندارد و 

نقطه نظرات حتما مورد نظر قرار خواهد گرفت.

رئیس مرکز بهداشت استان قم :

کاهشاستفادهعمومیازماسکدرقم
نگرانکنندهاست

رئیس مرکز بهداشت استان قم در مورد کاهش استفاده از ماسک در بین مردم 
قم ابراز نگرانی کرد.

سیامک محبی با اشاره به رتبه بیست و نهم استان در آمار بستری شدگان 
کرونایی در کشور بیان کرد: استان های بوشهر و سیستان و بلوچستان در جدول 

۳۱ استان کشور پس از قم قرار دارند.
او افزود: خوشبختانه افزایش نمونه گیری ها در استان با وجود وضعیت آبی 
به عنوان یک سیاست دنبال شده و از این رو تعداد این نمونه گیری ها از ۹6۷ 
مورد در دو هفته قبل به ۱۱۹۷ مورد در هفته اخیر رسیده که ۸6 درصد این نمونه 

گیری ها در بخش بهداشت و مراکز سرپایی بوده است.
محبی ادامه داد: از ۱۱۹۷ تست اخیر، ۸۱ مورد مثبت بوده که نشانه افزایش 
نمونه های مثبت است و امیدواریم این افزایش، نشانه ای از خیز جدید بیماری 

کووید ۱۹ در استان نباشد.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین درباره آخرین ارزیابی 
در موضوع رعایت شیوه نامه های بهداشتی در میان مشاغل و اصناف گوناگون 
استان گفت: کاهش نمره ارزیابی رعایت شیوه نامه های بهداشتی در ادارات و 
دستگاه های اجرایی استان از ۸6 به ۷۷ نگران کننده است، ضمن آن که باید از 
سازمان ارتباطات و فناوری اطلاعات استان بابت گزارش های نظارتی مستمر و 
همچنین برخورد با متخلفان از رعایت شیوه نامه های بهداشتی در مراکز تابعه این 

سازمان تقدیر و تشکر کرد.
او افزود: ارزیابی ها نشان می دهد  نانوایی ها، تالار های پذیرایی، آبمیوه و بستنی 
فروشی ها، کافی نت ها، قنادی و سوهانی ها، اغذیه فروشی ها، مطب ها، اماکن 
ورزشی، مراکز شماره گذاری خودرو، پایانه های مسافربری درون و برون شهری، 
دفاتر اسناد رسمی و مجتمع های خرید و پاساژ ها نمرات کمتر از ۷۵ در هفته اخیر 

داشته اند که قابل تأمل و توجه و البته إعمال نظارت شدیدتر است.
محبی در عین حال به نظارت و بازرسی در مدارس هم اشاره کرد و گفت: با توجه 
به بازگشایی برخی از مدارس  استان، بررسی رعایت شیوه نامه های بهداشتی در 
آن ها در دستور کار است که نشان می دهد بسیاری از مدارس در رعایت این شیوه 

نامه ها به ویژه در رعایت فاصله گذاری ها عملکرد مطلوبی داشته اند.
رئیس مرکز بهداشت قم با ابراز نگرانی از کاهش استفاده عمومی از ماسک در 
بین مردم استان بیان کرد: متوسط آمار استفاده از ماسک در بین مردم قم در دو 
هفته قبل ۷۹ درصد بود که متأسفانه در هفته اخیر به ۵0 درصد کاهش یافته، 
ضمن آن که استفاده مردم استان از ماسک در وسایل نقلیه عمومی نیز با ۲۳ 

درصد کاهش، به ۵6 درصد رسیده است.
او اضافه کرد: البته در این موضوع، بهترین عملکرد را شاغلین در واحد های 

صنعتی با ۸۳ درصد استفاده از ماسک به خود اختصاص داده اند.
محبی درباره طرح شهید سلیمانی نیز تصریح کرد: هدف از این طرح آن است 
که هر جا شعله ای از آتش کووید ۱۹ مشاهده شد، بتوان آن را دنبال و رهگیری و 

در عین حال در نطفه خفه کرد.
رئیس مرکز بهداشت قم گفت متأسفانه همچنان با  همکاری نکردن برخی از 
مردم رو به رو هستیم که انتظار است تا دادستانی در این زمینه ورود لازم را داشته 
باشد، چراکه این همکاری نکردن می تواند به سلامت عمومی استان لطمه وارد 
کند. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان همچنین از شناسایی ۲۵0 
بیمار کرونایی در استان با قرنطینه خانگی غیرمطلوب خبر داد و اذعان کرد: 
این افراد به مرکز قرنطینه قم معرفی شده اند، اما از آن جا که هیچ تضمینی 
برای مراجعه آنان به این مرکز و قرنطینه شدن وجود ندارد، از این رو لازم است 
تا بازنگری لازم در ساز و کار این روال نیز انجام شود. محبی در ادامه به مشاغل 
پُرخطر اشاره  و بیان کرد: به دنبال آن هستیم تا ضمن مجهز کردن درمانگاه های 
بخش خصوصی استان به تست سریع )رپید(، استفاده حداکثری از این تست را 

در بین شاغلین در مشاغل پُرخطر نیز رونق و رواج دهیم.

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم:

حذفرونوشتمدارکازفرایندبانکی
اجراییمیشود

 مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم، با بیان اینکه به تازگی الزام بانک ها به 
حذف ضرورت ارائه مدارک به استان ابلاغ شده است، گفت: با اجرایی شدن  این 
موضوع برای دریافت هرگونه خدماتی در این استان نیازی به دریافت کپی مدارک 

وجود نخواهد داشت.
جواد غلامپور اظهارداشت: پیش از این استان های قم، سمنان و خوزستان 
برای  اجرایی  دستگاه های  در  مدارک  کپی  اخذ  حذف  برای  کشوری  پایلوت 

دریافت خدمات بودند که این طرح شامل بانک ها نمی شد.
وی ادامه داد: یکی از موضوعات مهم که درماه های اخیر به صورت جدی در 
این استان پیگیری شد، عملیاتی کردن احراز هویت الکترونیکی در بانک های 
قم است که با اجرایی شدن آن، دیگر نیازی به اخذ کپی مدارک برای احراز هویت 

وجود ندارد.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم،گفت: با اجرایی شدن این موضوع، 
برای دریافت هرگونه خدماتی از بانک ها، دستگاه ها و نهادهای استان دیگر نیازی 

به ارائه کپی مدارک نیست بلکه ارائه کدملی کفایت می کند.
در  مهم  چالش  بودن  محور  خدمات  و  محور  سازمان  داد:  ادامه  غلامپور 
الکترونیکی کردن فرایند خدمات دستگاه های مختلف و تحقق دولت الکترونیک 
است. مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم، با تاکید بر اینکه سازمان محور 
بودن فرایند الکترونیکی کردن خدمات را می توان در مقایسه بانک ها در این زمینه 
مشاهده کرد گفت: درحالی که تمام بانک ها خدمات مشابهی ارائه می کنند ولی 

تفاوت میزان خدمات برخط توسط بانک های مختلف بسیار زیاد است.
خدمات  ارائه  در  پیشرو  می توان  را  کشور  بانک های  از  یکی  داد:  ادامه  وی 
الکترونیکی دانست به گونه ای که برای دریافت هرگونه خدمتی از این بانک از 
افتتاح حساب تا دریافت تسهیلات، نیازی به مراجعه حضوری نیست و این در 
حالی است که برخی دیگر از بانک ها نیز برای کوچکترین خدمت مجبور به 
مراجعه حضوری به بانک هستند. غلامپور، اظهار داشت: نرم افزار موبایلی 
»دولت همراه«، به منظور تجمیع خدمات تمام دستگاه های دولتی طراحی و در 
دسترس مردم قرار گرفته است که امکان نصب این نرم افزار و استفاده از خدمات 
دستگاه های مختلف وجود دارد. مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم، گفت: 
هم اکنون 6۵0 خدمت دستگاه های اجرایی قم الکترونیکی شده که این میزان 
نسبت به سال گذشته حدود ۲۵ درصد افزایش یافته است. غلامپور،  با تاکید بر 
اهمیت ارائه خدمات دستگاه های اجرایی به صورت الکترونیکی و توسعه دولت 
الکترونیک، افزود: شیوع ویروس کرونا،ارائه خدمات دولتی به صورت الکترونیکی 
را سرعت بخشیده است. مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم، استقبال 
نهادهای حوزوی از بسترهای مجازی برای ارائه خدمات خود را قابل تقدیر دانست 
و گفت: برخی از نهادهای حوزوی مانند مرکز خدمات حوزه علمیه در فرایند 

الکترونیکی کردن خدمات خود از بسیاری از دستگاه های دولتی جلوتر است.
 

برای اولین بار در کشور رقم خورد

انعقادتفاهمنامهآموزشکارگرانحرفه
ساختماناستانقم

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: تفاهم نامه همکاری مشترک و سه 
جانبه فی مابین این اداره کل، سازمان نظام مهندسی ساختمان و انجمن های 

صنفی کارگران و استادکاران استان امضا شد.
راه و شهرسازی استان  اداره کل  و اطلاع رسانی  ارتباطات  اداره  به گزارش 
قم، حسن صبوری ضمن اعلام خبر فوق اظهار داشت: آموزش کارگران حرفه 
ساختمان از اهمیت ویژه ای برخوردار است و باعث افزایش سطح مهارت های 

علمی و عملی و ارتقای دانش آنان خواهد شد.

 

 استاندار قم گفت: همه تلاش خود را برای بهره مندی از ظرفیت ها و سرمایه های 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی در این استان در جهت توسعه این خطه مقدس به 

کار گرفته ایم.
بهرام سرمست عصر شنبه در جلسه شورای اداری استان قم افزود: در مسیر 
خدمتگزاری در استان قم برنامه های روشن و مشخصی در حوزه های مختلف 
طراحی و تدوین شده است و باید بتوانیم همه ظرفیت ها و سرمایه های استان را در 

جهت پیشرفت و آبادانی قم بالفعل دربیاوریم.
وی با بیان اینکه قم با وجود تک شهرستانی بودن، به لحاظ سرمایه های عظیم و 
نهفته سرشار است، هنر مدیریت در این استان را استفاده از تمامی این سرمایه ها 
دانست و گفت: در یک مدل حکمرانی خوب، مدیران و مسئولان هم باید مسؤولیت 

پذیر و هم پاسخگو باشند.
استاندار قم مهمترین شاخص ارزیابی مدیران دستگاههای اجرایی استان را ارائه 
گزارشی از اقدامات و برنامه های آتی خود به صورت منظم و مستمر دانست و گفت: 
برای ارائه خدمات مطلوب به مردم نیز بر تحقق و توسعه دولت الکترونیک تأکید 
کرده و هر دستگاه اجرایی باید حداقل سه عملکرد و خدمت مهم خود را به صورت 

غیرحضوری ارائه دهد.
وی با اشاره به معضل پروژه های نیمه تمام در استان قم از برنامه ریزی جدی برای 
اتمام پروژه های بالای ۸0 درصد و ارائه برنامه های کوتاه و بلندمدت برای انجام 
دیگر پروژه ها خبر داد و گفت: از شهرداری قم نیز درخواست کرده ایم که با توجه به 

اهمیت پروژه های شهری، برنامه های مشخصی برای اجرای آنها ارائه دهند.
سرمست با بیان اینکه بر تعظیم و تکریم شعائر در شهر مقدس قم تأکید ویژه ای 
داریم، توسعه بخش های زیارتی و فرهنگی را مورد توجه قرار داد و گفت: با نامگذاری 
سال از سوی رهبر معظم انقلاب، رونق و جهش تولید با جدیت در دستور کار استان 

قم قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه استان قم از لحاظ امنیت سرمایه گذاری رتبه سوم را در کشور 
دارد، خاطرنشان کرد: خوشبختانه اجازه ندادیم حتی یک واحد صنعتی در قم 
تعطیل شود، بلکه تلاش کرده ایم واحدهای تعطیل را نیز به چرخه تولید و اشتغال 

بازگردانیم.
سرمست در پایان با اشاره به ایجاد وحدت و انسجام و همدلی مثال زدنی در استان 
قم در تمامی بخش ها و ارکان نظام، اظهار داشت: سیاست کلی استان دوری از 
تنش و حاشیه ها بوده و ما همواره به دنبال توسعه فضای اعتدال و دوری از افراط و 

تفریط و نشان دادن چهره منطقی از این شهر مقدس بوده ایم.
 رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

بزرگترین دستاورد انقلاب، تحقق شعار »ما می توانیم« بوده است
 رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم  نیز دراین جلسه گفت: بزرگترین دستاورد 
انقلاب اسلامی، اعتماد به نفسی است که در مردم ما بوجود آمده و ملت ایران به 

جایی رسیده است که در تمامی بخش ها و حوزه ها »ما می توانیم« می گوید.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری افزود: تفاوت اساسی انقلاب اسلامی با 
دیگر انقلاب های جهان، ادامه پویایی، سیال بودن و تحرک نهادهای برخاسته از 
انقلاب اسلامی است و این امر علت همه توطئه ها و دسیسه های دشمنان برای 

نابودی ایران است.
وی با بیان اینکه انقلاب اسلامی با بعثت نبی مکرم اسلام)ص( گره خورده و دارای 
رسالت جهانی است، اظهار داشت: در 4۲ سال گذشته از پیروزی انقلاب اسلامی، 
کشورمان به دستاوردهای عظیمی در بخش های مختلف رسیده است، البته از یاد 
نبریم که این دستاوردها در شرایط بسیار سخت و موانع متعدد به دست آمده است.

امام جمعه قم با بیان اینکه امروز ایران اسلامی با وجود همه موانع و پیچ و خم ها، 
با عزت و سربلندی به مسیر بالنده خود ادامه می دهد، خاطرنشان کرد: ویژگی بارز 
انقلاب اسلامی، بعد دینی و مذهبی آن بود، زیرا که شخصیت بزرگی همچون امام 
راحل)ره( در رأس این انقلاب حضور داشت و قرآن کریم پس از انقلاب اسلامی از 

مهجوریت درآمد.
وی با بیان اینکه امروز حافظان و قاریان جمهوری اسلامی ایران در جهان اسلام 
می درخشند و نسل جوان کشورمان به صحنه معنویت و دینداری آمده اند، تصریح 
کرد: ملت بزرگ ایران اسلامی جز با استقامت، خداباوری، توکل به خدا و اعتماد به 

نفس به پیشرفت های چشمگیر در حوزه های مختلف دست نیافته است.
حسینی بوشهری رابطه انقلاب اسلامی و معنویت را دو سویه دانست و گفت: 
انقلاب اسلامی در حالی که بشریت از مکاتب شرق و غرب سرخورده شده بود، دین 
را به صحنه جامعه آورد و با رویکرد جدید به دین و معنویت امروز به عنوان الگوی همه 

آزادیخواهان جهان قرار گرفته است.
وی با اشاره به الطاف و عنایت های الهی که در مقاطع حساس کشورمان بارها و 
بارها بروز و ظهور داشته و راه را برای ملت ایران گشوده است، گفت: امروز کشورمان 
با تکیه بر شعار »استقلال، آزادی، جمهوری اسلامی« به سطحی از بازدارندگی 

دست یافته است که کسی نمی تواند نگاه چپ به نظام اسلامی داشته باشد.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به وضعیت اسفناک وابستگی و 
درماندگی رژیم طاغوتی در برابر بیگانگان، گفت: امروز جوانان کشورمان باید قدر 
انقلاب اسلامی را بدانند، زیرا با وجود همه سختی ها و مشکلات و تهدیدات و تحریم 
هایی که از روز نخست انقلاب بر کشورمان تحمیل شده است، به چنین عزت و 

توسعه دست یافته است.
وی در پایان با اشاره به تغییرات سیاسی در آمریکا تصریح کرد: اگر افراد جدید 
بخواهند رویه سلف خود را ادامه بدهند، در برابر استقامت و پایداری مردم کشورمان 
راه به جایی نخواهند برد، بنابراین باید در برابر ملت بزرگ و غیور ایران اسلامی، 

رفتارها و گفتارهای خود را تغییر بدهند.
 معاون سیاسی استانداری قم:

امنیت و آرامش قم خار چشم دشمنان شده است
 معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم  نیز دراین جلسه گفت: امنیت، 

آرامش و نظم استان قم امروز خار چشم و استخوان در گلوی دشمنان شده است.
بیژن سلیمان پور افزود: دشمنان برای برهم زدن امنیت و آرامش در قم به عنوان 
خاستگاه انقلاب اسلامی، نگاه مضاعف و جدی داشته و امروز شاهد هستیم که 
با وجود نقشه های شوم دشمنان، هیچگونه حادثه امنیتی منجر به وقوع هزینه و 
خسارت در قم ایجاد نشده است. وی با اشاره به سیاست قم مبنی برتوسعه انصاف، 
عدالت و پرهیز از افراط و تفریط، از فعالیت احزاب سیاسی در استان در چارچوب 
های نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران خبر داد و گفت: سند راهبردی تحول 
اجتماعی و فرهنگی در قم با همکاری و مشارکت جمعی از اساتید و نخبگان حوزوی 

و دانشگاهی و کارشناسان دستگاه های اجرایی تدوین شده است.
به  راهبردی  سند  این  افزود:  ادامه  در  قم  استانداری  امنیتی  سیاسی  معاون 
استحضار سران سه قوه رسیده و پس از اخذ تأیید، به عنوان یکی از مهمترین اسناد 
بالادستی استان قم در حوزه های فرهنگی و اجتماعی مورد تأکید قرار گرفته است.

وی همچنین تخصیص 40 میلیارد تومان در سال آینده برای حوزه های فرهنگی 
استان قم و افزایش چشمگیر نسبت به سال های گذشته را مورد توجه قرار داد و 
گفت: در چهار گروه کاری در زمینه های خانواده، زنان، آسیب های اجتماعی و 

امنیت غذایی اقدامات مثبت و مؤثری بسیاری انجام شده است.
سلیمان پور با اشاره به شکل گرفتن کلینیک خانواده در استان قم در راستای 
تقویت بنیان خانواده، تجیهز مراکز فرهنگی و اجتماعی و تأمین مسکن برای 

نیازمندان، گفت: تمامی این خدمات باید در راستای تقویت مودت، محبت و رضایت 
مردم از نظام مقدس جمهوری اسلامی باشد.

وی در پایان از تشکیل گروه های بازرسی برای بررسی عملکرد مدیران و رؤسای 
دستگاههای اجرایی استان خبر داد و گفت: گزارش جامع این بازرسی ها با هدف 
رفع نقصان و کاستی دستگاهها و قدردانی از عملکرد خوب آنها تا پایان سال اطلاع 

رسانی می شود.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم مطرح کرد

بهبود شاخص های اقتصادی در استان قم 
 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم نیز دراین جلسه  گفت: نرخ تورم 
نقطه به نقطه در دی ماه ۹۹ در استان 4۱.۵ درصد با 4 درصد فاصله با متوسط 

کشوری و نرخ تورم ماهانه 0.۸ درصد بوده است.
مهرداد غضنفری افزود:با تلاش و هم افزایی مجموعه دولت و بخش خصوصی 
شاهد اقدامات مثبت و مؤثر بسیاری در حوزه های اقتصادی قم در دو سال گذشته 

بوده ایم و سند سرمایه گذاری، اشتغال و جهش تولید تدوین شده است.
وی از احصاء فرصت های سرمایه گذاری درقم خبر داد و گفت: برای نخستین 
بار در کشور مجوزهای بی نام درراستای تسهیل و تسریع درفرآیند سرمایه گذاری 
دراستان صادر شده است و سرمایه گذاران همواره ملاقات بی واسطه با استاندار قم 

داشته اند.
معاون اقتصادی استانداری قم با اشاره به همکاری و مشارکت با بانک های عامل 
جهت تأمین منابع مورد نیاز، رشد ۲۹.6 درصدی سپرده گذاری در بانک های استان 
و رشد 4۲.۷ درصدی پرداخت تسهیلات در استان را مورد توجه قرار داد و گفت: 
تلاش کرده ایم این تسهیلات به سمت تولید و خدمت مرتبط با تولید سوق پیدا کند.
وی با بیان اینکه تاکنون بیش از ۹ هزار میلیارد تومان درحوزه تولید و خدمات 
مرتبط از طریق بانک ها در استان قم سرمایه گذاری شده است، گفت: مرکز شبانه 
روزی برای بررسی طرح های سرمایه گذاری در قم راه اندازی شده و برای تأمین 
زیرساخت های لازم در شهرک های صنعتی و توسعه شرکت های دانش بنیان و فناور 

تمرکز کرده ایم.
غضنفری با بیان اینکه مقرر شده بود طی دو سال 44۵ طرح و پروژه تولیدی را 
راه اندازی کنیم و تاکنون 4۱۸ واحد با سرمایه گذاری ۲۲00 میلیارد تومان و ۸ هزار 
نفر اشتغالزایی به بهره برداری رسیده است، گفت: واحدهای تولیدی راکد معضل 
جدی در استان بود که با تلاش و برنامه ریزی جدی ۵4 واحد با 6۷0 میلیارد تومان و 

۷00 نفر اشتغالزایی مجددا راه اندازی شده است.
وی همچنین از پیگیری ۱۸ پروژه اقتصاد مقاومتی با ۱۵00 میلیارد تومان و 
4.۸ میلیون دلار سرمایه گذاری با اشتغالزایی ۲ هزار نفر خبر داد و گفت: ۲۷ پروژه 
جهش تولید نیز با سرمایه گذاری یک هزار میلیارد تومان و ۱۸.6 میلیون دلار و ۲ 

هزار نفر اشتغالزایی در دستور کار قرار گرفته است.
معاون اقتصادی استانداری قم با بیان اینکه قم رتبه دوم در جذب تسهیلات مربوط 
به واحدهای تولیدی آسیب دیده پس از شیوع کرونا را کسب کرده است، تصریح 
کرد: استان قم اکنون قطب تأمین تجهیزات پزشکی مورد نیاز این بیماری بوده و به 

لحاظ ذخایر استراتژیک نیز در وضعیت مطمئن و مطلوبی قرار داریم.
وی با اشاره به رشد تولید ناخالص داخلی در استان قم، کاهش نرخ بیکاری 
به ۸ درصد در ۹ ماهه نخست سال جاری را مورد توجه قرار داد و گفت: بهبود 
شاخص های اقتصادی در استان قم همراه با رونق تولید، افزایش صادرات، کاهش 
نرخ بیکاری و رونق اشتغال، نویدبخش آینده ای خوب برای این خطه مقدس خواهد 

بود.
 معاون عمرانی استانداری قم:

افتتاح 212 پروژه عمرانی همزمان با دهه فجر 
 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم  نیز دراین جلسه گفت: با وجود 
محدودیت های مالی و شیوع کرونا، مسائل عمرانی درحوزه بهداشت و درمان مورد 
غفلت واقع نشده و ضمن بهره برداری از مرکز درمانی امیرالمؤمنین درسال جاری، 

بیمارستان مادر قم اوایل سال آینده به بهره برداری می رسد.
محسن بهشتی فزود: دستگاه های اجرایی همه ساله در دو مقطع هفته دولت 
و دهه فجر پروژه هایی را افتتاح و یا کلنگ زنی می کنند که در دهه فجر امسال 
نیز ۲۱۲ پروژه در سراسر استان با اعتبار۵40 میلیارد تومان و ۲ هزار و ۱64 تن 

اشتغالزایی به بهره برداری رسیده است.
افتتاح بیمارستان مادر ۲۲0 تخت به ظرفیت درمانی استان قم اضافه می کند.

وی با بیان اینکه این پروژه ها در تمامی حوزه های زیربنایی، زیست محیطی، 
و  شهرداری ها  و  درمان  و  بهداشت  صنعتی،  کشاورزی،  گردشگری،  ورزشی، 
دهیاری های سطح استان است، خاطرنشان کرد: از مهمترین پروژه های افتتاح 

شده، اتمام پروژه نیمه تمام کشتارگاه صنعتی استان قم در جاده جعفریه است.
پروژه  در هفته دولت سال جاری،  اینکه  بیان  با  قم  استانداری  معاون عمرانی 
گازرسانی به تمامی روستاهای بالای ۲0 خانوار استان انجام شده است، تصریح 
کرد: تصفیه خانه آب شهر قم نیز به عنوان آخرین حلقه از انتقال آب از سرشاخه 

های دز تا اردیبهشت ماه سال آینده به بهره برداری می رسد.
وی در پایان از اتمام طرح مسکن مهر در استان قم خبر داد و گفت: در راستای 
اجرای طرح اقدام ملی مسکن نیز مشکلات و موانع برطرف شده و ۵60 هکتار به 
شهر قم الحاق شده است و به زودی عملیات اجرایی برای تأمین زیرساخت های این 

پروژه آغاز می شود.
فرماندار قم  :

ناهنجاری های اجتماعی قم با جدیت پیگیری می شود 
فرماندار قم  نیز دراین جلسه گفت: انقلاب اسلامی به کوری چشم دشمنان با 
وجود همه فشارها و تحریم ها همچنان پرشور و با انگیزه بالا رو به جلو در حرکت 

است.
مرتضی حیدری افزود:خوشبختانه انسجام، همدلی و هم افزایی در دستگاه های 
اجرایی برای خدمت به مردم کاملا وجود داشته و همه خدمتگزاران با همه وجود در 

این مسیر تلاش و مجاهدت می کنند.
وی با اشاره به برنامه ریزی ها برای رفع مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم، 
خاطرنشان کرد: در راستای تسهیل و رفع موانع تولید اقدامات مؤثری در شهرستان 
قم انجام گرفته است، از جمله میتوان به افزایش نواحی صنعتی از 4 ناحیه به ۷ 

ناحیه و از ۹0 هکتار به ۱۸4 هکتار اشاره کرد.
فرماندار قم با اشاره به افزایش تسهیلات اشتغالزایی برای روستائیان و تشکیل 
۲6 صندوق خرد محلی برای ایجاد ساختارهای لازم در راستای توسعه اشتغال در 
روستاها، تصریح کرد: برای توسعه و رفع مشکلات از محلات محروم شهر قم در دو 
سال گذشته ۱۷۳ میلیارد تومان توسط شهرداری و ۲۱ میلیارد تومان توسط اداره 

کل راه و شهرسازی در محلات محروم هزینه شده است.
وی با اشاره به اقدامات بسیار چشمگیر در راستای مقابله با بیماری کرونا در شهر 
مقدس قم اظهار داشت: دو طرح بسیج ملی مبارزه با کرونا و طرح شهید سلیمانی 
موفقیت های بزرگ و بی نظیری در این جهت به دنبال داشته است و قم را در رده 
۳۱ آلودگی کرونا قرار داده است. حیدری در پایان این موفقیت و وضعیت نسبتا 
مناسب قم در مسأله کرونا را ناشی از ولایتمداری مردم مؤمن این خطه دانست و 
گفت: ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی و مقابله با معضلات و ناهنجاری های 

اجتماعی در شهر قم با جدیت در شهر قم پیگیری می شود.

استانداردر جلسه شورای اداری استان قم مطرح کرد:

به کارگیری همه ظرفیت ها برای توسعه استان قم
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وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد:

رشد۳برابریتوسعهگلخانهها
دردولتتدبیروامید

وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به مساحت هشت هزار هکتاری گلخانه ها در 
ابتدای دولت تدبیر و امید، گفت: تا پایان این دولت، سطح زیر کشت گلخانه ها با 

افزایش سه برابری نسبت به سال ۹۲ به ۲۵ هزار هکتار خواهد رسید.
»کاظم خاوازی« در آیین سی و پنجمین دوره معرفی و تجلیل از برگزیدگان ملی 
بخش کشاورزی که به مناسبت چهل و دومین پیروزی انقلاب اسلامی با حضور 
رییس جمهوری برگزار شد، افزود:  با اقدامات انجام شده در دولت تدبیر و امید 
و افتتاح پروژه های جدید، اکنون سطح زیرکشت گلخانه های  کشور به ۲۱ هزار 

هکتار رسیده است که رقم قابل توجهی است.
وزیر جهاد کشاورزی اظهار داشت: در دولت تدبیر و امید توجه ویژه ای به 
زنجیره های تولید در بخش کشاورزی شده است، به طوری که امروز یکی از 

بزرگترین زنجیره های تولید در بخش دام استان مرکزی افتتاح می شود.
به گفته وی، این دامداری در دو فاز افتتاح می شود که هر فاز دارای ۱0 هزار 

راس دام مجزا است.
خاوازی تصریح کرد: پیش از شروع فعالیت دولت تدبیر و امید، میزان کل شیر 
تولیدی کشور هشت میلیون و ۳00 هزار تن بود که امروز به ۱۱ میلیون و ۳00 

هزار تن رسیده است که امیدواریم تا پایان دولت به ۱۲ میلیون تن برسد.
وزیر جهاد کشاورزی گفت: اکنون چهار میلیون و ۳00 هزار نفر کشاورز در 
بخش کشاورزی کشور فعالیت دارند که از این تعداد امروز ۱۷0 نفر کشاورز برتر 

مورد تجلیل قرار می گیرند.
وی افزود: اکنون کشاورزان پیشرو ما در بخش باغبانی با ۹ برابر، در بخش 
زراعی چهار برابر و در بخش دام و طیور و آبزیان ۲ تا ۲.۵ برابر اختلاف تولید 
با کشاورزان دیگر دارند که اگر بتوانیم این عملکرد را از طریق آموزش و ترویج به 

سایر کشاورزان منتقل کنیم، شاهد رخدادهای خوبی خواهیم بود.
با تاکید بر اینکه در دولت تدبیر و امید در آموزش های مجازی به  خاوازی 
توفیقاتخوبی دست یافتیم، اظهار داشت: در یک مدت زمان کوتاه ۳۲ استودیو را 
در استان های مختلف با حضور کشاورزان پیش رو، کارشناسان، پژوهشگران برای 

انتقال دانش و تجربه به سایر کشاورزان فراهم کردیم.

رییس کل سازمان توسعه تجارت:

بیشاز۱۲۰۰کارتبازرگانی
رفعتعلیقشدند

رییس کل سازمان توسعه تجارت ایران گفت: با توجه به تسریع روند ایفای 
تعهدات ارزی صادرکنندگان، بیش از یک هزار و ۲00 کارت بازرگانی رفع تعلیق 

شده است.
حمید زادبوم اظهار داشت: از ابتدای شهریور ماه سال جاری تاکنون و بر اساس 
اقدامات کمیته اقدام ارزی در این سازمان و سازمان های صنعت، معدن و تجارت 
استان ها کارت بازرگانی یک هزار و ۲۳4 صادرکننده رفع تعلیق شده و این دسته 

از صادرکنندگان توانسته اند روند فعالیت های بازرگانی خود را استمرار بخشند.
وی مصوبه ۱۷۷ ستاد هماهنگی اقتصادی دولت و همچنین تفویض اختیار 
انجام شده در خصوص پیگیری ایفای تعهدات ارزی به وزارت صنعت، معدن و 
تجارت را راهگشا دانست و تاکید کرد: با تشکیل کمیته اقدام ارزی و برگزاری 
بیش از ۲0 نشست و حدود 60 مصوبه، بخش اعظم مشکلات صادرکنندگان در 

حوزه ایفای تعهدات ارزی مرتفع شده است.
مسئول کمیته اقدام ارزی تصریح کرد: راهبرد این کمیته تلاش برای حل 

مشکلات صادرکنندگان در حوزه ایفای تعهدات ارزی است.
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران گفت: در جلسات آتی کمیته اقدام ارزی 
در خصوص وحدت رویه در استفاده از ابزارهای تشویقی و تنبیهی جهت ایفای 

تعهدات ارزی بحث و تصمیم گیری خواهد شد.

وزیر راه و شهرسازی:

خودکفاییدرتولیدواگنمسافری
اجتنابناپذیراست

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به خودکفایی کشور در تولید واگن باری گفت: باید 
در تولید واگن مسافری نیز به خودکفایی برسیم.

محمد اسلامی صبح دیروز در مراسم بهره برداری از ۱0۵ پروژه ریلی به مناسبت 
دهه فجر گفت: تعدادی از پروژه هایی که امروز به بهره برداری می رسد، هر یک 

دستاورد بزرگی است و نیازمند برگزاری مراسم ویژه است تا به آن افتخار کنیم.
وی افزود: امروز ۱0۵ پروژه به بهره برداری رسید. اگر این پروژه ها نبود همچنان 
برای بخشی از آنها به بیگانگان وابسته بودیم. در سال های گذشته آنها، ما را از 
دستیابی به این تجهیزات محروم می کردند ولی توانستیم با توان داخل، این 

تجهیزات را تولید کنیم.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: باید زیربناهای حمل و نقلی کشور از جمله ریلی 
را توسعه دهیم و از محل بهره برداری آنها بتوانیم درآمدهای ملی و اقتصاد کشور 

را گسترش دهیم.
اسلامی تأکید کرد: امروز در شرایطی جشن دهه فجر را برگزار می کنیم که 
تمام ترفندهای دشمنان با حضور حداکثری مردم و رهبری مقام معظم رهبری 

شکست خورده است و می توانیم گام های مستحکم تری در توسعه برداریم.

یک کارشناس بازار سرمایه با اشاره به علت افت شاخص بورس در بازار گفت: با 
ایجاد اعتماد به آینده بازار می توان شاهد کاهش نوسان های ایجاد شده و بهبود 

وضعیت بازار سرمایه بود.
»همایون دارابی« به افت روزشنبه شاخص بورس اشاره کرد و افزود: روند 
اصلاحی شاخص بورس از علت چندان معقولی برخوردار نیست و اکنون بازار 

وارد مرحله احساسی و هیجانی برای فروش شده است.

وی اظهار داشت: بررسی روند معاملات بازار در چند روز گذشته نشان دهنده 
افزایش میزان فشار حقیقی ها و ورود بخشی از نقدینگی این افراد به سمت 

صندوق های سرمایه گذاری با درآمد ثابت و اوراق است.
دارابی خاطرنشان کرد:  این مدل حالتی از مدل شناخته شده از هیجان فروش 
است، بدین معنا که افراد اقدام به فروش سهام و نگهداری نقدینگی در اختیار 
خود می کنند، با این امید که بتوانند در آینده همان سهام را با قیمت های پایین 

خریداری کنند و دوباره به سمت سرمایه گذاری در بازار سهام بازگردانند.
کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد:  اکنون هیجان فروش حاکم شده در 
بازار قابل سرایت است، بدین معنا که زمانی که یک سهم در صف فروش قرار می 
گیرد نمادهای دیگر در بازار به دلیل ترس حاکم شده در بازار وارد صف فروش 
می شوند، این اتفاق را در بازار امروز شاهد بودیم که با ایجاد صف فروش چند نماد 

شاخص ساز باقی سهام وارد صف فروش شدند.
وی با تاکید بر اینکه بازار اکنون نیازمند اعتماد است، گفت: با ایجاد اعتماد به 
آینده بازار می توان شاهد کاهش نوسان های ایجاد شده و بهبود وضعیت بازار 

بود.
دارابی اظهار داشت: اکنون یک سری از بلاتکلیفی ها در مسایل کلان کشور 
مانند نرخ ارز و لایحه بودجه وجود دارد، در کنار آن سطح نقدینگی در بازار 
کاهش پیدا کرده است و باید منبعی برای ورود نقدینگی در این بازار تامین شود.

این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد:  روز گذشته هیات مدیره سازمان 
بورس جلسه ای را برگزار و هشت بند را جهت حمایت از بازار تصویب کرد اما به 

نظر می رسد منابع و تصمیمات بیشتری برای حمایت از بازار لازم است.
وی به اقدامات تاثیرگذار در بهبود روند معاملات بورس اشاره کرد و گفت: 
مهمترین اقدامی که باید در این زمینه انجام شود، رفع ابهامات موجود در زمینه 

قیمت گذاری ها و نرخ ارز است.
به گفته دارابی، با کاهش قیمت گذاری ها و تزریق نقدینگی به بازار می توان 

شاهد بهبود وضعیت بازار بود.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه هر سال با ورود به ماه اسفند به دلیل 
مواجه شدن با کاهش نقدینگی، این جو در بازار حاکم می شود، اظهار داشت: 

با تزریق نقدینگی در بازار می توان امیدوار به ایجاد تعادل در معاملات بازار بود.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا احتمال بازگشت رشد به معاملات 
بورس تا پایان امسال وجود دارد یا خیر؟ گفت: این موضوع بستگی به این دارد 
که سیاست اقتصادی شفافی در کشور درباره نرخ بهره، نرخ ارز و لایحه بودجه 

وجود داشته باشد تا بتوان دورنمای روشنی را مقابل فعالان بازار قرار دهیم.
دارابی تاکید کرد: اکنون همه در بازار در انتظار مشخص شدن این مسایل 

هستند و این امر باعث ایجاد چنین جوی در بازار شده است.

یک کارشناس بازار سرمایه :

علت افت شاخص بورس در چند روز اخیر چیست؟

رییس سازمان فناوری اطلاعات گفت: استارتاپ های ایران باید 
وارد بازارهای جهانی شوند.

امیر ناظمی روز یکشنبه در مراسم رونمایی از برنامه »سرمایه گذاری 
جسورانه در ایده های نوآورانه« صندوق نوآوری و شکوفایی که با 
حضور محمد جواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
به صورت آنلاین برگزار شد، افزود: اکوسیستم استارتاپی ایرانی 
چهار مرحله را طی کرده است و درحال حاضر یک مرحله را در 

پیش رو دارد و آن حضور در بازارهای جهانی است.
وی اولین مراحله را  هویت بخشی ذکر کرد و یادآور شد: یعنی یک 
هویتی به نام اکوسیستم استارتاپی به وجود آمده است که در این 

هویت افرادی، بازیگرانی و مفاهیمی حضور دارند.
معاون وزیر ارتباطات خاطرنشان کرد: دوره دوم به داستان های 
موفقیت نیاز دارد، داستان هایی  که در آن شرکت های بزرگ سنتی 

با اکوسیستم استارتاپی پیوند خورده اند.
ناظمی یادآور شد: در خصوص استارتاپ ها نیز این داستان های موفقیت وجود دارد، شاید رشدی که در این حوزه اتفاق افتاده 
و حوزه فناوری اطلاعات و حوزه استارتاپی آن را به طور خاص به پُر رشد ترین بخش صنعتی کشور در میان بخش های مختلف 

کرده از همین داستان های موفقیت بوده است.
 وی همچنین گفت: در مرحله سوم نهادسازی به وجود آمد، ما بازیگران جدیدی را دیدیم که با تغییر رویکردهای خود توانستند 
تبدیل به بازیگران تاثیر گذار شوند، شاید یکی از مهم ترین بازیگرانی که سال های گذشته با آن روبرو شدیم و امروز نتیجه آن را می 

بینیم، صندوق نوآوری و شکوفایی است.
رییس سازمان فناوری اطلاعات ادامه داد: اگر عملکرد امروز صندوق نوآوری و شکوفایی را با عملکرد سال های گذشته آن 

مقایسه کنیم به نقش کلیدی این صندوق می رسیم که چقدر باعث رشد در این اکوسیستم شده است.
ناظمی افزود: در مرحله چهارم اتفاقی که رخ داد تامین منابع مالی است که تبدیل به یک موضوع شده است، نمی توان با تامین 
منابع مالی ساده انگارانه رفتار کرد چرا که به شدت مستعد فساد و ناکارآمدی و مستعد از بین رفتن بخش خصوصی است بنابراین 
باید از روش های آزموده شده جهانی استفاده کنیم، یکی از این روش ها همین روش هایی است که امروز شاهد رونمایی هستیم، 

یعنی هم سرمایه گذاری اتفاق می افتد.
وی گفت: در مرحله بعدی ما باید به فکر حضور در بازار های جهانی باشیم و شرکت های ایرانی این آمادگی را داشته باشند که 

در منطقه ایفای نقش کنند.
رییس سازمان فناوری اطلاعات خاطرنشان کرد: وقتی این پنج مرحله را مرور می کنیم به این معنا نیست که استارتاپ های 
ایرانی در همه بخش ها در مرحله چهارم قرار دارند، ممکن است در بعضی از بخش ها در مرحله اولیه باشیم که قاعدتا حوزه منابع 

مالی حوزه ای است که دیرتر آماده بوده است.

رئیس سازمان بورس با بیان اینکه دامنه نوسان بورس از شنبه ۲۵ بهمن ۱۳۹۹ تغییر خواهد کرد، گفت: بر اساس 
مصوبه شورای عالی بورس، دامنه نوسان خرید و فروش سهام منفی دو درصد و مثبت 6 درصد خواهد بود.

محمدعلی دهقان دهنوی با اشاره به اینکه دامنه نوسان از روز شنبه ۲۵ بهمن ماه، تغییر می کند، ابراز داشت: بر 
اساس مصوبه شورای عالی بورس، دامنه نوسان خرید و فروش سهام منفی دو درصد و مثبت 6 درصد خواهد بود. البته 
تصمیمات شورای عالی بورس پس از ۷۲ ساعت قابلیت اجرا دارد و بر همین اساس، از روز شنبه ۲۵ بهمن ماه، این 
تغییر اعمال خواهد شد. وی ادامه داد: بر اساس تصمیم شورای عالی بورس، تغییرات حجم مبنا در اختیارات سازمان 
بورس قرار گرفت تا متناسب با شرایط بازار، تغییراتی اعمال شود. همچنین این اختیار به سازمان بورس و اوراق بهادار 

داده شد که انتشار اوراق اختیار فروش تبعی را به ناشران و سهام داران عمده الزام کند.
اعتبار خرید کارگزاری به ۶۰ درصد

سخنگوی شورای عالی بورس تصریح کرد: همچنین اعتبار خرید کارگزاری ها به 60 درصد تغییر پیدا کرد.
وی با بیان اینکه رصد بازار سرمایه وظیفه سازمان بورس و اوراق بهادار است، اظهار داشت: کاهش دامنه نوسان به 
منفی دو درصد به این دلیل است که سرمایه گذاران فرصت بیشتری برای بررسی و تحلیل وضعیت سهام خود داشته 

باشند و ارزش دارایی هایشان از بین نرود.
وی در ادامه با تاکید بر اینکه نظارت بر روند بازار نظامند است، افزود: به منظور جلوگیری از رفتارهای غیرمنطقی به 
دنبال ارتقای سیستم های خود هستیم و نظارت به طور مستمر ادامه دارد. هم اکنون پرونده های زیادی وجود دارند 

که وارد فرایند قضایی شده است.
حذف قیمت گذاری دستوری

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار به ماده ۱۸ قانون توسعه ابزارها اشاره کرد و گفت: کالاهایی که در بورس کالا 
عرضه می شوند، از شمول قیمت گذاری خارج می شوند و امید می رود که با هماهنگی و تعامل دستگاه های مختلف، 

شاهد توسعه و تعمیق بازار سرمایه باشیم.
کانون سهام داران خرد تشکیل می شود

دکتر دهقان دهنوی با اشاره به اینکه سهام داران حقیقی باید انتظارات خود را به صورت نظام مند و در چارچوب های 
قانونی پیگیری کنند، گفت: اقدامات اولیه به منظور تشکیل کانون سهام داران حقیقی انجام شده و ان شاالله به زودی 

برای تشکیل کانون سهام داران حقیقی اقدام خواهد شد.
نهادهای مالی توسعه می یابد

وی با بیان اینکه توسعه بازار سرمایه نیازمند نهادهایی است که به عنوان بازاریاب، بازار سرمایه را توسعه دهند، 
خاطرنشان کرد: این بازاریاب ها همان نهادهای مالی مانند کارگزاری ها، تامین سرمایه ها، سبدگردان ها، مشاوران 
سرمایه و سایر نهادها هستند. به این منظور باید فرایند صدور مجوزهای نهادهای مالی تسریع و تسهیل شود. در همین 

راستا، دستورالعمل بازنگری خواهد شد تا بستر توسعه بازار سرمایه فراهم شود.
وی در پایان در خصوص عرضه سهام شرکت های جدید و آزادسازی بخش سوم سهام عدالت، گفت: این موضوعات 

متناسب با شرایط بازار انجام خواهد گرفت.

رییس سازمان فناوری اطلاعات:

استارتاپهابایدبهبازارهایجهانیواردشوند
رئیس سازمان بورس اعلام کرد:

دامنهنوساناز۲۵بهمنتغییرمیکند

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی و مشاعی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید 

نموده اند
رای اصلاحی

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹60۳۳000۲00۷۷6۱ شماره  ۱-رأی 
فرزند  پورزند  به محمد جعفرعابری  ۱۳۹۳۱۱44۳000۲0004۷۷ مربوط 
یاورعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 6۳ متر مربع پلاک شماره ۱۷۸۷و ۱۷۸۸اصلی واقع در قم بخش 
شماره  رسمی  سند  طی  متقاضی  مالکیت  قم  دو  اداره  ملک  ثبت  حوزه 

۱6۸۲6۹ مورخ ۹4/۱۲/۲۷ دفترخانه ۱۲ قم)م الف ۷۳۹۹(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی 
به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 
به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود. 
عباس پور حسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دوقم

-------------------------------------------
آگهی ابلاغیه

بدین وسیله به کلیه ورثه مرحوم محمد حسن قاسمی )علی قاسمی و نجمه 
حاج آقاجانی و اسما قاسمی و سارا قاسمی و صبا قاسمی و محمدرضا قاسمی 
و اکرم خاوری( درخصوص پرونده کلاسه ۹۹004۳4 به استحضار می رساند 
که مبلغ ۱60/000/000 ریال واریزی از آستانه و ۳/۳۷0/۹۵0/000 ریال 
دیه تصادف طی درخواست بستانکار برداشت گردیده است و پس از کسر 

حقوق دولتی به حساب ایشان واریز می گردد.)م الف ۱۳6۳۲(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم- مهدی روزخوش

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند

حسین  به  کلاسه ۱۳۹۹۱۱44۳000۲00۱604مربوط  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۹60۳۳000۲0۱60۷6  ۱-رأی 
حبیان فرزند سعداله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱40مترمربع پلاک شماره فرعی 
از ۱۹۷۸اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از اروجعلی رضائی طی 

سند قطعی صفحه ۵۹۲ دفتر ۲۳۲)م الف۸۸۲۱(
۲- رأی شماره ۱۳۹۸60۳۳000۲0۱۵۲۸6 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱44۳000۲00۱۸0۷ مربوط به قدیر دوه 
لی فرزند غلامحسن در قسمتی از ششدانگ که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱00مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۷۳ 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه محمدفهیمی )م الف۸۸۲۳(
به محمد  پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱44۳000۲00۱۸۸۵ مربوط  به  ۳- رأی شماره ۱۳۹۹60۳۳000۲0۱40۱6 مربوط 
رمضان فرزند غضنفر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۲۹0مترمربع پلاک شماره 
فرعی از ۲۱۹0 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ورثه ابراهیم 

نصرالهی )م الف۸۸۲۷(
4- رأی شماره ۱۳۹۹60۳۳000۲0۱۲4۸۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱44۳000۲00۲۷6۳ مربوط به زهرا شعبانی 
فرزند علی اصغر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱64/۲۵مترمربع پلاک شماره فرعی 
از ۲06۱/۱اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت صفحه ۵۱۳ 

دفتر ۳۹0)م الف۸۸60(
۵- رأی شماره ۱۳۹۹60۳۳000۲0۱۱۲۲6 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱44۳000۲000۷۱۸ مربوط به ابوالفضل 
یاری کیا فرزند دوستعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱0۱مترمربع پلاک شماره 

۱۹4۷/۱۵4/۷۲6 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از دوستعلی 
سبز ثبت در دفتر ۳۸6 صفحه ۵6۱)م الف ۸۸6۱(

6- رأی شماره ۱۳۹۹60۳۳000۲0۱60۸4 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱44۳000۲00۲۷۲۳ مربوط به ابراهیم 
حسینجانی شیخدرآبادی فرزند سعداله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹6مترمربع 
پلاک شماره 4 از ۲فرعی از ۲۲۹۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 
الواسطه از خدیجه و معصومه و محمد و جعفر بابالوئی از ورثه صفر بابالوئی و حسن و مظاهر و محمد و زرین بابالوئی از ورثه ذبیح 

الله بابالوئی انتقالی طی سند قطعی شماره ۹۳۹۵ مورخ ۵۱/۷/4 دفتر ۹ قم)م الف۸۸6۲(
۷-رأی شماره ۱۳۹۹60۳۳000۲0۱۵۹۷۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱44۳000۲00۱۵۵0 مربوط به سیداحمد 
شیری قمی فرزند سید حبیب درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۳6/۹0 مترمربع 
پلاک شماره ۱ فرعی از ۱۷۵۷اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 

۷۸۵۱۵ مورخ ۹۵/۱۲/۲4 دفترخانه ۱۱ قم)م الف۸۸6۳(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره 

تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:99/۱۱/۰4 
تاریخ انتشارنوبت دوم:99/۱۱/۲۰
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

به ریحانه  پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱44۳000۱000۷۳۲ مربوط  به  ۱- رای شماره ۱۳۹۹60۳۳000۱000466 مربوط 
گودرزی فرزند غلام رضا در سه دانگ مشاع ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۹0/۹0مترمربع پلاک شماره 
۹۵ از ۱۱0۳۹اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید محمد جواد یگانه 

پرست به موجب سند قطعی شماره ۳۷۷۵4 مورخ ۱۳۹۵/0۳/۲۵ دفتر ۵۲ قم)م الف ۸۸۲۵(
۲- رای شماره ۱۳۹۸60۳۳000۱0۱6۳۲0 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱44۳000۱000۷۳۱ مربوط به سارا گودرزی 
فرزند غلام رضا در سه دانگ مشاع ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۹0/۹0مترمربع پلاک شماره ۹0/۹0 
مترمربع پلاک شماره ۹۵ فرعی از ۱۱0۳۹اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع 
الواسطه از سید محمد جواد یگانه پرست به موجب سند قطعی شماره ۳۷۷۵4 مورخ ۱۳۹۵/0۳/۲۵ دفتر ۵۲ قم)م الف 

)۸۸۲6
اله  به روح  پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱44۳000۱000۲۱۷ مربوط  به  ۳-رای شماره ۱۳۹۹60۳۳000۱0۱۲۱۹۷ مربوط 
صفری فرزند غلامرضا در ششدانگ یک ساختمان به مساحت ۲0۵/۸۱ مترمربع پلاک شماره ۱0۸6۸ و ۱0۸6۹ و ۱0۸۷0 

اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۳۸4۵0 مورخ ۱۳۹۹/0۷/0۸ دفترخانه ۳۳ 
قم)م الف۸۸۲4(

4-رای شماره ۱۳۹۹60۳۳000۱0۱0۵۵۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱44۳000۱00۲۱۲۹ مربوط به حمیده 
خلیلی فرزند ابراهیم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱4۲/۵مترمربع پلاک شماره ۱۱04۵اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین علیزادیان)م الف۸۸۲۲(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را 
به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:99/۱۱/۰4
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/۱۱/۲۰
داود فهیمی نیک- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهیماده۳قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

آگهیماده۳قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی
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پیشکسوت استقلال گفت: مگر می شود تیمی به صدر جدول برسد و لیاقت این 
صدرنشینی را نداشته باشد؟ استقلال شاید اشکالات و ضعف هایی داشته باشد 

اما این دلیل نمی شود توانایی های فنی شاگردان محمود فکری را زیر سوال برد.
»بهتاش فریبا« از جمله پیشکسوتان استقلال است که راحت حرف می زند و 
مسائل استقلال را به خوبی مورد آنالیز فنی قرار می دهد. بازیکن سال های دور 
آبی پوشان تهرانی که در بین هواداران این تیم از محبو بیت زیادی دارد در گفت 
و گو با ایرنا حرف های جالبی بر زبان آورد و متن این گفت و گو در زیر از حضورتان 

خواهد گذشت.
استقلال در صدر جدول قرار دارد اما انتقادات زیادی از این تیم می شود؟

من بحث کلی را در این باره مطرح می کنم و می خواهم بگویم وقتی استقلال 
در صدر جدول قرار دارد نباید این انتقادات مطرح شود. استقلال در حال حاضر 
جایگاه نخست را به خود اختصاص داده است و نباید این طور تیم را مورد هجوم 

قرار داد.
چرا این انتقادات مطرح می شود؟

انتقاد همواره برای همه مربیان وجود دارد و چیز عجیبی نیست، محمود فکری 
نیز از این قاعده مستثنی نیست اما من می خواهم به عنوان پیشکسوتی که سال ها 
برای آبی  پوشان بازی کرده ام، سرپرست و مربی این تیم  بوده ام  بگویم بسیاری از 
این انتقادات درست نیست. اگر انتقادی مطرح شود باید گفت به صورت سازنده 

باشد نه اینکه از همه چیز ایراد گرفت و صدرنشینی استقلال را زیر سوال برد.
استقلال لیاقت این صدرنشینی را داشته است؟

مگر می شود تیمی به صدر جدول برسد و لیاقت این صدرنشینی را نداشته 
باشد؟ استقلال شاید اشکالات و ضعف هایی داشته باشد اما این دلیل نمی شود 

توانایی های فنی شاگردان محمود فکری را زیر سوال برد.
استقلال نساجی مازندران را یک بر صفر شکست داد.

استقلال بازی حساس و سختی را با پیروزی پشت سر گذاشت، من این بازی 
را به طور کامل مشاهده کردم. مجید جلالی به خوبی استقلال را مورد آنالیز فنی 
قرار داده بود و تاکتیک دفاعی را برای این بازی به کار گرفته بود. همواره تیم هایی 
که از نظر سطح فنی و بازیکن نسبت به رقیب خود در سطح پایین تری قرار دارند 
سعی می کنند دفاعی بازی کرده و تمام راه های نفوذ را ببندند تا از طریق ضد حمله 
فرصت برای خلق موقعیت  پیدا کنند. سرمربی نساجی مازندران چند نکته مهم 

را رعایت کرد.
چه نکاتی؟

جلالی مربی با تجربه ای است که تمام فضاها را بست، از کناره ها اجازه نفوذ به 
استقلال نداد و دو هافبک را در جلوی مدافعان تیمش قرار داد تا در پشت محوطه 
هجده قدم فرصت به دست نیاورند. لایه های دفاعی باعث شد کمتر فرصت پیش 

آید.
وریا غفوری از جریان بازی خارج شد؟

یک بازیکن در طول جریان بازی مدام با وریا غفوری حرکت می کرد و این یارگیری 
نفر به نفر باعث شد تا کمتر صاحب توپ شود. غفوری یکی از بازیکنان تاثیرگذار 
استقلال است که همواره توانایی های فنی اش را به اثبات رسانده و امتیازات زیادی 

را جمع کرده است.
او پس از اینکه تعویض شد واکنشی نشان داد که بحث انگیز بود؟

در این یکی دو روزه بسیاری از دوستان و همکاران شما با من تماس گرفته و در 
این باره سوال کردند و پاسخ من به همه آنها این بود که عصبانیت و اعتراض وریا 
غفوری فوتبالی نبود. او کاپیتان استقلال است و فشار زیادی روی دوش اوست 
و هر مشکلی برای بازیکنان به وجود آید با او به عنوان بزرگتر در میان می گذارند. 
فشارهایی که روی دوش غفوری است باعث شد تا او ناراحت شده و واکنش نشان 
دهد وگرنه من این بازیکن را به خوبی می شناسم و به خوبی از خصوصیات اخلاقی 
وی آشنا هستم و با جرات می توانم بگویم او بازیکنی نیست که بخواهد از تعویض 

ناراحت شده و نسبت به تصمیم مربیانش اعتراض کند.
بازیکنان استقلال از مدیریت ناراحت بوده و پس از بازی با نساجی مازندران 

اعتراضات تندی نسبت به این مساله داشتند.
این یک ایراد بزرگ برای تیمی است که صدرنشین لیگ برتر است و همه انتظار 
دارند تا قهرمان شود. صحبت های بازیکنان استقلال حکایت از این داشت که 
شرایط آبی پوشان بسیار بد است و مدیران استقلال باید فکر اساسی به این شرایط 
داشته باشند. ادامه این مشکلات باعث خواهد شد تا چالش ها  حاشیه های بزرگی 

برای استقلال به وجود بیاید و در ادامه مسیر به مشکل بخورند. و البته ..
البته؟

برای  را  امکانات  و  بهترین بستر  باید  این برهه حساس   مدیران استقلال در 
استقلال مطرح کنند. استقلال چند سالی است که نتوانسته قهرمان شود و انتظار 
هواداران از این تیم بسیار زیاد است و همه توقع دارند تا جام را به دست آورد. احمد 
مددی و اعضای هیات مدیره باشگاه استقلال پای مشکلات مربیان و بازیکنان 

بنشینند تا کاستی ها از بین رود.

توانایی فنی شاگردان فکری زیرسوال نمی رود

بهتاش فریبا: استقلال لایق صدر است با اعلام باشگاه پرسپولیس؛

پرسپولیستا۱۴۰۰سیاهمیپوشد

تیم فوتبال پرسپولیس در پی درگذشت ۲ پیشکسوت این تیم تا پایان سال پیراهن 
مشکی بر تن خواهد داشت.

طبق اعلام باشگاه پرسپولیس با توجه به خواسته هواداران، تیم فوتبال پرسپولیس تا 
پایان سال پیراهن مشکی را از تن خارج نمی کند.

باشگاه در این رابطه نوشت: »فوت علی انصاریان و مهرداد میناوند اتفاق بهت آوری 
بود که کام مردم ایران را تلخ کرد. بعد از آن که دو پیشکسوت عزیز پرسپولیس را از دست 
دادیم، تصمیم بر آن شد که پیراهن مشکی به تن کنیم. در دیدار مقابل ماشین سازی 
تبریز، بابت فوت مهرداد میناوند سیاه پوش بودیم و در دیدار برابر تراکتور تبریز، به خاطر 

علی انصاریان که داغ  دل مان را بیشتر کرد، مشکی پوش ماندیم. 
طبق تصمیم جعفر سمیعی مدیرعامل و ابراهیم شکوری معاون اجرایی باشگاه، قرار 
است پرسپولیس به احترام عزیزان از دست رفته خود، تا پایان سال پیراهن مشکی به 
تن کند. این موضوع، خواسته طرفداران و اعضای تیم بود که به آن جامه عمل پوشانده 

شد.
این در حالی است که شرکت تولیدکننده البسه پرسپولیس، پیراهن های جدید 
تیم را به باشگاه تحویل داده تا از ابتدای نیم فصل دوم، با این پیراهن  به زمین برویم 
اما با هماهنگی مسوولان این شرکت، قرار شد از سال آینده و پس از گذشت مراسم 

چهلمین روز درگذشت میناوند و سپس انصاریان، پیراهن نو به تن کنیم.

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد: 

حضورهیچآزادکاریدرالمپیکقطعی
نشدهاست

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد گفت: هیچ کشتی گیری از پیش برای حضور در 
بازی های المپیک توکیو انتخاب نشده است. ملی پوشان با ۲ روش مسابقات رو در رو و 

اعزام به تورنمنت ها انتخاب خواهند شد.
»غلامرضا محمدی« اظهار داشت: در حال حاضر شرایط تمرینات اوزان که در آن 
کسب سهمیه المپیک شده و اوزانی که کسب سهمیه نشده متفاوت است و ما بر 

اساس این شرایط برنامه های خود را اعلام کردیم.
وی افزود: به دلیل اینکه در وزن های ۵۷ و ۸6 کیلوگرم کسب سهمیه شده بود، 
اوزان  این  در  نیز  منظور  همین  به  و  می کنیم  برگزار  زودتر  را  انتخابی  رقابت های 
ایتالیا اعزام نکردیم. البته مدنظر  کشتی گیری به رقابت های بین المللی پلیکونه 
ما حضور کشتی گیران در وزن های المپیکی در این تورنمنت بود که در آن اوزان 
رقابت های  از  نیز پس  کیلوگرم  وزن ۱۲۵  مورد  در  و  اعزام می شوند  کشتی گیران 

بین المللی و آسیایی قزاقستان تصمیم گیری می شود.
محمدی تصریح کرد: ملاک، صرف انتخاب کشتی گیر از راه انتخابی نیست و 
شرایط اردویی، تمرینی و اخلاقی کشتی گیران و حضور در تورنمنت ها تا المپیک توکیو 

بررسی می شود، تا بتوانیم بهترین تصمیم را نسبت به انتخاب ملی پوشان بگیریم.
وی اظهار داشت: دو سیاست را در برنامه خود داریم که مقصود از اجرای هر دوی آن 
محک زدن کشتی گیران با برگزاری مسابقات رو در رو و اعزام به رقابت های بین المللی 
است. محمدی با بیان اینکه ملاک انتخاب نفرات مدنظر کادر فنی برای حضور در 
رقابت های انتخابی و اعزام به تورنمنت های بین المللی عملکرد آن ها از سال گذشته 
و مسابقات انتخابی برای جام جهانی صربستان است خاطرنشان کرد: به دلیل اینکه 
کشتی گیران چند ماهی را با توجه به شیوع ویروس کرونا از آمادگی دور بودند و در این 
سه اردو روی آماده سازی آن ها کار شده است، باید روی داشته های خود سرمایه گذاری 

کنیم و زمان و موقعیتی برای برگزاری رقابت های انتخابی به شکل گسترده نداریم.

صادق ورمزیار:

رفتارغفوریقابلتوجیهنیست
 کاپیتان پیشین استقلال با بیان اینکه کسی که بازوبند را به دست می بندد باید 
بیشتر از هر کسی صبور و خویشتن دار باشد، گفت: رفتار غفوری به عنوان یک 

کاپیتان قابل توجیه نیست.
صادق ورمزیار در مورد پیروزی یک بر صفر استقلال برابر نساجی قائم شهر گفت: 
بازی نسبتاً خوبی را از دو تیم شاهد بودیم. نساجی در قعر جدول بود و برای نباختن به 
تهران آمده بود. آنها تلاش می کردند تا بتوانند با کسب یک امتیاز تهران را ترک کنند. 
تیم جلالی از ابتدا تا سوت پایان بازی ۱0 نفره فقط دفاع کرد و دلخوش به ضد حملات 
بود تا بتواند از این طریق به گل دست پیدا کند. البته این روش یکی دو بار می توانست 
برای استقلال درد سر ساز شود اما در مجموع بازیکنان نساجی بیشتر در لاک دفاعی 

فرورفته بودند.
وی ادامه داد: استقلال که نمی خواست امتیاز از دست بدهد از ابتدا هجومی بازی 
کرد اما دفاع مطلق نساجی باعث شد تا آبی پوشان چندین بار تغییر روش بدهند و 
بهترین کار یعنی شوت از راه دور را امتحان کردند که این موضوع به نفع آبی پوشان 
شد و آنها توانستند از یک ضربه شوت پشت ۱۸ قدم در دقایق پایانی به گل دست پیدا 

کرده و سه امتیاز را به دست آورند.
کاپیتان پیشین استقلال در مورد رفتار وریا غفوری که مورد انتقاد خیلی ها قرار 
گرفت، اظهار داشت: من سال ها در استقلال بودم و بارها بازوبند کاپیتانی را به دست 
بستم. به هیچ وجه نمی توان رفتار غفوری را توجیه کرد. کسی که بازوبند را به دست 
می گیرد، الگوی تمام بازیکنان داخل زمین است و اگر قرار باشد او بی انضباطی کند، 

دیگر نمی توان از سایرین انتظار داشت.
وی خاطرنشان کرد: غفوری باید به تیمش آرامش بدهد نه اینکه تیمش را وارد 
حاشیه کند. عملکرد این بازیکن همیشه مثبت بوده اما رفتار او برابر نساجی غیر قابل 
توجیه است و امیدوارم در این خصوص شفاف با هواداران صحبت کرده تا مردم بدانند 
چه دلیلی داشته وریا غفوری که این قدر محبوب هواداران است، چنین رفتاری را از 

خود در یک بازی حساس به نمایش گذاشته است.

مهدی علی نژاد: 

امیدواریمعرضهاولیهسرخآبیهاهرچه
زودترانجامشود

 معاون توسعه ورزش حرفه ای و قهرمانی وزیر ورزش و جوانان گفت: امیدواریم عرضه 
اولیه سرخآبی ها در سریع ترین زمان ممکن انجام شود؛ هدف واگذاری ۱00درصدی 
سهام تا پایان دولت فعلی است اما اگر این فرآیند در این دولت انجام نشد، باید دولت 

بعدی این کار را انجام دهد.
مهدی علی نژاد روز یکشنبه در گفت وگویی اظهار داشت: یکی از بخش هایی از 
جامعه که متر و معیار خوبی برای ارزیابی کار آن وجود دارد، بخش ورزش است زیرا 
همه موضوعات آن خیلی شفاف بوده و به اصطلاح روی میز قرار دارد و با عدد و رقم 
هم می توان آن را ارزیابی کرد. بهترین جایی که در ورزش قهرمانی می توان روند 
آن را ارزیابی کرد، بازی های المپیک و آسیایی است. وی افزود: بازی های آسیایی 
بازی هایی که رشته های متعدد دارد و در عالی ترین سطح برگزار می شود و بهترین 
جا برای محک خوردن ورزش کشور است. وقتی به صورت تیمی در المپیک ۱۹4۸ 
شرکت کردیم، از گذشته تاکنون روند صعودی قابل توجهی داشتیم. به ویژه عملکرد 

ملی پوشان در دو یا سه المپیک اخیر اصلا قابل قیاس با گذشته نبوده است.
معاون توسعه ورزش حرفه ای و قهرمانی وزیر ورزش و جوانان عنوان کرد: در المپیک 
لندن و ریو توفیقات فوق العاده ای بدست آوردیم و به اندازه گذشته در این دولت توفیق 
داشتیم. برای اولین بار هم در بازی های آسیایی ۱۹۵۲ شرکت کردیم تا به امروز در 
بازی های آسیایی ۲0۱0، ۲0۱4 و ۲0۱۸ اتفاقات خوبی برای ایران افتاد و خارج از 

آن، بازی های آسیایی ۱۹۷4 تهران اتفاق خاصی به خاطر میزبانی ایران بود.

کاپیتان سابق استقلال با بیان اینکه دیدار تیم های سپاهان و استقلال می تواند 
از لحا فنی کیفیت بالایی داشته باشد، گفت: این دیدار فینال نیم فصل اول لیگ 

خواهد بود.
تداوم  و  قائمشهر  نساجی  مقابل  استقلال  پیروزی  مورد  در  بیانی  شاهرخ   
صدرنشینی آبی پوشان گفت: آبی پوشان توانستند سه امتیاز دیگر را کسب کرده 
و همچنان در صدر جدول باقی بمانند. البته استقلال بازی خیلی خوبی از خود 
به نمایش نگذاشت اما توانست به آنچه می خواهد یعنی سه امتیاز بازی دست پیدا 
کند. وی ادامه داد: نساجی مقابل استقلال یک بازی کاملا بسته را انجام داد، 
شاگردان جلالی بیشتر در زمین خود متمرکز بودند و جناحین را بسته تا استقلال 
نتواند از چپ و راست بر روی دروازه نساجی توپ ارسال کند. بیانی خاطرنشان کرد: 
استقلال راه های مختلفی را برای رسیدن به گل انجام داد. اما آنقدر لایه های دفاعی 
نساجی محکم بود که تا دقایق پایانی آبی پوشان نتوانستند به گل دست پیدا کنند 
ولی در دقایق پایانی استقلال توانست با شوت از راه دور فرشید اسماعیلی به یک 
گل دست پیدا کرده و سه امتیاز این دیدار را از آن خود کند. کاپیتان سابق استقلال 
در مورد پنالتی که قائدی نتوانست به گل تبدیل کند نیز گفت: این اتفاق تجربه ای 

خوب برای قائدی جوان بود. او باید در زدن ضربات دقت بیشتری کرده و از حرکات 
نمایشی پرهیز کند. مهدی می تواند بعد از پایان تمرین زدن ضربات پنالتی را تمرین 
کند تا بتواند در صورتی که دوباره پشت توپ قرار گرفت به راحتی دروازه حریف را باز 
کند. شاهرخ بیانی در مورد اتفاقی که برای وریا غفوری در دیدار برابر نساجی رخ داد 
و انتقادات شدیدی که علیه او صورت گرفت گفت: کاپیتان باید صبور و خویشتندار 
باشد. او محرم راز دل بازیکنان است و کسی است که می تواند رابط بین بازیکنان 
و کادر فنی و حتی کادر مدیریتی باشد اما انتظار بیشتری از وریا داشتم. او یکی از 
محبوب ترین بازیکنان فوتبال کشورمان است اگرچه در یکی، دو روز گذشته برخی 
رسانه ها او را به شدت مورد انتقاد قرار دادند کاش خود وریا شفاف در این مورد 
صحبت کند تا مردم بدانند دلیل این اتفاق چه بوده است. در مجموع اعتقاد دارم 
رفتار او پسندیده نبود و وریا به عنوان بزرگ استقلال باید بیشتر از هر بازیکنی صبر و 
متانت داشته باشد. کاپیتان سابق استقلال در خصوص صحبت هایی که بازیکنان 
درمورد مطالبات شان بعد از پایان بازی با نساجی انجام دادند، گفت: حق طبیعی 
بازیکنان است که پول شان را دریافت کنند، متاسفانه یکی از مشکلات بزرگ فوتبال 
ما عدم پرداخت مطالبات بازیکنان در زمان مقرر است و این موضوع می تواند از 

لحاظ روحی و روانی تاثیر منفی روی روند کاری بازیکنان بگذارد بنابراین اعتقاد 
دارم مدیران استقلال باید هر چه زودتر مطالبات بازیکنان را پرداخت کرده تا آنها 
بتوانند بدون دغدغه و استرس برای موفقیت استقلال تلاش کنند. شاهرخ بیانی 
در خصوص دیدار استقلال برابر سپاهان هم گفت: بازی های سپاهان و استقلال 
همیشه تماشایی و جذاب بوده، گل های زیادی بین دو تیم رد و بدل شده و بارها 
تفاق افتاده که تیم میهمان به پیروزی رسیده است. به نظر من این دیدار می تواند 
فینال نیم فصل اول لیگ برتر باشد و بازی شود که از لحاظ فنی از کیفیت خوبی 
برخوردار شود. محمود فکری باید به خوبی سپاهان را آنالیز کند، تیم ها یکدیگر را 
کاملا شناخته اند و به نقاط ضعف و قوت یکدیگر پی برده اند اگر دیاباته به آمادگی 
کامل برسد، می تواند در این دیدار کمک موثری به استقلال کند و در مجموع اعتقاد 
دارم این دیدار می تواند یکی از جذاب ترین بازی های نیم فصل اول لیگ برتر باشد.
وی در پایان خاطرنشان کرد: این روزها انتقادات زیادی از فکری و کادر فنی اش 
می شود آنها می توانند از انتقادهایی که سازنده است استفاده کامل را ببرند اما 
انتقادهایی که مخرب و غیرمنصفانه است را کنار گذاشته و خواهش می کنم اصلا 

به فضای مجازی توجه نکنند.

شاهرخ بیانی :

سپاهانواستقلالفینالنیمفصلمیشود

مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: از سوی کمیته اخلاق 
نامه ای در خصوص »وریا غفوری« آمده بود و از ما توضیحاتی 

خواسته بود. اصلا چیزی به اسم شکایت مطرح نیست.
»احمد مددی« در گفت و گویی با اشاره به جلسه روزشنبه 

خود با  »محمود فکری« اظهار داشت: جلسه بسیار خوبی 
هر  می خواهند  حاشیه سازان  برخی  متاسفانه  داشتیم. 
این در حالی  و  ببرند  به حاشیه  را  طوری شده، استقلال 
است که تمام قد از ایشان حمایت می کنیم و از هواداران هم 

می خواهم ملعبه  دست بدخواهان نشوند.
وی افزود: باشگاه استقلال از وریا غفوری شکایت نکرده 
است و اخباری که در این باره به گوش می رسد به دور از 
واقعیت است. مدیرعامل باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: 
ارکان  و  نهادها  نامه  پاسخ  است  موظف  استقلال  باشگاه 
قضایی و نظارتی را بدهد. این یک رویه عمومی برای کلیه 
باشگاه هاست. از سوی کمیته اخلاق نامه ای در خصوص 
هم  ما  و  بودند  خواسته  توضیحاتی  ما  از  و  بود  آمده  وریا 
توضیحاتی را ارائه دادیم. اصلا چیزی به اسم شکایت اینجا 
مطرح نیست. باشگاه استقلال حامی کلیه بازیکنان خود 
است. شایعه شکایت از وریا هم ساخته پرداخته اذهان بیمار 
است و باید هواداران استقلال در این قضایا باهوش باشند و 

در زمین حاشیه سازان بازی نکنند.
مددی همچنین تصریح کرد: به همه بازیکنان از ۱۲ تا 6۷ 
درصد قراردادشان را پرداخت کردیم. این را هم در نظر بگیرید 
که رقم برخی قراردادها رشد قابل توجهی داشته در حالی که 
درآمدهای باشگاه تا این حد افزایش نداشته است. از طرفی 
تنها چند بازیکن استقلال از فصل گذشته طلب دارند که به 

زودی به آن ها هم پرداختی خواهیم داشت.
وی تاکید کرد: پنجره نقل و انتقالات نیم فصل از ۲ اسفند 
است و هواداران به هیچ وجه نگران نباشند. در جلسه هیات 
مدیره درباره نحوه تهیه و پرداخت پول بودورف تصمیمات 
خوبی گرفته شد و به طور قطع استقلال در نیم فصل بدون 

مشکل بازیکنان مد نظر کادر فنی را جذب می کند.
مدیرعامل استقلال همچنین در خصوص ماجرای غذای 
بازیکنان که حاشیه های زیادی ایجاد کرده است، گفت: در 
هیچ دوره ای به بازیکنان بعد از تمرین ناهار داده نمی شد و در 
دوره مدیریت فعلی این اتفاق رخ داده است. دوم اینکه نوع 
غذا همواره با نظر پزشک تیم انتخاب می شود. سوم اینکه اگر 
بنای صرفه جویی در مسائل مالی را داشتیم، تیم را یک روز 

زودتر به مسجد سلیمان نمی فرستادیم.
وی در پایان گفت: سه زمین و دو سالن در اختیار داریم. 
زمین تهرانسر هم از ۵ اسفند دوباره در اختیار ما قرار می گیرد 
و درباره گلایه های بازیکنان در خصوص شرایط زمین انقلاب 
هم بنده از »پرویز مظلومی« و مسئول نگهداری چمن این 

زمین توضیحات خواسته ام.

 مدیرعامل باشگاه استقلال :

باشگاه استقلال از وریا غفوری شکایت نکرده است 

مدیرکل ورزش و جوانان قم، با اشاره به توسعه زیرساخت های ورزشی این استان به ویژه در بخش بانوان طی فعالیت دولت 
تدبیر و امید گفت: باشگاه های اختصاصی بانوان قم طی هشت سال بیش از ۱۵0 درصد افزایش یافته است.

رسول منعم روز یکشنبه در آیین بهره برداری از ۲ طرح ورزشی درسالن اختصاصی بدمینتون مجموعه ورزشی شهید حیدریان 
قم، با بیان اینکه زیرساخت ها و شاخص های ورزشی استان در دولت تدبیر و امید با تحول مواجه شده است، اظهار داشت: 
تعداد باشگاه های اختصاصی بانوان در این استان از ۲0 باشگاه  در سال ۹۲ به ۵۲ باشگاه در سال جاری افزایش یافته است. وی 
ادامه داد: رشد و توسعه ورزش استان با وجود همه مشکلات و محدودیت های اقتصادی و همچنین شیوع کرونا بی وقف ادامه 
داشته است. مدیرکل ورزش و جوانان قم، گفت: در شاخص توسعه ورزش همگانی در استان، ۱۷6 هزار نفر شامل ۱۳ درصد 
کل جمعیت در سال ۹۲ در این استان فعالیت های ورزشی فعالیت داشتند که امروز این آمار به ۲4۷ هزار نفر شامل ۲۱ درصد 
کل جمعیت استان افزایش یافته است. منعم ادامه داد: تعداد ورزشکاران سازماندهی شده در ذیل هیات های ورزشی فعال در 
این استان نیز با رشد ۳0 درصدی از 40 هزار نفر در سال ۹۲ به حدود ۵۲ هزار نفر در سال جاری افزایش یافته است. وی با تاکید 
بر اینکه قم دراین مدت در شاخص کسب عناوین کشوری نیز همواره صعودی بوده است،  اظهار داشت: تعداد عناوین کشوری 
کسب شده توسط ورزشکاران  استان از ۳۱۲ عنوان در سال  ۹۲ به ۷۱۸عنوان در سال جاری افزایش یافته است. مدیرکل 
ورزش و جوانان قم ادامه داد: ورزشکاران این استان همچنین افتخارات قابل توجهی در سطح فراملی کسب کرده اند به گونه 
ای که تعداد مدال های فراملی قم در سال ۹۹ نسبت به سال ۹۲ حدود 6 برابر ارتقا داشته است. وی کسب سه سهمیه المپیک 
و پارالمپیک را از جمله دستاوردهای مهم ورزش قم در سال گذشته دانست و گفت: کشتی فرنگی این استان پس از ۳۱ سال 
موفق به کسب یک سهمیه در مسابقات المپیک شد و اتفاقی تاریخی را رقم زد ضمن اینکه کسب دو سهمیه پارالمپیک در رشته 

بسکتبال با ویلچر و والیبال نشسته از جمله افتخارات ورزش قم در سال گذشته بوده است.

 استاندار قم گفت: فعال سازی مجدد احداث مجموعه ورزشی مهم چهار هزار و ۵00 نفری چندمنظوره امام رضا)ع( پردیسان 
قم در حال پیگیری است و امیدواریم این مجموعه سال ۱400 در اختیار علاقه مندان قرار گیرد.

بهرام سرمست روز یکشنبه در آیین بهره برداری از ۲ طرح ورزشی در سالن اختصاصی بدمینتون مجموعه ورزشی شهید 
حیدریان قم، افزود: امیدواریم پیگیری ها برای خارج کردن روند احداث مجموعه ورزشی امام رضا)ع( از رکود در سال آینده به 

ثمر رسیده و سرانجام این مجموعه مهم پس از چند سال وقفه، به بهره برداری برسد.
مجموعه ورزشی امام رضا )ع( در منطقه پردیسان قراردارد که روند احداث آن از حدود ۱0 سال پیش آغاز شده است. این 
مجموعه با گذشت یک دهه از آغاز ساخت آن هم اکنون دارای پیشرفت حدود ۵0 درصدی است. پردیسان در منطقه هشتم 
شهرداری و در جنوب غربی شهر قم واقع شده است، این منطقه در سال ۱۳۷۷ توسط وزارت مسکن و شهرسازی وقت تاسیس 

و در سال ۱۳۹0 به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد.
استاندار قم در ادامه با تاکید بر اهمیت و جایگاه ورزش در نظام اجتماعی و ارتقای سلامت در جامعه، گفت: ورزش هم موجب 

افزایش نشاط، شور و پویایی اجتماعی است و هم موجب پیشگیری از آسیب های اجتماعی و کاهلی در جامعه می شود.
سرمست ادامه داد: برای هر جامعه ای سرمایه های مختلفی برای توسعه آن وجود دارد که مهمترین این سرمایه ها، نیروی 

انسانی است که جوانان در این امر نقش محوری دارند.
وی باتاکید بر لزوم توجه به توسعه زیرساخت های ورزشی گفت: در توسعه ورزش همگانی و قهرمانی برنامه ریزی های مختلفی 

در این استان انجام شده است ولی نباید به این میزان اکتفا کرد.
استاندار قم گفت: فراهم کردن زیرساخت های ورزشی در سطح استان، از جمله تکالیف مهم مسئولان قم است ضمن اینکه 

باید همزمان با توجه به توسعه ورزش، فرهنگ سازی برای گرایش قشرهای مختلف مردم به ورزش نیز انجام شود.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم خبرداد

افزایش۱۵۰درصدیباشگاههایاختصاصیبانوان
استاندارقم: 

راهاندازیمجموعهورزشیپردیسانپیگیریمیشود
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آمریکایی ها  اگر  گفت:  آمریکا  مسائل  کارشناس  یک   
بخواهند مسائل موشکی و منطقه ای را به برجام گره بزنند 
این به معنای این است نمی خواهند با ایران به توافق برسند. 
»امیرعلی ابوالفتح« درخصوص سخنرانی اخیر رییس 
جمهوری آمریکا در وزارت امور خارجه این کشور گفت: اگر 
بخواهیم قضاوت را براساس سخنرانی اخیر بایدن در وزارت 
روسیه،  چین،  درباره  او  بدهیم،  قرار  آمریکا  خارجه  امور 
اروپا، عربستان، کودتای میانمار، یمن، تغییرات اقلیمی 
و... سخن گفت اما اشاره ای به ایران نداشت پس می توان 
ایران در صدر  را داشت که  اولیه و سطحی  این برداشت 

اولویت های سیاست خارجی کاخ سفید نیست.
وی ادامه داد: برداشت دوم این است که نباید فقط به 
سخنرانی بایدن اکتفا کرد بلکه باید تیم سیاست خارجی 
بایدن را هم در نظر گرفت.تیم امنیت ملی وی از جمله 
هم  ایران  درباره  سالیوان«  »جیک  و  بلینکن«  »آنتونی 
سخن گفته و تاکید کرده اند ایران از اولویت های سیاست 
خارجی دولت آمریکا است و هشدارهایی هم نسبت به توان 

هسته ای ایران مطرح کرده اند.
بایدن می خواهد موضوع ایران را در فضای 

غیرهیجانی و رسانه ای بررسی کند 
این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی با اشاره به 
عدم اشاره به موضوع ایران در سخنرانی اخیر بایدن اظهار 
داشت: دو فرضیه را در این باره می توان مطرح کرد؛ فرضیه 
نخست اینکه ایران واقعا در صدر اولویت های آمریکا نیست 
که من در این باره تردید دارم زیرا تیم امنیت ملی بایدن 
صراحتا گفته اند ایران جزو اولویت های سیاست خارجی 

ماست و به این مسئله پرداخته اند.
به گفته ابوالفتح، فرضیه دوم آن است که موضوع ایران 
برای بایدن مهم است اما برخلاف ترامپ که مسائل ایران 
را رسانه ای می کرد و موضوعات را به جنگ رسانه ای تبدیل 
پیوند  یکدیگر  به  را  بی ربط  و  ربط  با  مسائل  و  بود  کرده 
می داد، رییس جمهور جدید آمریکا علاقه مند است این 
مسئله را در آرامش و فضایی غیرهیجانی و رسانه ای مورد 
بررسی قرار دهد. وی افزود: این فرضیه با توجه به منش 
بایدن و رویکرد تیم امنیت ملی او تقویت شده است. او هم 
می خواهد به مسئله ایران بپردازد اما نه آن گونه که ترامپ 
به آن می پرداخت و شانس هرگونه توافق را کاهش می داد. 
به نظر می رسد بایدن و تیم او معتقدند که هر چقدر مسائل 
رسانه ای تر شود، دستیابی به توافق هم دیرتر و پیچیده تر 

می شود لذا مسائل را از طریق دیپلماسی و پشت درهای 
بسته دنبال می کنند.

ایران اراده سیاسی برای بازگشت به تعهداتش در 
برجام را دارد

این کارشناس ارشد مسائل آمریکا در پاسخ به این سوال 
که هم ایران و هم آمریکا شرط بازگشت به برجام را اجرای 
تعهدات از سوی طرف مقابل می دانند؛ راهکار خروج از این 
وضعیت چیست، تصریح کرد: به نظر می رسد اظهارات و 
واکنش های دو طرف بخشی از واقعیت ها را نشان می دهد. 
از طرفی ایران صاحب حق است چراکه این آمریکا بوده که 
از توافق خارج شده و خسارت هایی را به ایران و لطماتی به 
برجام وارد کرده است بنابراین این آمریکا است که باید ابتدا 

به توافق بازگردد.
آمریکایی ها  اینکه  بیان  با  ایرنا  با  گفت وگو  در  ابوالفتح 
داخلی  قوانین  با  و  دارند  را  خود  خاص  دغدغه های  هم 
آمریکایی ها  کرد:  خاطرنشان  هستند،  روبه رو  خودشان 

می گویند ما از برجام خارج شدیم اما ایران هم به صورت 
کامل به آن پایبند نمانده است. از طرفی، براساس مصوبه 
کنگره در سال ۲0۱۵ زمانی رییس جمهور آمریکا می تواند 
تحریم ها علیه ایران را تعلیق کند که آژانس از فعالیت های 
ایران راستی آزمایی کرده باشد و پایبندی ایران به تعهداتش 
ثابت شده باشد. وی با اشاره به تلاش آمریکا برای دخیل 
کردن مسائل غیربرجامی در برجام ابراز داشت: مهم نیست 
آمریکا این ادعا را مطرح کرده باشد که چه کسی اول به 
برجام بازگردد بلکه آنها می گویند باید مسائل موشکی و 
منطقه ای ایران هم به فرایند گره بخورد. در واقع شاید برای 
موضوع اول فرمولی را پیدا کرد اما آنها اگر بخواهند موضوع 
رفع تحریم ها را به چراغ سبز نشان دادن ایران برای انجام 
مذاکرات موشکی و منطقه ای ارتباط بدهند، شاید اوضاع 

پیچیده تر از وضعیت دوران ترامپ هم بشود.
این پژوهشگر مسائل بین الملل درباره اظهارات بلینکن 
برای انجام مشورت با کنگره و متحدین منطقه ای آمریکا 

درباره ایران و برجام بیان کرد: این مشورت ها هم در زمان 
ورود به برجام و هم در زمان خروج از برجام، هم در زمان 
اوباما و هم در زمان ترامپ و... وجود داشته است. مهمتر 
از مشورت، داشتن اراده سیاسی است. ایران اراده سیاسی 
برای بازگشت به تعهداتش در برجام را دارد اما این سوال 

مطرح است که آیا آمریکا هم این اراده سیاسی را دارد؟
آمریکا اگر بخواهد با ایران توافق کند، می داند چه 

مسیری را طی کند 
ابوالفتح با اشاره به اظهارات روزهای اخیر سخنگوی دولت 
آمریکا یادآور شد: »جن ساکی« سخنگوی دولت آمریکا 
طی روزهای اخیر، گفت اگر ایران به تعهدات هسته ای اش 
عمل کند و مسائل موشکی و عراق، سوریه، یمن و لبنان هم 
پیوست توافقات جدید کند، آنگاه تحریم ها رفع می شوند. 

این کار یعنی ما مذاکره نمی خواهیم.
وی اضافه کرد: در واقع، آنها می خواهند آنقدر قیمت 
مذاکره را بالا ببرند که طرف مقابل از خیر مذاکره مذاکره 
بگذرد. این همان کاری است که پمپئو هم با گذاشتن ۱۲ 

شرط انجام داد.
بر  تاکید  با  خارجی  سیاست  مسائل  تحلیلگر  این 
سوابق دیپلماتیک آمریکا برای انجام مذاکره یادآور شد: 
بسیار  مذاکرات  آنها  بلدند.  را  مذاکره  مسیر  آمریکایی ها 
سخت تری را با چین و روسیه انجام دادند. می دانند اگر 
بخواهند با ایران توافق کنند، باید چه مسیری را طی کنند. 
وقتی آنها مسائل موشکی و همچنین مسائل منطقه ای را به 
برجام گره بزنند یعنی نمی خواهند با ایران به توافق برسند. 
به گفته ابوالفتح، آمریکایی ها نمی خواهند با ایران به توافق 
برسند اما رویشان هم نمی شود که بگویند خواهان توافق با 
ایران نیستند بنابراین قیمت مذاکره را بالا می برند تا طرف 
مذاکره  نکند. با کره شمالی هم همین کار را کردند یعنی 
آنقدر شروط و درخواست مطرح کردند که کیم جونگ اون 

قید ادامه مذاکره با ترامپ را زد.
وی با تاکید بر ضرورت تغییر رویکرد آمریکا نسبت به ایران 
بیان کرد: آمریکا باید رویکرد خود را نسبت به ایران تغییر 
دهد وگرنه بعید است ایران نسبت به این رویکرد روی خوش 
نشان بدهد مگر آنکه دولت بایدن دلبسته به همان امیدی 
که ترامپ داشت - یعنی فروپاشی اقتصادی ایران، شورش 
داخلی و تغییر رژیم – باشد که این برخلاف صحبت های 
وی درباره دیپلماسی و انتقاداتی است که به ترامپ مطرح 

می کرد.

ابوالفتح کارشناس مسائل آمریکا:

طرحمسائلموشکیومنطقهاییعنیآمریکاخواهانتوافقنیست

توپ در زمین آمریکاست؛
ضربالاجلایرانوتشدیدتحرکاتبرجامی

تروئیکای اروپایی و آمریکا در آستانه نزدیک شدن به پایان ضرب الاجل قانون »اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت« به تلاش های خود برای بازگشت 

برجام به مسیر اصلی و تحقق مزایای وعده داده شده در آن سرعت بخشیده اند. 
وزرای امور خارجه انگلیس، فرانسه، آلمان و آمریکا روز جمعه در نشستی چارجانبه 
که به صورت مجازی برگزار شد پیرامون ایران و برجام رایزنی کردند. اطلاعات زیادی 
درباره جزئیات این نشست منتشر نشده اما یک مقام وزارت امور خارجه انگلیس 
رویکرد  به  آمریکا  بازگشت  از  اروپا  تلگراف گفت که  به دیلی  آغاز جلسه  از  پیش 

چندجانبه گرایی استقبال می کند.
به عنوان نشست  پیشتر  آمریکا  و  اروپایی  تروئیکای  امور خارجه  وزرای  ترکیب 
چهارجانبه معروف بود که با روی کار آمدن دولت دونالد ترامپ در چار سال گذشته 
به محاق رفت. اما اینک به نظر می رسد که چهار طرف  به حفظ احیای این ترکیب 
علاقه مند هستند، به ویژه انگلیس که به تازگی از اتحادیه اروپا خارج شده و این محفل 

را کانالی برای کسب اطلاع و تاثیر گذاری در سیاست خارجی بروکسل می بیند.
اروپا پس از دو سال ناتوانی در اجرای تعهداتش ذیل برجام، پیروزی جو بایدن 
در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا را فرصتی مناسب برای حفظ توافقی قلمداد 
می کند که مدت هاست تعادل آن به هم خورده است. اتحادیه اروپا پس از خروج 
دولت دونالد ترامپ از برجام در ۱۵ تیرماه سال ۹۷ با انتشار بیانیه رسمی برای بهره 
مندی ایران از منافع اقتصادی برجام ۱۱ تعهد را پذیرفت که تاکنون به هیچ یک از 

بندهای آن عمل نکرده است.
حفظ و ارتقای روابط گسترده تر اقتصادی در حوزه های مختلف با ایران، استمرار 
کانال های موثر مالی برای تعامل با ایران، تداوم صادرات نفت و میعانات گازی، 
محصولات نفتی و پتروشیمی، تداوم روابط حمل و نقل دریایی )از جمله کشتیرانی 
و بیمه(، زمینی، هوایی و ریلی و حمایت روشن و موثر از کنشگران اقتصادی که با 
ایران تجارت می کنند، بخشهایی از مجموعه تعهداتی بود که اتحادیه اروپا و سه کشور 

اروپایی پس از خروج آمریکا از برجام، نسبت به اجرای آن شانه خالی کردند.
یک دیپلمات ارشد اروپایی پیشتر به ایرنا گفته بود که بیانیه یادشده، تمایلات 
اروپا را مطرح کرد و تعهدی در کار نبوده است. وی مدعی شد که اروپا توان جبران 

خسارت های ناشی از تحریم های آمریکا علیه ایران را ندارد.
با این حال، گرایش دولت جدید آمریکا برای پایان دادن به تنش های برجام، زمینه 
تحقق این تمایلات و مزایای وعده داده شده در توافق هسته ای را برای طرف های 

اروپایی فراهم کرده که نیاز به گام های عملی دارد.
»پیتر استانو« سخنگوی مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا می گوید که اتحادیه 
دنبال راهی برای بازگشت آمریکا به برجام است. وی افزود که »جوسپ بورل« به 
عنوان هماهنگ کننده برجام به شدت در حال فعالیت و رایزنی است تا این توافق 
به مسیر اصلی آن بازگردد و تحریم ها علیه ایران رفع شود. این مقام اروپایی با اشاره 
به اینکه حل این مساله »کار ساده ای نیست« خاطر نشان کرد که تنها از طریق 

دیپلماسی و تلاش های مشترک می توان برجام را در مسیر اصلی خود قرار داد.
دعوا بر سر گام نخست برجام

دولت جدید آمریکا با ارائه پیش شرط هایی وعده بازگشت به برجام را مطرح کرده 
است. واشنگتن الحاق دوباره این کشور به برجام را منوط به اجرای کامل آن از سوی 

ایران کرده است.
»آنتونی بلینکن« وزیر خارجه آمریکا همچنین از »رابرت مالی« نماینده ویژه در امور 
ایران خواسته است تا یک تیم مذاکراتی متشکل از دیپلمات ها و کارشناسانی که 

دیدگاه های متفاوتی در خصوص مسیر پیش رو با ایران دارند، تشکیل دهد.
وزیر امور خارجه آمریکا خواسته تا حتی کسانی را که مواضع تندتری در قبال ایران 
دارند در این گروه قرار گیرند. این در حالیست که به گفته مقام های آمریکایی، رابرت 
مالی با همتایان اروپایی خود و مقام هایی از اسرائیل و کشورهای خلیج فارس درباره 

پرونده ایران تماس است.
»ند پرایس« سخنگوی وزارت خارجه آمریکا می گوید که راهبرد این کشور در قبال 
برجام از مسیر رایزنی با کنگره، شرکا و متحدان واشنگتن می گذرد. وی در نشست با 
خبرنگاران گفت: هنوز بحثی با ایرانی ها نداشته ایم و انتظار ندارم تا برداشته شدن 

این گام های اولیه، به جلو حرکت کنیم.
با این حال باید این نکته را در نظر داشت که فرصت زیادی تا پایان ضرب الاجل 
تعیین شده در قانون »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها« نمانده است. مجلس 
شورای اسلامی ۱۱ آذرماه گذشته با تصویب این قانون، دولت را مکلف کرده که در 
صورت ادامه  تحریم های آمریکا، همکاری با آژانس را محدود کرده و گام های بیشتری 

را در خصوص کاهش تعهداتش ذیل برجام بردارد.
در ماده ۷ این قانون آمده است آمده است: دولت جمهوری اسلامی ایران موظف 
است پس از ۳ ماه از تصویب این قانون، گزارش دقیق اقدامات انجام شده از جانب 
طرف های برجامی در زمینه بازگشت به اجرای  تعهداتشان وفق برجام و رفع کلیه 

تحریم ها علیه جمهوری اسلامی ایران را به مجلس شورای اسلامی ارائه کند.
این ماده می افزاید: چنانچه تا آن تاریخ روابط بانکی ایران در اروپا و و میزان خرید 
نفت آنها از ایران به شرایط عادی و رضایت بخش بازنگشته باشد، دولت مکلف است 

اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی را متوقف نماید.
در همین پیوند کاظم غریب آبادی سفیر و نماینده ایران در سازمان های بین المللی 
مستقر در وین هفته پیش نسبت به تغییر سطح همکاری ایران با آژانس هشدار داد 
و گفت: قانون جدید مجلس شورای اسلامی، فرصت دیگری را برای حفظ همکاری 
کاملا بی سابقه و چشمگیر با آژانس بین المللی انرژی اتمی از طریق برداشتن تحریم 
ها فراهم کرده است. امیدواریم فرصت ها از دست نروند، چرا که همکاری فوق العاده 

کنونی به همکاری عادی باز می گردد.
توپ در زمین آمریکا

روسیه و چین به عنوان طرف های غیر اروپایی برجام بر لزوم سرعت بخشیدن به 
روند بازگشت این توافق به ریلی اصلی و لغو تحریم ها علیه ایران اصرار دارند.

سرگئی لاوروف وزیر امور خارجه روسیه روزجمعه اعلام کرد: برجام به نقطه و زمان 
حساسی رسیده و امیدواریم که آمریکا زودتر برای اقدامات آتی خود در مورد این 

توافق بین المللی به نتیجه گیری مشخصی برسد.
او در یک نشست مطبوعاتی افزود: ما به همکاری در چارچوب برجام برای حل و 
فصل وضعیت پیرامون برنامه هسته ای ایران ادامه می دهیم و آمادگی داریم تا در 

راستای بازگشت برجام به مسیر اصلی خود با اتحادیه اروپا همکاری کنیم.
چین هم از آمریکا خواسته تا هر چه سریع تر و بدون پیش شرط به برجام باز گردد و 
به تعهدات خود در قبال این توافق نامه بین المللی از جمله لغو تحریم ها اقدام کند.

»وانگ ون بین« سخنگوی وزارت امور خارجه چین در نشست با خبرنگاران تصریح 
کرد: مهمترین وظیفه کشورهای عضو برجام اکنون این است که برای اجرای اجماع 
به دست آمده در اجلاس وزرای خارجه کشورهای عضو برجام تلاش کنند وایالات 
متحده را وادار نمایند تا در اسرع وقت و بدون قید و شرط به توافق نامه جامع برجام 

برگردد، مسئولیت هایش را از سر بگیرد و کلیه تحریم های مربوطه را لغو کند.
»جوسپ بورل« مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا هم با اشاره به ضرورت 
عبور از سیاست فشار حداکثری دولت دونالد ترامپ علیه ایران و حرکت به سمت 
دیپلماسی حداکثری بر لزوم بازگشت برجام در مسیر اصلی و استفاده از ظرفیت های 

اقتصادی آن تاکید کرد.
وی در واکنش به اظهار نظر مجمد جواد ظریف وزیر امور خارجه ایران که از اتحادیه 
اروپا خواسته بود تا شرایط برای بازگشت تهران و واشنگتن به توافق هسته ای را فراهم 

کند گفت: تمام اعضای توافق برای تعامل در این زمینه آمادگی دارند.
به این ترتیب انتظار می رود که در روزهای آینده شاهد تحولات برجامی بیشتری در 

راستای بهره برداری حداکثری از ظرفیت این توافق باشیم.

موتور انتخاباتی که هر دوسال یکبار باید به راه بیفتد و بازارگرمی کند نیاز به 
محرک هایی دارد به آنها دستان پشت پرده یا بازیگردان های جناحی می گویند 
افرادی که تعدادشان در هر دو جناح کم نیست و اتفاقا این روزها چندان هم 

دست روی دست نگذاشته اند. 
موتور انتخابات که روشن می شود دیگر همه چیز به دنبالش راست و ریس 
می شود؛ از شور و هیجان دوران تبلیغات گرفته تا صف های عریض و طویل 
رای دهندگان؛ از کجا معلوم شاید در اوج این سرمای مشارکت هم، این موتور 
روغن کاری شده  بتواند  بازار را آنقدر گرم کند که جمعیتی پای صندوق های رای 
حاضر شوند و آن فردی را که به نظر خود مناسب می دانند از درون صندوق بیرون 
بیاورند. اما چه کسانی قرار است این موتور را که گرد و خاک رویش نشسته دوباره 

به راه بیاندازند و بازارگرمی کنند؟
پاسخ این سوال را باید در میان چهره هایی جست و جو کرد که روی صحنه اثری 
از آنها نیست و باید پشت پرده انتخابات سراغی از بازی گردانی هایشان گرفت. 
افرادی که تعدادشان کم نیست و چه در جناح راست و چه در جناح چپ می توان 

لیستی از اسامی شان نوشت.
ماجرای اصلاح طلیان و انتخابات درست حکایت همین موتور محرک را دارد؛ 
جناحی که دست کم تا دوازدهمین انتخابات ریاست جمهوری سرمایه اجتماعی 
داشتند و با توسل به همان سرمایه اجتماعی و ایجاد یک فضای دو قطبی کاری 

کردند کارستان و مشارکت ۷۳ درصدی را رقم زدند.
اما فارغ از جایگاه سیدمحمد خاتمی در جریان اصلاحات، چه کسانی در پشت 
صحنه اردوگاه چپ تحرکات را مدیریت و رصد می کنند؟ بازی گردانان اصلاح 

طلب چه کسانی هستند؟
مردان خاکستری اصلاحات 

هم  او  نام  که  است  ۷6ساله ای  روحانی  خویینی ها،  موسوی  سیدمحمد 
درسال های نخستین پیروزی انقلاب اسلامی با تسخیرسفارت امریکا پیوند 
خورده است. خوئینی ها یکی از همان افراد پشت پرده ای است که البته در طول 
یک سال گذشته از آن حالت سکوت همیشگی  خارج شده و چندباری گرد و 
خاک فراوانی در عالم سیاست به پا کرده است. او تیرماه همین امسال درست در 
شرایطی که فضای ناامیدی سیدمحمد خاتمی را هم به حاشیه برده بود دست به 
قلم شد و نامه ای به رهبری نوشت؛ نامه ای که برخلاف معمول از ادبیات انتقادی 
برخوردار بود و همین موضوع موجب شد تا در سیبل اصولگرایان و اصلاح طلبان 
قرار بگیرد.. اما این تنها اقدام خوئینی ها نبود و بعد از مدتی پیام دیگری از او 
اینبار خطاب به اصلاح طلبان  و شبیه به یک فرمان انتخاباتی صادر کرد و از آنها 

خواست تا از لاک انفعالی خارج شوند و به میدان بیایند.
رفتارهای پیش بینی نشده خوئینی ها آنقدر در نظر سیاسیون جلوه و بازتاب پیدا 
کرد که حتی موضوع انتقال لیدری از خاتمی به موسوی خوئینی ها به عنوان یک 

سناریو از سوی اصلاح طلبان برای انتخابات ۱400 مطرح شد.
به گزارش خبر آنلاین ،از سوی دیگر عبدالله نوری وزیر کشور دولت هاشمی 
از چهره های  به عنوان یکی دیگر  نیز هم پای موسوی خوئینی ها  رفسنجانی 
آنکه   وجود  با  و  می خورد  چشم  به  نامش  اصلاح طلبی  اردوگاه  در  بازیگردان 
نمی توان حواشی و جنجال آفرینی مانند موسوی خوئینی ها در کارنامه چندسال 
اخیر او پیدا کرد اما از در درون محفل ریش سفیدان اصلاحات همواره نامش در 
میان افرادی که قادر است سر و سامانی به اختلافات میان اصلاح طلبان بدهد، 

مطرح شده است.
هرچند نوری بعد از روز کار آمدن محمود احمدی نژاد و اتفاقات ۸۸ مدتی عزلت 
نشینی را برگزید و تلاش کرد تا از فضای سیاست خود را دور نگه دارد اما از سال 
۹۲ و فعل و انفعالات جریان اصلاحات بار دیگر به میدان سیاست بازگشت و در 
کنار هقطارانش قرار گرفت. جلسات مجمع روحانیون مبارز هم نشان می دهد 
عبدالله نوری از اعضای پایبند به جلسات است و نمی خواهد بار دیگر شاهد 
گوشه نشینی جریان اصلاحات باشد؛ البته خانه  او هم برای جمع اصلاح طبان 
و رایزنی های انتخاباتی چندان غریبه نیست و حتی برخی گمانه زنی ها حکایت از 

تلاشی دارد تا عبدالله نوری را به گود رقابت انتخاباتی بکشاند.
رایزنی از درون حصر 

۱0 سال است که از پشت میله های حصر تنها اخبار جسته و گریخته ای به گوش 
می رسد و گاهی هم عکسی منتشر می شود که حکایت از حال و روز محصورین 
دارد اما این همه آن نیست و گاهی هم در میان این اخبار ردپایی از انتخابات 
هم به چشم می خورد. هرچند در طول همه این  سال ها تنها خبر انتخاباتی که 
از خانه میرحسین موسوی و زهرا رهنورد به گوش رسید درخواست صندوق 
رای در سال ۹6 بود اما از سوی دیگرد مهدی کروبی دبیر کل حزب اعتماد 
ملی چندان از این فضا کنارگیری نکرد و حتی در اوج فعالیت های دوازدهمین 
انتخابات ریاست جمهوری و پنجمین انتخابات شوراهای شهر خط و ربط هایی 
را به هم جناحی ها و هم حزبی های خودش نشان می داد. حالا درست در آستانه  
انتخابات ۱400 به کروبی اجازه داده شده تا به دیدن دوستانش برود و مسلما در 
این جمع صحبت هایی از انتخابات ریاست جمهوری و فعالیت اصلاح طلبان به 
میان خواهد آمد موضوعی که کروبی هم درباره آن نظراتی دارد و مسلما قدرت 

نفوذ او در میان جناح چپ، قابل تامل است.

بنابراین وقتی تکه این پازل انتخابات ۱400 را کنار هم بچینیم  پرواضح است که 
مهدی کروبی را نیز می توان یکی از همان چهره هایی دانست که می تواند موتور 
انتخابات را به حرکت درآورد و اصلاح طلبان را از حالت سکوت و سکون خارج 

کند.
سید حسن خمینی و میدان اصلاحات 

سید حسن خمینی را می توان رسانه ای ترین عضو خانواده امام خمینی )ره( 
دانست کسی که کلیددار مرقد مطهر و سکاندار دفتر حفظ و نشر آثار آیت الله روح 
الله خمینی را به عهده دارد. او سال هاست که به عنوان فردی نزدیک به جریان 
اصلاحات شناخته می شود و نزدیکی زیادی هم به مرحوم آیت الله هاشمی 
رفسنجانی و سید محمد خاتمی دارد. هرچند سید حسن خمینی تنها یکبار آن 
هم برای پنجمین انتخابات مجلس خبرگان پا به میدان گذاشت و البته به بهانه 
امتحان اجتهاد رد صلاحیت شد اما همواره نقش و تاثیر قابل توجهی در چند و 
چون فعالیت های انتخاباتی در میان جناج چپ دارد و اصلاح طلبان نیز چندان 
بدشان نمی آید از پتانسیل رای آوری یادگار امام در فرصت مناسب استفاده کنند. 
او این سال ها تلاش کرده در پشت پرده تحرکات اردوگاه چپ گاها نقش آفرین 

باشد.
موسوی لاری منهای شورای عالی سیاست گذاری 

دیگر تنها با پسوند وزیر کشور خاتمی شناخته نمی شود و بعد از ایفای نقشش 
در شورای عالی  سیاست گذاری اصلاح طلبان »موسوی لاری« به عنوان یکی 
از چهره هایی که هم دستی بر پشت پرده دارد و هم گاهی روی صحنه حاضر 
می شود، در کنج اذهان سیاسی جا خوش کرد. موسوی لاری از اعضای حقیقی 
و نائب رئیس شورایعالی سیاست گذاری اصلاح طلبان بود اما دایره انتقادات به 
لیست خروجی این شورا در جریان انتخابات ۹6 آنقدر زیاد بود که در نهایت بعد 
از تیر خلاص انتخابات ۲ اسفند ۹۸ عطای این سمت را به لقایش بخشید و از 
این سمت کناره گیری کرد اما این پایان حرف و حدیث های برای نقش آفرینی 
او نبود. به هر حال موسوی لاری سال هاست در میدان انتخابات بوده و با پیچ 
و خم انتخابات آشناست و برای همین به این سادگی نمی توان از نقش او بعد از 
استعفا گذشت و وقتی آخرین خبرها تکذیب فعالیت انتخاباتی او در کنار اسحاق 
جهانگیری به گوش می رسد این گمانه زنی ها بار دیگر تقویت می شود که این 

تکذیب می تواند نشانی از رفت و آمدهایی داشته باشد.
به هر صورت موسوی لاری برخلاف محمدرضا عارف که از قدرت نفوذ کمتری 
در میان اهالی اردوگاه چپ دارد هنوز برای خودش جاگاه و پایگاهی قائل است 

و از سوی دیگر اصلاح طلبان نیز از تمایلی ندارند تا این ظرفیت را کنار بگذارند.
قدرت کارگزاران و تنها پل ارتباطی 

دعوای قدرت میان کارگزاران و اتحاد ملت یکی از همان دعواهایی است که 
آن  از  می توان  ردپایی  اصلاح طلبان  اردوگاه  در  انتخابات  به  نزدیک  همیشه 
مشاهده کرد و حالا سایه انتقادات به شورایعالی سیاست گذاری در انتخابات 
۹6 و ۹۸ موجب تا این جدال رنگ و رخ بیشتری به خود بگیرد و مسلما در این 
میدان چهره های حسین مرعشی و غلامحسین کرباسچی به عنوان دو قلوهای 
تکنوکرات اصلاحات حضور پررنگ تری دارد افرادی که در ماجرای انتخابات 
۹4 و ۹۲ توانستند تاثیر زیادی بر تصمیمات اصلاح طلبان بگذارند و البته در 
جریان انتخابات ۹۸ از خروجی شورایعالی سیاست گذاری تمرد کنند و لیست 

جداگانه ای را به گود رقابت بفرستند.
البته در میان کارگزارانی ها فرد دیگری را می توان نام برد که هم خود را به عنوان 
نماینده اصلاح طلبان معرفی کرد و هم نقش مهمی در پیروزی گزینه جناح چپ 
در انتخابات ۹6 داشت. اسحاق جهانگیری همان چهره ای است که در جریان 
مناظره های دوازدهمین انتخابات ریاست جمهوری با صحبت های صریح خود 
طرفداران زیادی به دست آورد و به عنوان نقط قوت جریان اصلاحات معرفی شد 
اما تنها این عوامل باعث نشد تا لقب چهره پشت پرده انتخابات در جریات چپ 
را به او اختصاص دهند بلکه رایزنی ها و به تعبیر بهتر پل ارتباطی اصلاح طلبان 
با رهبری با عث شد نقش جهانگیری در نظر اهالی جناح چپ پررنگ تر شود به 

طوری که این روزها نام او نیز بسیار به گوش می رسد. 
اصلاح طلبان حال در آستانه انتخاباتی دیگر بازهم خیمه رایزنی های انتخاباتی 
را برپا کرده اند و تلاش دارند تا در فضایی که امید چندانی به مشارکت بدنه رای 
خود ندارند و تایید کاندیداهای مطرح شان از سوی شورای نگهبان در هاله ای از 
ابهام است، حضوری تاثیرگذار در انتخابات ۱400 داشته باشند. باید دید مردان 
پشت پرده چه خوابی برای به حرکت درآوردن بدنه رأی دیده اند و چه مسیری 

برای گرفتن تایید کاندیداهایشان از شورای نگهبان را دنبال خواهند کرد.

نفوذ روحانیون خاکستری اصلاح طلب در تصمیمات انتخاباتی ؛

مردانِ پشت پرده  اصلاحات، برای انتخابات ۱4۰۰ چه می کنند؟
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گرو  در  عمومی  نقل  و  حمل  تقویت  قم  شهردار 
حمایت در سطح ملی برشمرد و گفت: برنامه جامع 
حمل و نقل کشور باید درابعاد مختلف نه در شعار بلکه 

در عمل انجام بپذیرد.
سید مرتضی سقائیان نژاد در حاشیه آیین آغاز به کار 
۲0 اتوبوس بازسازی شده و ورود ۸۳ دستگاه تاکسی 
به ناوگان حمل و نقل قم، اظهار داشت: ۲0 اتوبوس 
و ۸۳ دستگاه تاکسی به ناوگان حمل و نقلی شهر قم 
اضافه شده است. شهردار قم با بیان اینکه در پایان 
از سیستم  اتوبوس های بخش خصوصی  سال ۹۸ 
شهرداری خارج شد و ۳00 دستگاه جدید جایگزین 
و  افزود: ۱40 دستگاه جدید خریداری شده  شد، 
نزدیک به ۱۸0 دستگاه بازسازی شد. سقائیان نژاد 
افزود: برای ۱0 سال آینده قم نزدیک به ۵00 دستگاه 
اتوبوس پیش بینی شده است که به صورت مرحله ای 
در ماه های مختلف به ناوگان شهر قم اضافه خواهد 
دستگاه  هزار   ۵ به  نزدیک  اینکه  بیان  با  وی  شد. 

تاکسی فعال در شهر قم وجود دارد، تصریح کرد: 
نیمی از این تعداد تاکسی که بیش از ۲۵00 عدد 
است، فرسوده هستند که باید به صورتی وارد ناوگان 
نقل  و  حمل  اینکه  بر  تاکید  با  قم  شهردار  بشوند. 
عمومی باید با اعتقاد تقویت شود، تصریح کرد: قرار 
بود دولت هر سال  4 هزار میلیارد تومان به حمل و نقل 

عمومی کمک کند که متاسفانه این کار انجام نشد.
سقائیان نژاد ادامه داد: قرار بود هر سال یک تعداد 
زیادی از تاکسی های فرسوده ما از مدار خارج شود اما 

از پایان سال ۹6 این کمک هم قطع شد.
وی با بیان اینکه نمی توانیم امید به داشتن هوای 
پاک داشته باشیم اما در سطح ملی به حمل و نقل 
عمومی کمک نکنیم، تصریح کرد: برای یک اتوبوس 
نزدیک به 6 میلیارد تومان پول صرف می شود و این 

پول از عوارض مردم است.
تدوین یک طرح  بر ضرورت  تاکید  با  قم  شهردار 
جامع برای حمل و نقل عمومی کشور، تاکید کرد: تا 

زمانی که یک حمایت در سطح ملی از حمل و نقل 
آلودگی  بر  روز  به  روز  باشد،  نداشته  وجود  عمومی 
هوا افزوده خواهد شد. سقائیان نژاد با بیان اینکه 
باید میزان توان شهر در افزودن وسایل نقلیه احصا 
شود، افزود: ما در حال تلاش هستیم اما باید مجلس 
شورای اسلامی طرح جامعی را با کمک دولت فراهم 

کند تا این مشکل در کشور برطرف شود.
وی با بیان اینکه در گذشته ۸۲ درصد پول اتوبوس 
را دولت کمک می  کرد، افزود: یک دستگاه اتوبوس 
۱00 میلیون تومان بود اما امروز به 6 میلیارد تومان 
رسیده است؛ شهرداری ها چطور با بودجه هایی که 

پایدار نیست باید شهر را اداره کنند؟
شهردار قم ادامه داد: اگر بخواهیم هوای شهرها 
سالم باشد باید حمل و نقل عمومی تقویت شود، در 
مسئله سوخت الان همه اتوبوس ها یورو4 استفاده 
می کنند اما این باز کافی نیست و لازم است برای 

استقبال مردم ماشین ها و ایستگاه ها هوشمند شود.

شهردار قم  تاکید کرد

تقویتحملونقلعمومیدرگروحمایتملی

طرح:مهناز یزدانی

سلفیباکرونا

تکذیب نامه وزارت خارجه به رهبر انقلاب 
سخنگوی وزارت امور خارجه درج مطلبی در یکی از کانال های تلگرامی درباره ارسال نامه به 
رهبر معظم انقلاب در ارتباط با پیام ایشان به مقامات روسیه را کذب محض دانست و گفت: 
انتشار چنین مطالبی فاقد ارزش پاسخگویی است. سعید خطیب زاده روز یکشنبه در پاسخ به 
سوال خبرنگار ایرنا درخصوص درج مطلبی در یکی از کانال های تلگرامی درباره نامه وزارت امور 
خارجه به مقام معظم رهبری در ارتباط با پیام ایشان به مقامات روسیه، اظهار کرد: این مطلب از 
اساس کذب محض بوده و انتشار چنین مطالبی فاقد ارزش پاسخگویی است.سخنگوی وزارت 
امور خارجه اضافه کرد: این مطلب شامل انتقاد اخیر مقام معظم رهبری در فرمایشات اخیرشان 
است که مخدوش شدن ادب اسلامی در برخی محیط های رسانه ای و فضای مجازی را مورد 
انتقاد قرار داده بودند. یکی از کانال های تلگرامی مدعی ارسال نامه از سوی وزارت امور خارجه 

به رهبر معظم انقلاب درباره سفر رییس مجلس شورای اسلامی به روسیه شده است.

رئیس قوه قضائیه به عراق سفر می کند 
شورای عالی قضایی عراق روز )یکشنبه( اعلام کرد که رئیس قوه قضائیه جمهوری اسلامی 
ایران به بغداد سفر می کند. پایگاه خبری شورای عالی قضایی عراق اعلام کرد: بنا به دعوت 
»فائق زیدان« رئیس شورای عالی قضایی عراق، آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« رئیس قوه 
قضائیه جمهوری اسلامی ایران  روز )دوشنبه( در صدر یک هیات بلندپایه قضایی به بغداد سفر 

می کند. 
به نوشته این پایگاه، خبرنگار مرکز اطلاع رسانی شورای عالی قضایی گفت که "این هیات 
روز سه شنبه از مقر شورای عالی قضایی برای امضای چند یادداشت تفاهم بین دو کشور در 
این سفر،  افزود: در حاشیه  و حقوقی دیدن خواهد کرد". وی  چارچوب همکاری قضایی 
یادداشت تفاهم هایی با وزارت دادگستری و هیات پاکدستی فدرال و کمیسیاریای عالی حقوق 
بشرعراق امضا خواهد شد.در این گزارش به جزئیات بیشتری درباره این سفر و محورهای آن 

اشاره ای نشده است.

آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طی ۲4 ساعت منتهی به نوزدهم بهمن ماه ۲۱ تن با 
علائم کرونا در مراکز درمانی استان بستری شدند. محمد رضا قدیر در گفت و گویی افزود: طی 
۲4 ساعت گذشته ۲۵ بیمار با علائم بیماری کرونا در قم پذیرش و از این تعداد ۲۱ تن بستری 
شدند.وی با اشاره به ترخیص ۱6 بیمار بهبود یافته از مراکز درمانی قم در ۲4ساعت گذشته، 
اضافه کرد: خوشبختانه طی این مدت از میان بیماران مبتلا به کرونا در بیمارستان های استان 
هیچ مورد فوتی نداشتیم.وی ادامه داد: در حال حاضر ۱04 بیمار کرونا مثبت در بیمارستان 
های قم بستری هستند که از این میان حال ۸ تن وخیم است.همزمان با کاهش قابل توجه شمار 

مبتلایان به کرونا در قم، وضعیت کرونایی این استان از روز بیستم دی  ماه به حالت آبی درآمد.

محسن هاشمی: هنوز برای حضور در انتخابات قانع نشدم 
رییس شورای اسلامی شهر تهران گفت: هنوز برای حضور در انتخابات شورای شهر و ریاست 
جمهوری سال ۱400 قانع نشده ام.محسن هاشمی روز یکشنبه پس از جلسه شورای شهر 
با حضور در جمع خبرنگاران به سوالات آنان پاسخ داد.وی درباره حضورش در انتخابات آتی 
شورای شهر و ریاست جمهوری افزود: من هنوز قانع نشدم که در انتخابات شرکت کنم.وی ادامه 
داد: در انتخابات گاهی افرادی فشار می آورند و گاهی ما گول می خوریم، اما برای انتخابات آتی 

شورا و همچنین ریاست جمهوری هنوز قانع نشده ام و امیدوارم قانع نشوم.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد:

مراقباثراتمنفیبازیهایآنلاین
درکودکانونوجوانانباشید

رئیس پلیس فتا استان قم در خصوص جدی گرفتن پیامد بازی های رایانه ای به والدین هشدار داد و 
گفت: امروزه کودکان در معرض اعتیاد به بازی های رایانه ای قرار دارند. 

 سرهنگ علی موالی اظهارداشت: تغییر در روند شکل گیری شخصیت کودکان و نوجوانان از لحاظ 
نحوه تعامل با افراد پیرامون خود در شرایط و موقعیت های مختلف از تبعات زیان بار بازی های رایانه ای است 
به نحوی که کودکان و نوجوانان پس از عبور از این رده سنی، با وارد شدن به فضای حقیقی و روبرو شدن 
با چالش های روزمره زندگی دچار مشکل می  شوند . رئیس پلیس فتا استان قم تأکید کرد: والدین باید 
برای مصون ماندن کودکان و نوجوانان از اعتیاد به بازی های رایانه ای و آنلاین با اشرافیت کامل بازی های 
مناسب سن فرزندان را در اختیارشان قرار دهند و در خصوص زمان بازی نیز نظارت کاملی داشته باشند. 
وی ادامه داد: والدین می بایست محدودیت زمانی جهت استفاده از گوشی و تبلت به  منظور فعالیت در 
فضای مجازی را در نظر بگیرند و سعی کنند هنگام استفاده از دستگاه های هوشمند توسط کودکان و 
نوجوانان در کنار آنها حضور داشته باشند. سرهنگ موالی با بیان اینکه به  روز بودن دانش خود والدین در 
این خصوص یک ضرورت است، گفت: همگام و همراه بودن با فرزندان برای فعالیت در فضای مجازی و 
نظارت بر فعالیت آنها برای کاهش تهدیدات و آسیب های فضای مجازی از وظایف والدین است. وی افزود: 
هنگام خرید بعضی از بازی های آنلاین گاهی نیاز به واریز وجه می باشد از همین رو این امکان متصور است 
که فرزندان به واسطه پرداخت آنلاین به درگاه جعلی هدایت شوند و یا ناخواسته وجه زیادی انتقال داده 
شود، لذا حضور والدین و همراهی فرزندان در هنگام خرید بازی های آنلاین امری ضروری می باشد. رئیس 
پلیس فتا استان قم خاطر نشان کرد : به محض رویت موارد مشکوک توسط والدین و یا فرزندان بلافاصله 

همکاران بنده را به آدرس www.Cyberpolice.ir لینک مرکز فوریت های سایبری مطلع کنید.

بازپرس شعبه دو دادسرای قم  خبرداد
صدوردستوراتقضاییبرایایمنسازیکوهدوبرادران
بازپرس شعبه دو دادسرای قم از صدور دستورات قضایی برای ایمن سازی کوه دو برادران به منظور 

پیشگیری از وقوع حوادث تلخ سقوط شهروندان و کوه نوردان در این محدوده خبر داد.
به گزارش روابط عمومی دادسرای قم، احمد عظیمی، بازپرس دادسرای قم در نامه ای به شهرداری با 
بیان اینکه در سالهای اخیر و خصوصاً در سال جاری شاهد حوادث متعددی در محدوده کوه دو برادران 
قم بودیم که متأسفانه منتهی به فوت تنی چند از شهروندان شده است، جلوگیری و پیشگیری از وقوع 
حوادث مشابه را ضروری خواند. عظیمی گفت: بر اساس تحقیقات به عمل آمده وضعیت توپوگرافی 
کوه به شکلی است که صعود، حضور و برگشت از کوه را حتی برای کوهنوردان مشکل می سازد و با 
توجه به افزایش حضور شهروندان در این محدوده به دلیل دسترسی آسان و نزدیکی محدوده شهری و 
ساختمانهای مسکونی به محل، شهرداری قم به عنوان متولی این امر با همکاری سایر نهادها را موظف 
به انجام اقدامات فوری و مؤثر در این محدوده دانست. بازپرس دادسرای قم، نصب تابلوهای هشدار 
و خطر در فواصل معین و در محدوده های ورود افراد به کوه به تعداد کافی، حضور راهنمایان و گروه 
حوادث و امداد در ایام تعطیلی و پیک حضور شهروندان، مسیریابی و آماده کردن مسیر صعود و فرود 
از کوه با همکاری هیئت کوهنوردی و کوهنوردان خبره و حرفه ای و اطلاع رسانی خطرات احتمالی به 
شهروندان از طریق رسانه ها را از اقداماتی دانست که به منظور ایمن سازی و پیشگیری از حوادث مشابه 

باید در اسرع وقت صورت پذیرد.

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد

جریمهنقدیقاچاقچیابزارآلاتکاردرقم
 مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم از جریمه  نقدی ۱,۷00,000,000 ریالی برای قاچاقچی 

ابزارآلات کار در قم  خبرداد.
مهدی ریاضی اظهارداشت : مامورین کاشف در حین کنترل خودروهای عبوری مستقر در محور 
مواصلاتی قم به تهران از اقدام قاچاقچیان مبنی بر انتقال محموله قاچاق توسط یک دستگاه خودروی 
سواری پژو مطلع شده و ضمن توقیف خودرو، پس از بازرسی، مقادیر قابل توجهی انواع لوازم و ابزارآلات 
کار به ظن قاچاق به ارزش ۱,۳44,0۹۷,۱0۸ ریال کشف و مراتب طی گزارشی جهت سیر مراحل 
رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم اعلام گردید. مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم 
افزود: با تشکیل پرونده، شعبه دوم ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم با 
توجه به گزارش مرجع کاشف، اظهارات و اقاریر صریح متهم مبنی بر مالکیت کالاهای مکشوفه و عجز از 
ارائه مدارک مثبته گمرکی، مشارالیه را علاوه بر ضبط کالاهای مکشوفه قاچاق، با احتساب جزای نقدی 

بدل از ضبط خودرو، جمعاً به مبلغ ۱,۷00,000,000 ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم نمود.
وی همچنین خاطر نشان کرد: بر اساس قانون، کلیه کالاهای مکشوفه توسط مرجع کاشف، تحویل 

اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان گردید.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد:

ذخیرهسازیحقآبهشهرداریدر
دریاچهبوستانجوان

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از صرفه جویی در 
مصرف آب های زیرزمینی با ذخیره سازی بخش از حق آبه شهرداری قم در 

دریاچه بوستان جوان خبر داد.
کرد:  اظهار  جوان،  بوستان  آبیاری  سیستم  به  اشاره  با  جوادیان  پیام 
شهرداری قم از قدیم الایام حق آبه داشته است و در قدیم که آبیاری و 
استفاده از آب به شکل امروز نبوده در امور مختلفی این آب استفاده می شده 

است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ادامه داد: بعد از 
اینکه شهرها گسترش پیدا کردند و علم پیشرفت کرد و آب به شکل لوله 
کشی در اختیار همه قرار گرفت دیگر مطالبه ای در خصوص این حقابه 
صورت نگرفت و از بخشی از این آب کشاورزان استفاده می کردند و بخشی از 

این آب بلااستفاده می ماند و به قمرود ریخته می شد و هدر می رفت.
جوادیان با تاکید بر اینکه طبق مستندات و با پیگیریهایی که از واحد آب 
و خاک وزارت کشاورزی استان شد مشخص شد که شهرداری قم ۱0۲4 
آبه رودخانه را دارد، خاطرنشان کرد: این  از حق  از ۳۲۷00 سهم  سهم 
حق آبه را در سال ۹۸ طی صورتجلسه ای با محوریت دفتر اموری شهری 

استانداری مجدد دریافت کردیم و در اختیار شهرداری قرار گرفت.
وی بیان کرد: در حال حاضر بخش از این آب در دریاچه بوستان جوان 

ذخیره شده و برای آبیاری فضای سبز مورد استفاده قرار می گیرد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اذعان به اینکه 
برداشت حق آبه از قم رود باعث شد که دو حلقه چاه از مدار برداشت خارج 
شده و خاموش گردد و در استفاده از آبهای زیرزمینی صرفه جویی شود، 
گفت: البته طی سال های اخیر شهرداری نگاه ویژه ای به امر صرفه جویی 
در مصرف آب داشته و با گسترش شبکه آبیاری تحت فشار گام مهمی در 

این مسیر برداشته است.

سرپرست منطقه هشت شهرداری قم خبرداد

کسبرتبهنخستدرپاسخگوییبه
درخواستهایمردمی

سرپرست منطقه هشت شهرداری قم از کسب رتبه نخست این منطقه 
بین شهرداری های مناطق هشتگانه شهر در پاسخگویی به درخواست های 
مردمی سامانه ارتباطات مردمی ۱۳۷ و کسب رضایتمندی عمومی در ماه 

گذشته خبرداد.
محمد رمضانی با اشاره به کسب رتبه نخست بین شهرداری های مناطق 
هشتگانه شهر در پاسخگویی به درخواست های مردمی سامانه ارتباطات 
مردمی ۱۳۷ و کسب رضایتمندی عمومی، اظهار داشت: در ارزیابی به 
عمل آمده از میزان پاسخگویی و رضایتمندی مردمی از شهرداری های 
مناطق هشتگانه شهر قم، شهرداری این منطقه رتبه نخست در پاسخگویی 
به درخواست های مردمی سامانه ۱۳۷ و کسب رضایتمندی عمومی را به 
دست آورد. سرپرست منطقه هشت شهرداری قم گفت: این منطقه یکی 
از مناطق ویژه شهر قم بوده که بسیاری از طلاب، دانشجویان و اساتید 
دانشگاه در این منطقه سکونت دارند. رمضانی به اهتمام ویژه کارکنان 
کرد  اشاره  مردم  نیازمندی های  پاسخگویی  به  هشت  منطقه  شهرداری 
و افزود: در همین راستا به طور مستمر پیام های دریافت شده از سامانه 
ارتباطات مردمی ۱۳۷ با سرعت پیگیری شده و اطلاعات لازم در خصوص 
اقدامات صورت گرفته در اختیار مردم قرار می گیرد. وی تصریح کرد: تعامل 
با شهروندان و ارائه خدمات مطلوب به ساکنین پردیسان در اولویت کاری 

منطقه است و در این راستا تمام تلاش خود را به کار خواهیم گرفت.
سرپرست منطقه هشت شهرداری قم خاطر نشان کرد: تماس شهروندان 
به عنوان یک دستور کار بوده و اهتمام ویژه برای پیگیری موضوعات مطروحه 

از سوی شهروندان در میان تمامی پرسنل منطقه نهادینه شده است. 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم  خبرداد:

ساخت۶۰۰مترکانالانتقالآبهای
سطحیدرکوهخضرنبی)ع(

مدیر منطقه چهار شهرداری قم از پیشرفت 60 درصدی  ساخت 600 متر 
کانال انتقال و هدایت آب های سطحی کوه خضر نبی ) ع( و مزار شهدای 
گمنام خبر داد . مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به مشکلات آب های 
سطحی در کوه خضر نبی )ع( و مزار شهدای گمنام، اظهار داشت: برای 
جلوگیری از ورود آب به محدوده خضر نبی )ع( بیش از 600 متر کانال 
احداث می شود. مدیر منطقه چهار شهرداری قم تسهیل عبور و مرور و 
جلوگیری از تخریب مزار شهدای گمنام را از اهداف پروژه دانست و افزود: در 
اجرای این طرح همراه با احداث 600 متر کانال، پوشش آن نیز انجام شده 
تا از خطرات احتمالی جلوگیری شود. اصفهانیان مقدم از پیشرفت 60 
درصدی پروژه خبر داد و تصریح کرد: با تلاش همکاران واحد فنی و عمران 
منطقه تا اواسط ماه آینده این پروژه به اتمام رسیده و به بهره برداری می رسد. 
وی اعتبار این پروژه را 6 میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: 6 میلیارد ریال هزینه 
برای این پروژه در نظر گرفته شده و با اجرای آن مشکلات آب گرفتگی این 

محدوده هنگام بارندگی حل می شود.
 

بااعتباری بالغ بر ۱۲ هزار میلیارد ریال صورت می گیرد
آغازعملیاتاجراییبلوارشهیداوسطی

تا خیابان  معلم  بلوار  اوسطی، حدفاصل  بلوار شهید  اجرایی  عملیات 
بیگدلی آغاز می شود.

بلوار  یاسر  پنجم محور عمار  فاز  اجرایی  به گزارش شهرنیوز، عملیات 
شهید اوسطی، حدفاصل بلوار معلم تا خیابان بیگدلی با حضور مسئولان 
والامقام  شهید  نام  به  که  محور  این  می شود.  آغاز  شهری  و  استانی 
حجت الاسلام والمسلمین علی اوسطی مزین شده بااعتباری بالغ بر ۱۲ هزار 
میلیارد ریال کلنگ زنی شده و به صورت دوطبقه در سطح همکف و منفی 
یک اجرا می شود. این پروژه نقش بسزایی در ساماندهی بافت فرسوده مرکز 
شهر و به خصوص اطراف حرم مطهر و حل معضل ترافیک در این محدوده 
عمران  و  توسعه  سازمان  پروژه،  پیمانکار  است  قابل ذکر  داشت.  خواهد 
شهرداری قم است و پروژه با نظارت معاونت فنی و عمرانی اجرایی می شود.

 
با حضور پرسنل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم صورت گرفت

غبارروبیوگلبارانمزارشهدایگمنام
مزار شهدای گمنام در دهه مبارک فجر با حضور پرسنل سازمان پایانه های 

مسافربری شهرداری قم گلباران شد.
به گزارش شهرنیوز، مزار شهدای گمنام در دهه مبارک فجر با حضور پرسنل 
این مراسم  پایانه های مسافربری شهرداری قم گلباران شد. در  سازمان 
که با حضور مدیرعامل و پرسنل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری 
قم و پرسنل سازمان، مدیران و رانندگان و همچنین پرسنل شرکت های 
حمل ونقلی برگزار شد، مزار شهدا گلباران و غبارروبی شد. همچنین در این 
مراسم برنامه مدیحه سرایی در وصف و مقام شهدا و گرامیداشت شهدای 
انقلاب اسلامی و ایام الله دهه فجر با رعایت پروتکل های بهداشتی اجرا شد.

معکوس  شمارش  درانتظار  گفت:  استاندارقم 
بازگشت از شهر به روستاهای استان به سر می بریم 
برای  بستر لازم  تا  کرده ایم  این سالها تلاش  در  و 
سرمایه گذاری و ایجاد جذابیت در روستاها را تقویت 

کنیم.
بهرام سرمست روز یکشنبه درسی و پنجمین دوره 
تجلیل ازبرگزیدگان ملی و استانی بخش کشاورزی 
استان قم درسالن کرامت استانداری ، افزود: تلاش 

می کنیم از ظرفیت تقسیمات کشوری و با استفاده 
از توسعه جمعیت شهرهای اقماری بتوانیم امکان 
مهاجرت معکوس به روستاها را با افزایش امکانات 
فراهم نماییم. وی خاطرنشان کرد: تامین امنیت 
غذایی اولویت دیگر استان قم در حمایت بی شائبه 
از بخش کشاورزی است چرا که توسعه متوازن و همه 

جانبه بدون حمایت از این بخش ممکن نیست.
وی یادآور شد: جمعیت و بافت قم به گونه ای است 
که نیازمند یک بازنگری کلی در بخش کشاورزی 
کشت  الگوی  اصلاح  مناسبت  همین  به  و  است 
به خاطر محدودیت های منابع آبی در حال انجام 
می باشد. سرمست خاطرنشان کرد: توسعه نواحی 
صنعتی در روستاها از برنامه های مهم استان است، 
ما نیازمند فراوری و ایجاد ارزش افزوده در بخش 
اشتغال روستایی هستیم تا با کمترین واسطه گری 
ممکن ارزش افزوده محصولات کشاورزی به فعالان 
این بخش بازگردد. وی گفت:فرآوری صنایع تبدیلی 
در چند ناحیه صنعتی استان در حال پیگیری است 
بین  در  افزایی  مهارت  و  آموزش  روند  همزمان  و 
انجام می باشد. سرمست  در حال  نیز  روستائیان 
بخش  در  روستائیان  توانمندسازی  کرد:  عنوان 
مشاغل خانگی، باغداری، دامپروری و کشاورزی به 

عنوان یک هدف مهم در حال پیگیری است.
به گفته وی، دراستان حداکثر تسهیلات اشتغال 
روستایی طی سالهای گذشته جذب شده و تعداد 
استان  روستاهای  سطح  در  مستعد  کارآفرینان 
امیدآفرین است. استاندار قم گفت: برخلاف اینکه 
در ذهن  قم  از  و کویری  دیگران چهره ای خشک 
دارند اما این استان ظرفیت ها و بسترهای نهفته 
زیادی برای توسعه بخش کشاورزی و صنایع تبدیلی 
دارد. وی یادآور شد: اینکه دراین استان کارآفرینان 
برخلاف قهر طبیعت، طبیعت را به تسخیر خود 
در آوردند و از فقر طبیعت ثرورت اندوزی کردند، در 
نوع خود کم نظیر است. وی عنوان کرد: دامشهر 
قم نقطه تبادل دام ۲6 استان کشور می باشد و نیاز 

است تا این ظرفیت ها را به درستی معرفی کنیم.
وی درپایان تاکید کرد: ریشه توسعه در روستاست 
و اگر می خواهیم شاهد یک جامعه توسعه یافته و 

متوازن باشیم باید به این مناطق  توجه کنیم.
6۲ هزار و ۳00 نفر از جمعیت استان قم معادل 
۵ درصد از کل جمعیت در سطح روستاها زندگی 
می کنند. استان قم دارای یک شهرستان به همین 
نام و پنج بخش مرکزی، جعفریه، سلفچگان، کهک 

و خلجستان است.

استاندارقم:

شمارش معکوس مهاجرت به روستاهای قم باید آغاز شود

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: ساختمان های دولتی باید 
برای حرکت به سمت سبز شدن الگو و پیشرو بوده و شهروندان نیز برای توسعه 
فضای سبز و رعایت مسائل زیست محیطی در ساختمان ها ایده های خلاقانه 
ارائه دهند. سید رضا موسوی مشکینی در وبینار تخصصی »محیط زیست، 
شهر پایدار و ساختمان سبز« گفت: در حوزه محیط زیست شهری قوانین و 
ضوابط مشخصی آنچنان وجود ندارد، البته در قانون جدید هوای پاک، به این 
مسأله توجه بیشتری شده است. وی با بیان اینکه موضوع ساختمان های سبز، 
موضوع بسیار مهمی است که باید از سوی مسؤولان امر مورد توجه قرار بگیرد، 
خاطرنشان کرد: »انرژی« یکی از بهترین شاخص های قابل سنجش و اندازه 
گیری در رابطه با ساختمان های سبز است که با توجه به مصرف ۸0 درصدی 
انرژی در شهرها باید مورد توجه قرار بگیرد. مدیرکل حفاظت محیط زیست 
استان قم وضعیت مصرف انرژی در ساختمان های کلانشهر قم را نامطلوب 
دانست و گفت: این چالش جدی به دلیل غیراستاندارد بودن ساخت و سازها و 
مصالح، الگوهای نادرست شهرسازی و بی توجهی به تغییرات اقلیمی و فرهنگ 
شهروندان بوجود آمده است. وی با اشاره به عزم جهانی برای کاهش مصرف 
انرژی، گام برداشتن به سمت ساختمان های سبز را در این جهت بسیار مؤثر 
عنوان کرد و افزود: ساختمان های سبز می تواند در راستای کاهش مصرف 

انرژی، کاهش تولید گازهای گلخانه ای و کاهش آلاینده های زیست محیطی 
بسیار مؤثر باشند. موسوی بر ضرورت توجه به منابع تجدیدپذیر انرژی و جایگزین 
کردن آنها به ویژه انرژی خورشیدی که در شهر قم دارای ظرفیت های بسیار 
خوبی است، تأکید کرد و گفت: مصرف برق در کلانشهر قم در زمستان 400 و 
در تابستان بیش از ۸00 مگاوات است و سالانه ۱0 درصد افزایش پیدا می کند. 
وی با بیان اینکه باید سیاست های تشویقی برای نصب پنل های خورشیدی در 
ساختمان های شهر قم در نظر گرفته شود، تصریح کرد: دستگاههای اجرایی 
باید با برنامه زمان بندی مشخص به سمت و سوی توسعه ساختمان های سبز در 
کلانشهر قم گام برداشته و ضوابط لازم را تدوین کنند. مدیرکل حفاظت محیط 
زیست استان قم با اشاره به اهمیت مبحث ۱۹ در ساختمان سازی، خواستار 
افزایش فضای سبز در ساختمان ها به ویژه بام سبز شد و گفت: شهروندان می 
توانند ایده های خلاقانه ای برای توسعه فضای سبز و رعایت مسائل زیست 
محیطی از جمله آبگرمکن خورشیدی و استفاده از آب خاکستری در ساختمان 
ها به اجرا برسانند. وی با بیان اینکه ساختمان های دولتی باید برای حرکت به 
سمت سبز شدن الگو و پیشرو باشند، اظهار داشت: »زیست محوری« به جای 
»خودرومحوری« باید به عنوان یک اصل در مدیریت شهری مورد توجه جدی قرار 

داشته باشد تا شهروندان در محیط زیستی پاک و سالم زندگی کنند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:
ساختمانهایدولتیبرایسبزشدنپیشروباشند

سخنرانی  با  آیینی  طی  یکشنبه  روز  قم  کشاورزی  بخش  برگزیدگان 
ویدیوکنفرانسی رییس جمهوری و با حضور استاندار قم تجلیل شدند.

رییس سازمان جهاد کشاورزی قم در این آیین گفت: ما در استان قم به جای 
اتکا به کشاورزی به کشاورزان متکی هستیم تا با توانمندسازی فعالان این بخش 
بتوانیم در مسیر رشد و بالندگی گام برداریم. عباس پورمیدانی بیان کرد: مبنای 
توسعه بخش کشاورزی نیروی انسانی و توجه به کشاورزان است و اگر نیازها و 
خواسته های کشاورزان برطرف شود شاهد رشد و جهش قابل توجهی در این 
بخش خواهیم بود. وی عنوان کرد: به دلیل محدودیت های آبی در قم چاره 
ای جز این نداریم که به سوی کشاورزی علمی و پیشرانی در این صنعت حرکت 

کنیم. پورمیدانی یاداور شد: امسال سی و پنجمین دوره انتخاب افراد برتر در 
صنعت کشاورزی قم برگزار می شود و افرادی که امروز در این آیین تجلیل می 
شوند پیش از این در دوره های داوری امتیازات لازم را به دست آورده اند. وی 
عنوان کرد: ۱4۲ بهره بردار در حیطه های مختلف کشاورزی قم در مرحله اولیه 
حائز امتیازات لازم بودند که در مجموع ۲ نفر از این افراد به عنوان بهره برداران برتر 
ملی در بخش صنایع غذایی و تولید تخم مرغ انتخاب شده اند. رییس سازمان 
جهاد کشاورزی قم اظهار داشت: راهبردی بودن محصول، بالابودن بهره وری، 
صرفه جویی در انرژی، میزان اشتغال و بهینه بودن فرآیند کلی تولید از معیارهای 

اصلی انتخاب این افراد به عنوان بهره برداران برتر ملی بوده است.

با سخنرانی ویدیوکنفرانسی رییس جمهوری؛

برگزیدگانبخشکشاورزیقمتجلیلشدند


